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	 (ຈາກໃຈ	ບກ	ໜັງສືພິມ	ຜູ້ແທນປະຊາຊົນ)	

	 ປີເກົ່າກາຍຜ່ານພົ້ນ		 ປີໃໝ່ມາແທນ
ຂໍໃຫ້ປວງຊົນລາວ	 	 ທົ່ວທານີແຄວ້ນ
ມີຄວາມສຸກສົມແມ້ງ	 	 ມະໂນໃນສົດຊື່ນ
ການນໍາພັກ-ລັດພ້ອມ	 	 ຍືນໝັ້ນຊົ່ວນິລັນ	

	 ກອນນີ້ຝັ້ນກອດກ້ຽວ	 ສຸກໂຊກພອນໄຊ
ນໍາເອົາຄວາມສົດໃສ	 	 ສິ່ງດີມາຕ້ອນ
ໄຫລຫລັ່ງລິນລົງໂຮມເຂົ້າ	 	 ປວງຊົນທຸກຫົນແຫ່ງ
ມີຄວາມສຸກລາບລື້ນ	 	 ຈະເລີນກ້າວຮຸ່ງເຮືອງ	ທ່ານເອີຍ!
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ທ່ານ	ນາງ	ບຸນ	ຄຳ	ວໍ	ລະ	ຈິດ	ລັດ
ຖະມົນຕີກະຊວງຊັບພະຍາກອນທຳມະ
ຊາດ	ແລະ	ສິ່ງແວດລ້ອມ	ຊີ້ແຈງຕໍ່ຄຳ
ຊັກຖາມຂອງສະມາສິກສະພາແຫ່ງຊາດ.

ໃນນ້ີທາງເບ້ືອງກະຊວງຊັບພະຍາ
ກອນທຳມະຊາດ	 ແລະ	 ສ່ິງແວດລ້ອມ
ຈະສົມທົບຄືນກັບແຂວງ	 ເພ່ືອກວດກາ
ຄືນ	ແລະ	ຊຸກຍູ້ໂຄງການນັ້ນໂຈະການ
ດຳເນີນກ່ອນ	 ປະຕິບັດຕາມລະບຽບ
ການໃນການສຶກສາຜົນກະທົບທ່ີຈະ
ເກີດຂຶ້ນ	ແລະ	ວາງແຜນມາດຕະການ
ຫລຸດຜ່ອນ	ເພ່ືອສືບຕ່ໍການປະຕິບັດໂຄງ
ການ	 ຫັ້ນແມ່ນອັນໜຶ່ງທີ່ສະເໜີລາຍ
ງານຕໍ່ຄຳຊັກຖາມຂອງຜູ້ແທນ.

dkovvd.[8kfyo
ຍັງມີຄຳຊັກຖາມຂອງຜູ້ແທນ

ຈຳນວນໜ່ຶງທ່ີສະເໜີແຕ່ວານນີ້ຮອດ
ມື້ນີ້	 ອີງໃສ່ເວລາກໍບໍ່ຮູ້ວ່າທັງຊິຂໍອະນຸ
ຍາດຊີ້ແຈງຢູ່ນີ້ເລີຍເນາະ	 ຂໍອະນຸຍາດ
ຊີ້ແຈງ.

ໃນບັນຫາທີໜ່ຶງ	 ກ່ຽວກັບການ
ຮັບຮູ້ສິດປະຊາຊົນທ່ີອາໄສຢູ່	3	ປະເພດ
ປ່າ	 ເຫັນວ່າມີຄວາມຄອງຄອຍທ່ີຈະໄດ້
ຮັບການແກ້ໄຂໃນການຢັ້ງຢືນສິດນຳ
ໃຊ້.	 ລາຍງານຕໍ່ກອງປະຊຸມຊາບວ່າ
ໃນບັນຫາດ່ັງກ່າວນີ້ເບື້ອງກະຊວງຊັບ
ພະຍາກອນທຳມະຊາດ	ແລະ	ສິ່ງແວດ
ລ້ອມ	 ໄດ້ສົມທົບກັບກະຊວງກະສິກຳ
ແລະ	 ປ່າໄມ້	 ໃນການເຮັດທົດລອງໂຄງ
ການຢູ່ແຂວງຄຳມ່ວນ,	 ແຂວງຫົວພັນ
ແລະ	 ແຂວງໄຊຍະບູລີ	 ໃນການສຳ
ຫລວດພ້ືນທ່ີດິນປ່າໄມ້ຢູ່ໃນ	3	ປະເພດ
ປ່າດ່ັງກ່າວນ້ີ.	 ເຊ່ິງວ່າໃນການເຮັດທົດ
ລອງນີ້ພວກເຮົາເຫັນວ່າ	ມີຫລາຍບ້ານ
ທີ່ນອນຢູ່ໃນ	3	ປະເພດປ່າ	ຖືວ່າທາງ
ບ້ານທາງໂຄງການແມ່ນນອນຢູ່ໃນ	 3
ປະເພດປ່າ;	ສະນັ້ນ,	ໃນການແກ້ໄຂນີ້
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ບົດ	ຄຳ	ເຫັນ	ຂອງທ່ານ	 ລີເບີ	
ລີບົວປາວ	 ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ	
	ປະ	ຈ	ຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ	 7	 ແຂວງໄຊ
ຍະບູລີ	 ຂ້າພະເຈົ້າ	 ຂໍສະແດງຄວາມ
ເປັນເອກະພາບ	 ແລະ	 ບັນດາຄຳເຫັນ
ຂອງບັນດາສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ	
ແລະ	 ບົດປະກອບຄຳເຫັນຂອງຄະນະ
ປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ	 ໂດຍອີງໃສ່ຄຳ

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ	 ສັນຍາ	
ປຣະເສີດ	ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ	ປະ
ຈຳເຂດເລືອກຕັ້ງທີ	13	ແຂວງສະຫວັນ
ນະເຂດ	 ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດສັງຄົມແຫ່ງ
ຊາດ	 ປີ	 2022	 ແລະ	 ທິດທາງແຜນ
ການປີ	 2023	 ຂ້າພະເຈົ້າ	 ຂໍປະກອບ
ຄວາມເຫັນກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ	 ປີ	 2022	 ໂດຍ
ລວມແລ້ວຂ້າພະເຈົ້າເຫັນດີເປັນເອກະ
ພາບນຳຫລາຍທ່ານທ່ີໄດ້ສະເໜີປະ
ກອບຄຳເຫັນໄປແລ້ວນັ້ນ	 ແລະ	 ຂໍສະ
ແດງຄວາມຊົມເຊີຍມາຍັງທາງລັດຖະ
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ບານທ່ີວ່າມີຄວາມພະຍາຍາມໃນການ
ຄຸ້ມຄອງໃຫ້ເສດຖະກິດແມ່ນສືບຕ່ໍມີ
ການຂະຫຍາຍຕົວ	 ເຖິງແມ່ນວ່າຈະມີ
ຄວາມຫຍຸ້ງຍາກຫລາຍປະການ,	 ແຕ່
ວ່າປະຈຸບັນນີ້	 ຂ້າພະເຈົ້າຈະຂໍປະກອບ
ຄຳເຫັນຢູ່ໃນບາງຈຸດ	 ຂໍໃຫ້ລັດຖະ
ບານນີ້ເອົາໃຈໃສ່ໂດຍສະເພາະ.

ບັນຫາທີໜຶ່ງ	ບັນຫາເລື່ອງຄູ,	
ບັນຫາເລື່ອງແພດ.	 ຫລາຍທ່ານກໍໄດ້
ປະກອບຄວາມເຫັນໄປແລ້ວນັ້ນກ່ຽວ
ກັບເລື່ອງການຍົກຄຸນນະພາບ,	 ເລື່ອງ
ການສິດສອນ	 ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າອັນ
ນັ້ນກໍມີບັນຫາທີ່ສຳຄັນ	ແຕ່ອັນສຳຄັນ
ກໍແມ່ນວ່າພວກເຮົາເຫັນວ່າໃນປະຈຸ
ບັນນີ້	 ຄູອາສາ,	 ແພດອາສາ	 ຍັງມີ
ຫລາຍຢູ່	 ແລະ	 ພວກເຮົາໃນທຸກມື້ນີ້	
ພວກເຮົາຍັງມີຄວາມສ່ຽງທ່ີຈະເສຍ
ບັນດາທ່ານຄູເຫລົ່ານັ້ນເສຍໄປ,	ພວກ
ເຮົາຕ້ອງເຂົ້າໃຈວ່າ	 ຖ້າວ່າຄູເກັ່ງ	 ນັກ
ຮຽນຈຶ່ງຄ່ອຍເກັ່ງວ່າຊັ້ນເນາະ,	 ແພດ
ເກັ່ງຈຶ່ງເຮັດໃຫ້ສາມາດປິ່ນປົວ	ຫລືວ່າ
ບົ່ງມະຕິນັ້ນໄດ້ຢ່າງຖືກຕ້ອງ.	 ສະນັ້ນ
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	 ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ	ປອ.	 ເກດ
ແກ້ວ	ສີຫາດລາດ	ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ
ຊາດ	 ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ	 1	 ນະຄອນ
ຫລວງວຽງຈັນ	ປະກອບ	ຄໍາເຫັນຕໍ່ບົດ
ລາຍງານລັດຖະບານ	 ກ່ຽວກັບແຜນ
ພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ,	 ແຜນ
ງບົປະມານແຫ່ງລັດ	ແລະ	ແຜນເງນິຕາ
	 ຂ້ າພະ ເຈົ້ າ ຂໍ ເ ຂ້ົ າປະ ເ ດ່ັນ

-q,g-upzqoleg]afdv’xt-5,ltw\lk,aogmnjvmu $ 0v’ltrkcsj’-kf -5fmu IX 1jk’l5f.9K

	 ຮຽນ:	-	ພະນະທ່ານ	ທອງລຸນ	
ສີສຸລິດ	 ເລຂາທິການໃຫຍ່ຄະນະບໍລິ
ຫານງານສູນກາງພັກ	ປະຊາຊົນປະຕິວັດ
ລາວ,	ປະທານປະເທດ	ແຫ່ງ	ສປປລາວ	
ທີ່ເຄົາລົບ	ແລະ	ນັບຖືຢ່າງສູງ!
	 -	ບັນດາທ່ານ	ຜູ້ນໍາຂ້ັນສູງ,	ອາ
ດີດຜູ້ນໍາຂັ້ນສູງ	ຂອງພັກ-ລັດ	ທີ່ນັບຖື.
	 	 	 	 	-	ບັນດາທ່ານສະມາຊິກ
ສະພາແຫ່ງຊາດ,	 ແຂກທີ່ມີກຽດ	 ທີ່
ນັບຖື	ແລະ	ຮັກແພງທັງຫລາຍ.
	 ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ	

ເທ່ືອທີ	4	ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ	ຊຸດທີ	
IX	 ໄດ້ດໍາເນີນມາແຕ່ວັນທີ	 5	 	 ຫາ	
ວັນທີ	 30	ທັນວາ	 2022	 ເຊິ່ງລວມ
ເປັນເວລາ	 20	 ວັນ	 ໃນທ່າມກາງບັນ
ຍາກາດທ່ີທ່ົວພັກ-ລັດ,	 ທ່ົວກໍາລັງປະ
ກອບອາວຸດ	 ແລະ	 ທົ່ວປວງຊົນລາວ
ທັງຊາດ	 ກໍາລັງສຸມໃສ່ຈັດຕັ້ງຜັນຂະ
ຫຍາຍມະຕິກອງປະຊຸມໃຫຍ່	 ຄັ້ງທີ	
XI ຂອງພັກ,	ມະຕິກອງປະຊຸມຄົບຄະ

(ສພຊ)	 ໃນວັນທີ	 30	 ທັນ
ວາ	 2022	 ທ່ີສະພາແຫ່ງຊາດ,	 ທ່ານ	
ນາງ	ປິ່ງຄໍາ	ລາຊະສິມມາ	ກໍາມະການ
ຄະນະປະຈໍາ,	 ເລຂາທິການສະພາແຫ່ງ
ຊາດ	 ໄດ້ຖະແຫລງຂ່າວຕໍ່ສື່ມວນຊົນ
ທຸກຂະແໜງການກ່ຽວກັບການດໍາ
ເນີນກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ	
4	ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ	ຊຸດທີ	IX	ວ່າ:

ຂ້າພະເຈົ້າຕາງໜ້າຄະນະປະ
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(ສ	ພ	ຊ)	 ກອ	ງ	ປະ	ຊຸມ	ສະ	ໄໝ	

ສາ	ມັນ	ເທື່ອ	ທີ	4	ຂອງ	ສະ	ພາ	ແຫ່ງ	ຊາດ	
ຊຸ	ດ	ທີ	 IX	 ໄດ້	ສຳ	ເລັດ	ລົງ	ດ້ວຍ	ໝາກ
	ຜົນ	ອັນ	ຈົບ	ງາມ	 ແລະ	 ໄດ້	ອັດ	ລົງ	ຢ່າງ	
ເປັນ	ທາງ	ການ	 	ໃນ	ຕອນ	ບ່າຍ	ຂອງວັນ
	ທີ	 30	ທັ	ນ	ວາ	 2022	ພາຍໃຕ້ການ
ເປັນປະທານຂອງທ່ານ	 ປອ.	 ໄຊສົມ
ພອນ	ພົມ	ວິ	ຫານ	ກຳມະການກົມການ
ເມືອງສູນກາງພັກ,	ປະ	ທານສະພາແຫ່ງ
ຊາດ;	ເຂົ້າຮ່ວມມີທ່ານ		ທອງ	ລຸນ	ສີ	ສຸ	
ລິດ	ເລຂາທິການໃຫຍ່	ຄະນະບໍລິຫານ
ງານສູນກາງພັກ,	ປະທານປະເທດ;	ມີີ	
ການ	ນຳ	ພັກ-ລັດ,		 ສະມາຊິກສະພາ
ແຫ່ງຊາດ	 (ສ	ສ	ຊ),	 ອ	ະ	ດີດ	ການ	ນຳ
	ພັກ-ລັດ,	ພະ	ນັກ	ງານ	ອາ	ວຸ	ໂສບ	ຳ	ນານ,	
ອ	ະ	ດີດ		 ສ	ສ	ຊ,	 ຕາງໜ້າຈາກອົງການ
ຈັດຕັ້ງພັກ-ລັດ,	 ອົງການຈັດຕັ້ງແນວ
ລາວສ້າງຊາດ,	 ອົງການຈັດຕັ້ງມະຫາ

ຊົນ	 ພ້ອມ	ດ້ວຍຜູ້ຕາງໜ້າຈາກພາກ
ສ່ວນຕ່າງໆ		ແລະ	ແຂກຖືກເຊີນ.

	ຕະ	ຫລອດ	20	ວັນຂອງ	ການ
	ດຳ	ເນີນກອງ	ປະ	ຊຸມ,	 ຄ	ະ	ນະ	ປະ	ທານ

	ໄດ້	ຜັດ	ປ່ຽນ	ກັນ	ເປັນ	ປະ	ທານກອງ	ປະ	
ຊຸມ,	ຮັບ	ຟ	ັງການ	ລາຍ	ງານ,	ຄ	ຳ	ຊີ້	ແຈງ	
ຈາ	ກ	ພາກ	ສ່ວນ	ຕ່າງໆ;	 ພ	້	ອມດ	ຽວ	ກັນ
	ນ້ັນ,	ບັນ	ດາ		ທ່ານ	ສ	ສຊ	ປະ	ຈຳ	ເຂດ	ເລືອກ

	ຕັ້ງ	ທົ່ວ	ປະ	ເທດ	 ໄດ້ສຸມໃສ່	ຄົ້ນ	ຄວ້າພິ
ຈາລະນາ	 ແລະ	 ເຫັນ	ດີຮັບ	ຮອງ	ບາງ
ບັນຫາສຳຄັນ	ຕ່າງໆ	ຂອງ	ຊາດ.

ໃນລະຫວ່າງວັນທີ	 26-29	

ທັນ	ວາ	2022	ບັນ	ດາ	ທ່ານ		ສສຊ	ໄດ້	
ຮັບ	ຟັງ	 ແລະ	 ປະ	ກອບ	ຄຳ	ເຫັນ	ໃສ່	ບົດ
ລາຍ	ງານ	ຂອງ	ສານ	ປະ	ຊາ	ຊົນ	ສູ	ງ	ສຸດ,	
ບົດ	ລາຍ	ງານ	ຂອງອົງ	ການ	ໄອ	ຍະ	ການ	

ປະ	ຊາ	ຊົນ	ສູງ	ສຸດ	ແລະ	ການ	ຈັດ	ຕັ້ງປະ
ຕິ	ບັດ	ວຽກ	ງານ	ຂອງ	ສະ	ພາ	ແຫ່ງ	ຊາດ;	
ພ້ອມນັ້ນ,	 ກໍໄດ້ຮັບຟັງການລາຍງານ
ຄືນການປັບປຸງຮ່າງກົດໝາຍຕາມ
ການປະກອບຄຳເຫັນຂອງບັນດາ
ທ່ານ	ສສຊ	ແລະ	ພິຈາລະນາຮັບຮອງ
ເອົາບັນດາຮ່າງກົດໝາຍ	ຈຳນວນ	12
ສະບັບ	 ດ້ວຍຄະແນນສຽງເຫັນດີເປັນ
ສ່ວນຫລາຍ;	 ພ້ອມນັ້ນ,	 ກອງປະຊຸມ
ຍັງໄດ້ພິຈາລະນາ	 ແລະ	 ຮັບຮອງເອົາ
ຮ່າງມະຕິກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ
ຈຳນວນ	7	ສະບັບ	ຄື:	ຮ່າງມະຕິກອງປະ
ຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ	 ວ່າດ້ວຍການຮັບ
ຮອງເອົາບົດລາຍງານການຈັດຕ້ັງປະຕິ
ບັດແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ	ປະ
ຈໍາປີ	 2022	ແລະ	 ແຜນການ	ປະຈໍາ
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ນະ ຄັ້ງທີ 5 ຂອງຄະນະບໍລິຫານງານ
ສູນກາງພັກ ສະໄໝທີ XI ດ້ວຍຄວາມ
ຮັບຜິດຊອບສູງ ເຂົ້າໃນແຕ່ລະຂົງເຂດ
ວຽກງານໃຫ້ບັນລຸຜົນສໍາເລັດ; ການສະ
ເຫລີມສະຫລອງວັນສະຖາປະນາ ສາທາ
ລະນະລັດ ປະຊາທິປະໄຕ ປະຊາຊົນລາວ 
ຄົບຮອບ 47 ປີ, ວັນຄ້າຍວັນເກີດ
ຂອງປະທານໄກສອນ ພົມວິຫານ ຜູ້
ນໍາທ່ີແສນເຄົາລົບຮັກຂອງປະຊາຊົນ
ບັນດາເຜົ່າ ຄົບຮອບ 102 ປີ ແລະ 
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດ 
ພວມດໍາເນີນຢ່າງເປັນຂະບວນຟົດຟ້ືນ,  
ຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນໄດ້ຮັບ
ການປັບປຸງນັບມື້ດີຂຶ້ນ ເຊິ່ງສ່ອງແສງ
ໃຫ້ເຫັນເຖິງຄວາມຕັດສິນໃຈ ແລະ 
ຄວາມຮັບຜິດຊອບສູງ ຂອງບັນດາອົງ
ການຈັດຕ້ັງພັກ-ລັດ ໃນການຮ່ວມກັນ
ແກ້ໄຂບັນຫາທ່ີຫຍຸ້ງຍາກຂອງປະເທດ. 
ມາຮອດມ້ືນ້ີ, ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ 
ເທື່ອທີ 4 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ 
IX ໄດ້ບັນລຸຜົນສໍາເລັດ ຕາມຈຸດປະ
ສົງລະດັບຄາດໝາຍທີ່ວາງໄວ້. 
 ກອງປະຊຸມໄດ້ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ປະຈໍາປີ 2022 
ແລະ ແຜນການ ປະຈໍາປີ 2023; 
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນງ ົບປະມານ
ແຫ່ງລັດ ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນ
ການປະຈໍາປີ 2023; ການຈັດຕັ້ງປະ
ຕິບັດແຜນເງິນຕາ ປະຈໍາປີ 2022 
ແລະ ແຜນການ ປະຈໍາປີ 2023. 
ກອງປະຊຸມໄດ້ຕີລາຄາເຖິງວ່າປະເທດ
ເຮົາຖືກຜົນກະທົບຈາກສະພາບການ
ຂອງພາກພື້ນ, ສາກົນ ແລະ ສະພາບ
ຄວາມຫຍຸ້ງຍາກດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງ
ຄົມຢູ່ພາຍໃນປະເທດເຮົາທ່ີສະສົມມາ
ຫລາຍປີ ແຕ່ດ້ວຍຄວາມພະຍາຍາມ
ສູງຂອງລັດຖະບານ ໃນການຈັດຕັ້ງ
ຜັນຂະຫຍາຍແນວທາງນະໂຍບາຍ
ຂອງພັກ, ຄວາມເປັນເອກະພາບຮ່ວມ
ກັບສະພາແຫ່ງຊາດ ຕ່ໍວຽກງານສໍາຄັນ
ຕ່າງໆ ແລະ ຄວາມບຸກບືນຂອງບັນດາ
ອົງການຈັດຕັ້ງລັດ, ອົງການຈັດຕັ້ງສັງ
ຄົມ ກໍຄືປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ເຮັດໃຫ້
ການຈັດຕ້ັງຜັນຂະຫຍາຍແຜນພັດທະ
ນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງພວກເຮົາ
ມີຫລາຍດ້ານໄດ້ຮັບຜົນສໍາເລັດ, ມີ
ບາງດ້ານໄດ້ເກີນຄາດໝາຍ, ຄາດຄະ
ເນອັດຕາການເຕີບໂຕທາງດ້ານເສດ
ຖະກິດໝົດປີ 2022 ສາມາດບັນລຸ
ໄດ້ 4,4%, ການເກັບລາຍຮັບງ ົບປະ
ມານໄດ້ມີຄວາມເຂັ້ມງວດ, ການຄຸ້ມ
ຄອງລາຍຈ່າຍໄປຕາມນະໂຍບາຍປະ
ຢັດ ແລະ ອື່ນໆ ເຮັດໃຫ້ສາມາດຮັກ
ສາໄດ້ສະຖຽນລະພາບທາງດ້ານການ
ເມືອງ, ສັງຄົມມີຄວາມສະຫງົບໂດຍ
ພ້ືນຖານ ແລະ ສາມາດປະຄັບປະຄອງ
ເສດຖະກິດບໍ່ໃຫ້ຕົກເຂ້ົາສູ່ວິກິດການ
ທີ່ໜັກໜ່ວງ; ກອງປະຊຸມມອບໃຫ້
ລັດຖະບານ ນໍາເອົາຄວາມຄິດເຫັນ
ຂອງກອງປະຊຸມໄປພິຈາລະນາ ເພື່ອ
ສືບຕໍ່ປັບປຸງ, ແກ້ໄຂບັນດາບັນຫາທີ່
ຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ການ
ເງນິ ໃຫ້ກັບສູ່ສະພາບປົກກະຕິໂດຍໄວ. 
 ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງການ
ລາຍງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງຊາດ 
ວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ
ດ້ານເສດຖະກິດ-ການເງນິ ແລະ ວາລະ
ແຫ່ງຊາດວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂບັນຫາ

ຢາເສບຕິດ ເຊິ່ງເຫັນວ່າອົງຄະນະພັກ
ແຕ່ລະຂັ້ນ ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ນໍາພາບັນດາ
ອົງການຈັດຕ້ັງລັດແຕ່ລະຂ້ັນ ກໍຄືປະຊາ 
ຊົນຊົນດາເຜົ່າຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວາລະ
ແຫ່ງຊາດ ດ້ວຍການຜັນຂະຫຍາຍເປັນ
ແຜນງານ, ໂຄງການລະອຽດ ແລະ ສູ້
ຊົນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນສໍາ
ເລັດເປັນກ້າວໆ, ການຜະລິດກະສິກໍາ
ເປັນສິນຄ້າເພື່ອຊົມໃຊ້ພາຍໃນ ແລະ 
ສ່ົງອອກ ໄດ້ມີບາດກ້າວຂະຫຍາຍຕົວ, 
ການແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບຕິດ ກໍໄດ້
ຮັບຄວາມເອົາໃຈໃສ່ ແລະ ມີຜົນສໍາ
ເລັດຫລາຍດ້ານ. ພ້ອມກັນນັ້ນ, ກອງ
ປະຊຸມສະເໜີໃຫ້ລັດຖະບານ ເອົາໃຈ
ໃສ່ສືບຕ່ໍຂຸດຄົ້ນທ່າແຮງບົ່ມຊ້ອນທາງ
ດ້ານເສດຖະກິດໃຫ້ໄດ້ຢ່າງຄົບຖ້ວນ, 
ເພ່ີມທະວີການຄຸ້ມຄອງໂຄງການເຮັດ
ທົດລອງແຮ່ທາດໃຫ້ເຂັ້ມງວດ, ມີປະ
ສິດທິຜົນ ແລະ ຮັບປະກັນຜົນປະ
ໂຫຍດລວມຂອງລັດ.
 ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງການ
ລາຍງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບ
ການສ້າງວິຊາຊີບ, ການພັດທະນາສີມື
ແຮງງານ ແລະ ວຽກເຮັດງານທໍາໃຫ້
ປະຊາຊົນ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາການວ່າງ
ງານ, ປັບປຸງກົນໄກການຄຸ້ມຄອງການ
ສ້າງວິຊາຊີບ, ການພັດທະນາສີມືແຮງ
ງານ, ການຈັດຫາວຽກເຮັດງານທຳ 
ເພ່ືອສ້າງເງື່ອນໄຂໃຫ້ຊາວໜຸ່ມມີວຽກ
ເຮັດງານທໍາ, ມີວິຊາອາຊີບ, ເປັນເຈົ້າ
ຂອງວິສາຫະກິດຂະໜາດນ້ອຍ, ຂະ
ໜາດກາງ, ມີອາຊີບໝັ້ນຄົງ, ມີລາຍ
ໄດ້ ແລະ ຊີວິດການເປັນຢູ່ໄດ້ຮັບການ
ປັບປຸງດີຂຶ້ນເລື້ອຍໆ.
 ກອງປະຊຸມ ໄດ້ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງອົງ
ການກວດສອບແຫ່ງລັດ ກ່ຽວກັບ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນການເຄື່ອນ
ໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ 
ແຜນການ ປະຈໍາປີ 2023, ບົດລາຍ
ງານຜົນການກວດສອບບົດສະຫລຸບ
ຂາດຕົວການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນງ ົບ
ປະມານແຫ່ງລັດ ປະຈຳປີ 2021, ບົດ
ລາຍງານຂອງອົງການກວດກາແຫ່ງລັດ 
ກ່ຽວກັບການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວຽກງານ 
ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນການ ປະ
ຈໍາປີ 2023; ບົດລາຍງານຜົນການ
ກວດກາຕາມຜົນການກວດສອບ ປີ 
2020 ເຊິ່ງກອງປະຊຸມໄດ້ສະແດງ
ຄວາມຍ້ອງຍໍຊົມເຊີຍ ແລະ ຕີລາຄາ
ສູງຕ່ໍອົງການກວດສອບແຫ່ງລັດ ແລະ 
ອົງການກວດກາແຫ່ງລັດ ທ່ີໄດ້ເອົາໃຈ
ໃສ່ປະຕິບັດພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ 
ໜ້າທີ່ຂອງຕົນຕາມກົດໝາຍ  ເຮັດ
ໃຫ້ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານ
ແຫ່ງລັດ ມີປະສິດທິຜົນ, ການຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດວິໄນແຜນການ-ການເງິນ ມີ
ຄວາມເຂັ້ມງວດຫລາຍຂຶ້ນ. ພ້ອມກັນ
ນ້ັນ, ກອງປະຊຸມໄດ້ສະເໜີໃຫ້ສອງອົງ
ການ ເອົາໃຈໃສ່ສົມທົບພາກສ່ວນ
ກ່ຽວຂ້ອງແກ້ໄຂຜົນການກວດສອບ
ໃຫ້ເປັນຮູບປະທໍາຫລາຍຂ້ຶນກວ່າເກົ່າ 
ເພື່ອເກັບກູ້ວັດຖຸ, ເງິນຄໍາທີ່ເປັນຊັບ
ສິນ ລວມຂອງລັດກັບຄືນ, ຄົ້ນຄວ້າ
ການ ກໍານົດຂອບເຂດສິດຂອງສອງ
ອົງການ ເຂົ້າໃນກົດໝາຍໃຫ້ລະອຽດ, 
ຈະແຈ້ງຕື່ມ.
 ກອງປະຊຸມໄດ້ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງ
ສານປະຊາຊົນສູງສຸດ ແລະ ອົງການ
ໄອຍະການປະຊາຊົນສູງສຸດ ກ່ຽວກັບ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນການເຄື່ອນ
ໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 2022 

ແລະ ທິດທາງແຜນການປະຈໍາປີ 
2023 ເຊິ່ງກອງປະຊຸມໄດ້ຕີລາຄາທັງ
ສອງອົງການ  ໄດ້ມີຄວາມພະຍາຍາມ
ປະຕິບັດພາລະບົດບາດ, ສິດ ແລະ ໜ້າ
ທີ່ຂອງຕົນ ດ້ວຍຄວາມຮັບຜິດຊອບ
ສູງ, ໄດ້ຍົກສູງຄຸນນະພາບໃນການດໍາ
ເນີນຄະດີຕາມຂະບວນຍຸຕິທໍາ ນັບມື້
ມີຄຸນນະພາບສູງຂຶ້ນ, ເອົາໃຈໃສ່ການ
ຜັນຂະຫຍາຍມະຕິ, ຄໍາສັ່ງຂອງສູນ
ກາງພັກ ເຂ້ົາໃນການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງ
ກົດໝາຍ, ນິຕິກໍາໃຕ້ກົດໝາຍຂອງຕົນ 
ໃຫ້ເປັນລະບົບຄົບຊຸດ, ເປັນບ່ອນອີງ
ໃນການແກ້ໄຂບັນຫາຕ່າງໆ, ເຮັດໃຫ້
ປະຊາຊົນມີຄວາມເຊື່ອໝ້ັນໃນການ
ປະຕິບັດຄໍາຕັດສິນຂອງສານ, ແກ້ໄຂ
ບັນຫາຄວາມຫຍຸ້ງຍາກຂອງການດໍາ
ເນີນຄະດີຕາມຂະບວນຍຸຕິທໍາ ໃຫ້ມີ
ບາດກ້າວຫັນປ່ຽນທີ່ດີຂຶ້ນ. ກອງປະ
ຊຸມໄດ້ສະເໜີໃຫ້ສານປະຊາຊົນສູງສຸດ 
ແລະ ອົງການໄອຍະການປະຊາຊົນສູງ
ສຸດ ມີມາດຕະການປັບປຸງ ແລະ ແກ້
ໄຂບັນດາຈຸດອ່ອນ, ຂໍ້ຄົງຄ້າງ ເພື່ອ
ເຮັດໃຫ້ບັນດາປາກົດການຫຍ້ໍທ້ໍໄດ້
ຮັບການແກ້ໄຂຢ່າງຈິງຈັງ ແລະ ນັບ
ມື້ຫລຸດໜ້ອຍຖອຍລົງ.
 ກອງປະຊຸມໄດ້ພິຈາລະນາ, 
ຮັບຮອງເອົາການສ້າງ ແລະປັບປຸງກົດ
ໝາຍ ຈໍານວນ 12 ສະບັບ ໃນນີ້: ມີ
ກົດໝາຍສ້າງໃໝ່ 3 ສະບັບ ຄື: ກົດ
ໝາຍວ່າດ້ວຍໜັງສືຜ່ານແດນ; ກົດ
ໝາຍວ່າດ້ວຍການທາງນ້ຳ; ກົດໝາຍ
ວ່າດ້ວຍພິພິທະພັນ; ກົດໝາຍປັບປຸງ 
9 ສະບັບ ຄື: ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທະ
ນາຍຄວາມ; ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທະບຽນ
ສານ; ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການກັນ ແລະ 
ຄວບຄຸມພະຍາດຕິດຕໍ່; ກົດໝາຍວ່າ
ດ້ວຍວິສາຫະກິດ; ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍວິ
ທະຍາສາດ ແລະ ເຕັກໂນໂລຊີ; ກົດ
ໝາຍວ່າດ້ວຍອົງການໄອຍະການທະ
ຫານ; ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທຸລະກຳທາງ
ເອເລັກໂຕຣນິກ; ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ
ການກວດສອບແຫ່ງລັດ ແລະ ກົດ
ໝາຍວ່າດ້ວຍການກວດກາລັດ ເຊິ່ງ
ເນື້ອແທ້ກໍແມ່ນຄວາມພະຍາຍາມ ໃນ
ການຈັດຕ້ັງຜັນຂະຫຍາຍແນວທາງນະ
ໂຍບາຍຂອງພັກ ໃຫ້ເປັນອັນລະອຽດ 
ທັງເປັນການປະກອບສ່ວນສໍາຄັນເຂ້ົາ
ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ 2 ວາລະແຫ່ງ
ຊາດ,  ທັງເປັນການປັບປຸງ ແລະ ເພ່ີມ
ທະວີພາຫະນະ, ເຄື່ອງມືຄຸ້ມຄອງລັດ-
ສັງຄົມດ້ວຍກົດໝາຍ ເພື່ອຮັບປະກັນ
ການປົກປ້ອງສິດ ແລະ ຜົນປະໂຫຍດ
ຂອງຊາດ, ຂອງລັດ, ລວມໝູ່, ນິຕິ
ບຸກຄົນ ແລະ ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜ່ົາ, 
ຮັບປະກັນໃຫ້ແກ່ສ້າງລັດປະຊາທິປະ
ໄຕປະຊາຊົນຂອງພວກເຮົາ ໃຫ້ເປັນ
ລັດ ຂອງປະຊາຊົນ ໂດຍປະຊາຊົນ 
ແລະ ເພື່ອປະຊາຊົນ ເທື່ອລະກ້າວ.
 ກອງປະຊຸມໄດ້ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານຂອງຄະ
ນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການ 
ເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 2022 
ແລະ ແຜນການ ປະຈໍາປີ 2023 ຂອງ
ສະພາແຫ່ງຊາດ. ກອງປະຊຸມຕີລາຄາ
ວ່າ, ໃນໜ່ຶງປີຜ່ານມາ ສະພາແຫ່ງຊາດ 
ໄດ້ມີຄວາມເປັນເຈົ້າການ, ຫ້າວຫັນ 
ໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດພາລະບົດບາດ, 
ສິດ ແລະ ໜ້າທ່ີຂອງຕົນ ຕາມທີ່ໄດ້
ກໍານົດໄວ້ໃນລັດຖະທໍາມະນູນ, ກົດ
ໝາຍ ໄດ້ຮັບຜົນສໍາເລັດຫລາຍດ້ານ 
ເຮັດໃຫ້ບົດ ບາດຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ໄດ້ຮັບການເຊີດຊູນັບມື້ສູງຂຶ້ນ, ໄດ້
ຮັບຄວາມເຊື່ອໝ້ັນຈາກອົງການຈັດ
ຕັ້ງລັດຂັ້ນຕ່າງໆ ແລະ ປະຊາຊົນຜູ້ມີ

ສິດເລືອກຕັ້ງ ນັບມື້ນັບກວ້າງຂວາງ. 
ກອງປະຊຸມສະເໜີໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ການ
ສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍ ສອດຄ່ອງ
ກັບຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການ ໃນ
ການຄຸ້ມຄອງລັດ-ສັງຄົມໃນແຕ່ລະ
ໄລຍະ, ເອົາໃຈໃສ່ການທາບທາມຮ່າງ
ກົດໝາຍ, ການປະເມີນການປະຕິບັດ
ກົດໝາຍ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ກົດໝາຍ
ມີຄວາມສອດຄ່ອງກັບສະພາບການ
ພັດທະນາທາງດ້ານເສດຖະກິດ-ສັງ
ຄົມໃນແຕ່ລະໄລຍະ ແລະ ມີຄວາມ
ສັກສິດຫລາຍຂຶ້ນ; ເພີ່ມທະວີການປະ
ຕິບັດພາລະບົດບາດຕິດຕາມກວດກາ
ຢ່າງມີຈຸດສຸມ, ຮ່ວມກັບລັດຖະບານ
ແກ້ໄຂບັນຫາຕ່າງໆຢ່າງທັນການ ລວມ
ທັງການນໍາເອົາຜົນສຳເລັດຂອງກອງປະ
ຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ກໍຄືນະໂຍບາຍ, 
ມະຕິ, ຄໍາສັ່ງຂອງພັກ, ລັດ ໄປເຜີຍ
ແຜ່ໃຫ້ຜູ້ມີສິດເລືອກຕ້ັງທ່ົວປະເທດ
ຮັບຮູ້ ແລະ ເຂົ້າໃຈຢ່າງກວ້າງ ຂວາງ;

ກອງປະຊຸມໄດ້ພິຈາລະນາ 
ແລະ ຮັບຮອງບົດລາຍງານຂອງຄະນະ
ປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການ
ປັບປຸງແຜນການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດ
ໝາຍ ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX 
ແຕ່ປີ 2023-2025. ກອງປະຊຸມຕີ
ລາຄາວ່າການປັບປຸງແຜນການສ້າງ 
ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍດັ່ງກ່າວ ໄດ້ມີ
ຄວາມເປັນເອກະພາບຮ່ວມກັບລັດຖະ
ບານ ແລະ ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ, ມີ
ຄວາມສອດຄ່ອງກັບຄວາມຮຽກຮ້ອງ
ຕ້ອງການ ໃນການຄຸ້ມຄອງລັດ-ສັງ
ຄົມໃນຕໍ່ໜ້າ. ວຽກງານທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້
ເອົາໃຈໃສ່ແມ່ນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ແຜນການສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດໝາຍ
ໃນແຕ່ລະປີ ໃຫ້ບັນລຸຕາມແຜນການ
ທີ່ວາງໄວ້, ເອົາໃຈໃສ່ຈັດຕັ້ງການທາບ
ທາມຮ່າງກົດໝາຍຢ່າງກວ້າງຂວາງ, 
ການປະເມີນການປະຕິບັດກົດໝາຍ 
ແລະ ອື່ນໆ. ກອງປະຊຸມມອບໃຫ້ຄະ
ນະຮັບຜິດຊອບສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດ
ໝາຍຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ນໍາເອົາຄໍາ
ເຫັນຂອງກອງປະຊຸມໄປປັບປຸງ ເພື່ອ
ໃຫ້ສາມາດຈັດຕ້ັງປະຕິບັດສອດຄ່ອງ
ກັບສະພາບຕົວຈິງ.

ກອງປະຊຸມໄດ້ຮັບຟັງການ
ຊີ້ແຈງຕ່ໍຄໍາຊັກຖາມໃນການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ 
ແລະ ແຜນເງິນຕາ ແລະ 2 ວາລະແຫ່ງ
ຊາດ ເຊິ່ງສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ກໍ
ຄືປະຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ໃຫ້ຄວາມສົນ
ໃຈຫລາຍຈາກທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນ
ຕີ, ທ່ານຮອງນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ຜູ້ຊີ້
ນໍາເສດຖະກິດ, ທ່ານຮອງນາຍົກລັດ
ຖະມົນຕີ-ລັດຖະມົນຕີກະຊວງປ້ອງ
ກັນຄວາມສະຫງ ົບ, ລັດຖະມົນຕິກະ
ຊວງແຜນການ ແລະ ການລົງທຶນ, 
ລັດຖະມົນຕີກະຊວງການເງິນ, ລັດ
ຖະມົນຕີກະຊວງກະສິກໍາ ແລະ ປ່າໄມ້, 
ລັດຖະມົນຕີກະຊວງສຶກສາທິການ 
ແລະ ກິລາ, ລັດຖະມົນຕີກະຊວງພະ
ລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່, ລັດຖະມົນຕີກະ
ຊວງພາຍໃນ, ລັດຖະມົນຕີກະຊວງ
ໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ, ລັດຖະ
ມົນຕີກະຊວງຊັບພະຍາກອນທໍາມະ
ຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ, ລັດຖະມົນ
ຕີກະຊວງອຸດສາຫະກໍາ ແລະ ການຄ້າ, 
ລັດຖະມົນຕີກະຊວງເຕັກໂນໂລຊີ ແລະ 
ການສື່ສານ, ຜູ້ວ່າການທະນາຄານ
ແຫ່ງ ສປປລາວ. ນອກຈາກນັ້ນ, ຍັງ
ໄດ້ຮັບການໃຫ້ຄວາມກະຈ່າງແຈ້ງ
ຈາກປະທານອົງການກວດສອບແຫ່ງ
ລັດ, ປະທານອົງການກວດກາແຫ່ງ

ລັດ, ທ່ານປະທານສານປະຊາຊົນສູງ
ສຸດ, ຫົວໜ້າອົງການໄອຍະການປະ
ຊາຊົນສູງສຸດ, ລັດຖະມົນຕີກະຊວງ
ຍຸຕິທໍາ ຕື່ມອີກ. ກອງປະຊຸມມີຄວາມ
ເຊື່ອໝ້ັນວ່າແຕ່ລະພາກສ່ວນຈະນໍາ
ເອົາການປະກອບຄໍາເຫັນຂອງສະ
ມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ໄປພິຈາລະນາ 
ເພ່ືອເຮັດໃຫ້ບັນຫາຕ່າງໆທ່ີເກີດຂ້ຶນ
ໃນສັງຄົມ ໄດ້ຮັບການແກ້ໄຂ, ພ້ອມ
ທັງສູ້ຊົນຈໍາກັດ ແລະ ປັບປຸງແກ້ໄຂ
ບັນດາອຸປະສັກ, ສິ່ງກີດຂວາງ ໃນຂົງ
ເຂດວຽກງານທ່ີຕົນຮັບຜິດຊອບໃຫ້
ຕົກໄປ ຕິດພັນກັບການຍູ້ແຮງຂະບວນ
ການແຂ່ງຂັນຮັກຊາດ ແລະ ພັດທະນາ
ເພ່ືອສ້າງໃຫ້ມີການຫັນປ່ຽນທ່ີດີຂ້ຶນ
ຢ່າງແຂງແຮງ, ຈະແຈ້ງ ແລະ ສືບຕໍ່
ຕ້ັງໜ້າຜັນຂະຫຍາຍມະຕິກອງປະຊຸມ
ໃຫຍ່ຄັ້ງທີ XI ຂອງພັກ, ແຜນພັດ
ທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແຫ່ງຊາດ 
5 ປີ ຄັ້ງທີ IX ໂດຍສະເພາະການປະ
ຕິບັດ 2 ວາລະແຫ່ງຊາດ ໃຫ້ມີໝາກ
ຜົນຕົວຈິງຫລາຍຂຶ້ນ ແນໃສ່ແກ້ໄຂ
ບັນຫາຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດ
ຖະກິດ-ການເງິນ ໃຫ້ນັບມື້ນັບດີຂຶ້ນ.

ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ
ເທື່ອທີ 4 ຄັ້ງນີ້ ໄດ້ພິຈາລະນາ ແລະ 
ຮັບຮອງການສະເໜີຂອງປະທານປະ
ເທດ ກ່ຽວກັບການພິຈາລະນາໃບຄໍາ
ຮ້ອງຂໍພັກການ-ຮັບອຸດໜູນບໍານານ
ຂອງທ່ານ ພັນຄໍາ ວິພາວັນ ກໍາມະ
ການກົມການ ເມືອງສູນກາງພັກ, ນາ
ຍົກລັດຖະມົນຕີ ແຫ່ງ ສປປລາວ. 
ກອງປະຊຸມໄດ້ເລືອກຕ້ັງນາຍົກລັດຖະ
ມົນຕີ ແຫ່ງ ສປປລາວ ຕາມການສະ
ເໜີຂອງປະທານປະເທດ ເຊິ່ງບັນດາ
ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້ໃຊ້ສິດ 
ປະຊາທິປະໄຕຂອງຕົນ ລົງຄະແນນ
ສຽງເຫັນດີຫລາຍກວ່າເຄິ່ງໜ່ຶງຂອງ
ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ທີ່ເຂົ້າຮ່ວມ
ກອງປະຊຸມ ໂດຍຮັບຮອງເອົາທ່ານ 
ສອນໄຊ ສີພັນດອນ ກໍາມະການກົມ
ການເມືອງສູນກາງພັກ, ຮອງນາຍົກ
ລັດຖະມົນຕີ ເປັນນາຍົກລັດຖະມົນຕີ 
ແຫ່ງ ສປປລາວ ຄົນໃໝ່.

ບັນດາທ່ານຜູ້ນໍາພັກ-ລັດ ທີ່
ນັບຖື!

ບັນດາຜູ້ແທນກອງປະຊຸມ 
ທີ່ຮັກແພງ!

ຜົນສໍາເລັດຂອງກອງປະຊຸມ
ສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 ຂອງສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ຄັ້ງນີ້ ເປັນການ
ຜັນຂະຫຍາຍມະຕິກອງປະຊຸມໃຫຍ່ 
ຄັ້ງທີ XI ຂອງພັກ, ແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ແຫ່ງຊາດ 5 ປີ
ຄັ້ງທີ IX ເຂົ້າສູ່ຊີວິດຕົວຈິງ, ແມ່ນ
ໝາກຜົນແຫ່ງສະຕິປັນຍາ, ການຍົກ
ສູງຄວາມຮັບຜິດຊອບທາງການເມືອງ
ຂອງບັນດາທ່ານສະມາຊິກສະພາແຫ່ງ
ຊາດ, ຄວາມຕັດສິນໃຈສູງຂອງລັດ
ຖະບານ, ອົງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ທີ່ຈະ
ສືບຕໍ່ພັດທະນາປະເທດຊາດ, ແກ້ໄຂ
ຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງດ້ານເສດຖະ
ກິດ-ການເງິນ ເທື່ອລະກ້າວ, ນໍາເອົາ
ປະເທດຊາດ ກ້າວຂຶ້ນຢ່າງໜັກແໜ້ນ. 

ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ 
ເທື່ອທີ 4 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ 
IX ໄດ້ຮັບຜົນສໍາເລັດຢ່າງຈົບງາມ ກໍ
ຍ້ອນມີການຊີ້ນໍາຢ່າງໃກ້ຊິດຈາກກົມ
ການເມືອງສູນກາງພັກ ແລະ ຄະນະເລ
ຂາທິການສູນກາງພັກ, ຍ້ອນຄວາມ
ຮັບຜິດຊອບສູງຂອງລັດຖະບານ, ກະ
ຊວງ, ບັນດາອົງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ແລະ 
ຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງ ທີ່ໃຫ້ການ
ຮ່ວມມື ແລະ ສະໜັບສະໜູນ. 

ຕາງໜ້າຄະນະປະຈໍາສະພາ
ແຫ່ງຊາດ, ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ 
ຂໍສະແດງຄວາມຂອບໃຈເປັນຢ່າງສູງ 
ມາຍັງກົມການເມືອງສູນກາງພັກ ແລະ 
ຄະນະເລຂາທິການສູນກາງພັກ ທີ່ຍາມ
ໃດກໍໄດ້ໃຫ້ການຊີ້ນໍາຢ່າງໃກ້ຊິດຕ່ໍສະ
ພາແຫ່ງຊາດໂດຍຕະຫລອດມາ, ຂໍສະ
ແດງຄວາມຂອບໃຈ ເປັນຢ່າງສູງມາ
ຍັງບັນດາທ່ານການນໍາພັກ-ລັດ, ສູນ
ກາງແນວລາວສ້າງຊາດ, ສະຫະພັນ
ນັກຮົບເກົ່າແຫ່ງຊາດ ແລະ ອົງການ
ຈັດຕັ້ງມະຫາຊົນຂັ້ນສູນກາງ ທີ່ໄດ້
ໃຫ້ກຽດເຂົ້າຮ່ວມກອງປະຊຸມ ແລະ 
ຂອບໃຈມາຍັງ ພໍ່ແມ່ປະຊາຊົນລາວ
ບັນດາເຜົ່າ ທີ່ໄດ້ຕິດຕາມກອງປະຊຸມ
ຂອງພວກເຮົາໃນຄັ້ງນີ້ ຢ່າງຈົດຈໍ່ ແລະ 
ສ່ົງຄໍາຄິດເຫັນຜ່ານໂທລະສັບສາຍດ່ວນ 
ມາຍັງກອງປະຊຸມຢ່າງຫວງຫລາຍ. 

ຂໍສະແດງຄວາມຂອບໃຈຕ່ໍ
ທຸກພາກສວ່ນກຽ່ວຂ້ອງ ທ່ີໄດ້ປະກອບ
ສ່ວນເຂ້ົາໃນຜົນສໍາເລັດຂອງກອງປະ
ຊຸມຄັ້ງນີ້ ເປັນຕົ້ນກອງເລຂາກອງປະ
ຊຸມ ທີ່ຮັບໃຊ້ກອງປະຊຸມສະໄໝສາ
ມັນເທື່ອນີ້ຢ່າງຫ້າວຫັນ ແລະ ມີຄວາມ
ຮັບຜິດຊອບສູງ; ຂໍສະແດງຄວາມ
ຂອບໃຈຕ່ໍກໍາລັງປ້ອງກັນຊາດ-ປ້ອງ
ກັນຄວາມສະຫງົບທ່ີເອົາໃຈໃສ່ວຽກ
ງານການປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ, 
ປອດໄພໃຫ້ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ ແລະ 
ຂອບໃຈຕ່ໍບັນດາສື່ມວນຊົນທ່ີໄດ້ນໍາ
ສະເໜີຂ່າວສານ ໂດຍການຖ່າຍທອດ
ສົດຂ່າວຜ່ານວິທະຍຸ, ໂທລະພາບ ແລະ 
ສ່ືເອເລັກໂຕນິກ ເຊ່ິງໄດ້ອໍານວຍຄວາມ
ສະດວກໃຫ້ສັງຄົມໄດ້ຕິດຕາມການ
ດໍາເນີນກອງປະຊຸມໄດ້ທັນສະພາບ
ການແທດຕົວຈິງ ແລະ ຕໍ່ເນື່ອງ. 

ເ ພ່ື ອສື ບ ຕ່ໍ ຈັ ດ ຕ້ັ ງຜັ ນຂ ະ
ຫຍາຍຜົນສໍາເລັດຂອງກອງປະຊຸມຄັ້ງ
ນີ້, ກອງປະຊຸມຮຽກຮ້ອງມາຍັງຄະນະ
ປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ, ບັນດາກໍາມາ
ທິການ, ຄະນະເລຂາທິການສະພາແຫ່ງ
ຊາດ, ຄະນະສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ
ປະຈໍາເຂດເລືອກຕັ້ງ, ສະມາຊິກສະພາ
ແຫ່ງຊາດ, ລັດຖະບານ, ອົງການທີ່
ກ່ຽວຂ້ອງ, ອົງການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ 
ແລະ ທຸກພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຈົ່ງ
ໄດ້ຜັນຂະຫຍາຍມະຕິກອງປະຊຸມຄັ້ງ
ນີ້ ເຂົ້າໃນຂອບເຂດຄວາມຮັບຜິດ
ຊອບຂອງຕົນ ໃຫ້ໄດ້ຮັບຜົນສໍາເລັດ
ເປັນຢ່າງດີ.

ສຸດທ້າຍນີ້, ເນື່ອງໃນໂອກາດ
ປີໃໝ່ສົນກົນທີ່ຈະມາເຖິງນີ້, ຂ້າພະ
ເຈ້ົາຕາງໜ້າໃຫ້ກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ຂໍອວຍພອນໄຊອັນປະເສີດ ມາ
ຍັງພະນະທ່ານເລຂາທິການໃຫຍ່, ປະ
ທານປະເທດ ຈົ່ງມີພາລານາໄມສົມ
ບູນມີຄວາມຜາສຸກໃນຊີວິດຄອບຄົວ, 
ມີຜົນສໍາເລັດໃໝ່ໃຫຍ່ຫລວງກວ່າເກ່ົາ
ໃນການຊີ້ນໍາ-ນໍາພາປະເທດຊາດ ກ້າວ
ຂຶ້ນຢ່າງໜັກແໜ້ນ.

ຂໍອວຍພອນໃຫ້ບັນດາທ່ານ
ການນໍາຂັ້ນສູງພັກ-ລັດ, ອະດີດການ
ນໍາພັກ-ລັດ, ພະນັກງານ, ທະຫານຕຳ 
ຫລວດ ແລະ ປະຊາຊົນລາວ ບັນດາ
ເຜົ່າໃນທົ່ວປະເທດ ຈົ່ງມີສຸຂະພາບ
ເຂັ້ມແຂງ, ມີຄວາມສຸກໃນຄອບຄົວ 
ແລະ ປະສົບຜົນສໍາເລັດໃນໜ້າທີ່ວຽກ
ງານອັນມີກຽດຂອງຕົນ.

ໃນໂອກາດອັນສະຫງ່າລາສີ
ນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍປະກາດປິດກອງປະ
ຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 ຂອງສະ
ພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ຢ່າງເປັນທາງ
ການນັບແຕ່ເວລານີ້ເປັນຕົ້ນໄປ.
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2) ຍັງບໍ່ທັນໄດ້ກວດກາເປົ້າ
ໝາຍຕາມມະຕິຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເລກທີ 24/ສພຊ, ລົງວັນທີ 16 ພະ
ຈິກ 2021 ຈໍານວນໜື່ງ ເປັນຕົ້ນ
ກວດກາການຍົກເວ້ັນພາສີ-ອາກອນ 
ຈາການນໍາເຂົ້ານໍ້າ ມັນເຊື້ອໄຟ ແລະ 
ກວດກາການປະຕິຮູບທະນາຄານທຸ
ລະກິດລັດ ແລະ ວິສາຫະກິດລັດ ຕາມ
ພາລະບົດບາດຂອງອົງການກວດກາ;

3) ການປະສານງານ, ສະ
ໜອງຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ກ່ຽວກັບການ
ແກ້ໄຂຜົນການກວດກາກັບພາກສ່ວນ 
ທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ເຫັນວ່າຍັງບໍ່ທັນເປັນລະ
ບົບ ແລະ ທັນການເທົ່າທີ່ຄວນ; 

4) ການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງ
ໃຫ້ພະນັກງານ ຂອງອົງການກວດກາ
ແຫ່ງລັດ ທັງທາງດ້ານຈໍານວນ ແລະ 
ຄຸນນະພາບໃຫ້ມີຄວາມຮູ້ດ້ານວິຊາ
ສະເພາະທ່ີເປັນມືອາຊີບຍັງບໍ່ທັນຕອບ
ສະໜອງໄດ້ຕາມຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງ
ການຂອງວຽກງານກວດກາໃນໄລຍະ
ໃຫມ່ເທົ່າທີ່ຄວນ;

2. ທິດທາງແຜນການ ປະ
ຈຳປີ 2023

ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເຫັນດີ ຕໍ່ທິດທາງແຜນການເຄື່ອນ
ໄຫວວຽກງານປີ 2023 ທີ່ອົງ ການ
ກວດກາແຫ່ງລັດໄດ້ສະເໜີ ມີ 3 ທິດ
ທາງລວມ, 4 ຄາດໝາຍສູ້ຊົນ, 9 
ວຽກຈຸດສຸມ ແລະ 7 ມາດຕະການ
ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ;  ຄະນະປະຈຳສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ມີບາງຄໍາເຫັນ ແລະ ຂໍ້ສະ
ເໜີ ດັ່ງນີ້:

1. ຕໍ່ກັບຄາດໝາຍສູ້ຊົນ
1) ສະເໜີໃຫ້ຄົ້ນຄວ້າບັນ

ດາຄາດໝາຍທ່ີໄດ້ກໍານົດໃນມະຕິສະ
ພາແຫ່ງຊາດ ສຳລັບ ປີ 2022 ທີ່ບໍ່
ທັນໄດ້ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດກໍານົດເ ຂ້ົາ
ແຜນປີ 2023 ໂດຍສອດຄ່ອງຕາມ
ພາລະບົດບາດ ຂອງອົງການກວດກາ
ແຫ່ງລັດ;

2) ສະເໜີໃຫ້ຄົ້ນຄວ້າບັນ
ດາເປ້ົາໝາຍທ່ີອົງການກວດສອບແຫ່ງ
ລັດສົ່ງໃຫ້ຈາກຜົນການກວດ ສອບ

ບົດສະຫລຸບຂາດຕົວການຈັດຕ້ັງປະ
ຕິບັດແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ ແລະ 
ຜົນກວດສອບ ເອກະສານລາຍງານ
ເອກະສານການເງິນຂອງລັດວິສາຫະ
ກິດ, ໂຄງການຊ່ວຍເຫລືອ (ODA) 
ແລະ ທະນາຄານລັດ ປະຈໍາປີ 2021 
ເຂົ້າເປັນຄາດໝາຍສູ້ຊົນ ປີ 2023 
ໃຫ້ຈະແຈ້ງ ແລະ ຊັດເຈນ;

3) ສະເໜີໃຫ້ຄົ້ນຄວ້າເປົ້າ
ໝາຍກວດກາທ່ີຕິດພັນກັບການປະຕິ
ບັດວາລະແຫ່ງຊາດເຂ້ົາໃນແຜນປີ 
2023; 

ຫລັງຈາກຄົ້ນຄວ້າແລ້ວ ໃຫ້
ສະເໜີຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເພ່ືອພິຈາລະນາເຂ້ົາໃນມະຕິສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ເພື່ອພິຈາລະນາຮັບຮອງໃນກອງ
ປະຊຸມຄັ້ງນີ້.

2. ຕໍ່ກັບມາດຕະການຈັດ
ຕັ້ງປະຕິບັດ

ຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ 
ສະເໜີໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ຕື່ມ ດັ່ງນີ້:

1) ສູ້ຊົນແກ້ໄຂຂໍ້ຄົງຄ້າງໃນ
ປີຜ່ານມາ ແລະ ເສີມຂະຫຍາຍ ບົດ
ຮຽນທີ່ຖອດຖອນໄດ້ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນ
ຫາທ່ີເປັນລັກສະນະຊໍ້າເຮື້ອໃຫ້ຄ່ອຍ
ຫລຸດໜ້ອຍຖອຍລົງ;

2) ເອົາໃຈໃສ່ສົມທົບກັບກໍາ
ມາທິການກ່ຽວຂ້ອງຂອງສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ແລະ ລັດຖະບານຮຽບຮຽງ ແລະ 
ປັບປຸງ ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການກວດ
ກາລັດ ສະບັບປັບປຸງທີ່ໄດ້ສະເໜີຜ່ານ
ກອງປະຊຸມ ສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 
ໃຫ້ສໍາເລັດໂດຍໄວ ເພື່ອເປັນບ່ອນອີງ
ໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃຫ້ມີ ຄວາມ
ສອດຄ່ອງ ກັບສະພາບຕົວຈິງ ແລະ 
ມີຜົນສັກສິດ;

3) ເອົາໃຈໃສ່ສ້າງຄວາມ
ເຂັ້ມແຂງໃຫ້ພະນັກງານ ຂອງອົງການ
ກວດກາແຫ່ງລັດ ໃຫ້ມີຄວາມຮູ້ດ້ານ
ວິຊາສະເພາະທີ່ ເປັນມືອາຊີບ, ມີຄຸນ
ທາດການເມືອງ, ຄຸນສົມບັດສິນທຳ
ປະຕິວັດ, ຈັນຍາບັນ, ຈັນຍາທໍາທີ່
ໜັກແໜ້ນ ເພື່ອຕອບສະຫນອງຄວາມ
ຮຽກຮ້ອງຕ້ອງການຂອງວຽກງານ
ກວດກາໃນໄລຍະໃໝ່ໃຫ້ມີຜົນສໍາ
ເລັດ ແລະ ມີຄຸນນະພາບສູງຂຶ້ນ; 

4) ເອົາໃຈໃສ່ປັບປຸງກົນໄກ
ການປະສານງານ ລະຫວ່າງ ອົງການ
ກວດກາແຫ່ງລັດ ກັບສະພາແຫ່ງຊາດ, 
ສະພາປະຊາຊົນຂັ້ນແຂວງ ແລະ ພາກ
ສ່ວນທ່ີກ່ຽວຂ້ອງໃຫ້ມີຄວາມກົມ
ກຽວ, ຄ່ອງຕົວ, ໃຫ້ການຮ່ວມມື 
ແລະ ພ້ອມກັນຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ;

5) ເອົາໃຈໃສ່ຕິດຕາມກວດ
ກາການປະຕິບັດໜ້າທ່ີວຽກງານຂອງ
ພະນັກງານ-ນັກກວດກາ ຢ່າງໃກ້ຊິດ 
ເພ່ືອຮັບປະກັນຄວາມຮັບຜິດຊອບ
ດ້ານການເມືອງ, ຈັນຍາບັນ, ຈັນຍາ
ທຳ ແລະ ຜົນສຳເລັດການປະຕິບັດໜ້າ
ທີ່ຂອງພະນັກງານກວດກາ.

3. ຕໍ່ມາດຕະການແກ້ໄຂຜົນ
ການກວດກາ

ຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເຫັນດີຕໍ່ 10 ມາດຕະການແກ້ໄຂຜົນ
ການກວດກາຕາມການສະເໜີຂອງອົງ
ການກວດກາແຫ່ງລັດ; ພ້ອມກັນນີ້, 
ຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ ສະເໜີ
ເອົາໃຈໃສ່ບາງມາດຕະການ ດັ່ງນີ້:

1) ເອົາໃຈໃສ່ປະຕິບັດກົດ
ໝາຍວ່າດ້ວຍການກວດກາລັດ ມາດ
ຕາ 24 ຂໍ້ 1, 2, 3 ແລະ ມາດຕາ 
25 ໃຫ້ ສອດຄ່ອງກັບສະພາບຕົວຈິງ 
ແລະ ມີຜົນສັກສິດ. 

2) ເອົາໃຈໃສ່ປະສານສົມ
ທົບກັບອົງການຄຸ້ມຄອງເປົ້ າໝາຍ
ກວດກາ ແລະ ພາກສ່ວນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ 
ໃນການແກ້ໄຂຜົນການກວດກາ ໃຫ້
ມີຄວາມເປັນເອກະພາບທາງດ້ານ
ຫລັກການ ແລະ ວິທີການ ເພື່ອຮັບ
ປະກັນຄວາມສະເໝີພາບ ແລະ ຄວາມ
ຍຸຕິທໍາ ສໍາລັບທຸກເປົ້າໝາຍທີ່ຖືກ
ກວດສອບ;

3) ເອົາໃຈໃສ່ລາຍງານຜົນ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດມາດຕະການແກ້
ໄຂຜົນການກວດກາໃຫ້ສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ແລະ ຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ເພື່ອພິຈາລະນາຮັບຮອງ, ຕິດ
ຕາມກວດກາ ແລະ ຊຸກຍູ້ສົ່ງເສີມການ
ຈັດຕ້ັງປະຕິບັດການແກ້ໄຂຜົນການ
ກວດກາ ໂດຍສອດຄ່ອງຕາມກົດ
ໝາຍ, ທັນເວລາ, ມີປະສິດຕິພາບ 
ແລະ ປະສິດທິຜົນຫລາຍຂຶ້ນ.
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ຖາມເຈາະຈີ້ມຂອງປະທານກອງປະ
ຊຸມ ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍມີຄຳເຫັນບາງຈຸດ 
ເຊິ່ ງສ່ວນຫລາຍຜູ້ແທນກໍໄດ້ມີຄຳ
ເຫັນແລ້ວ.

ສະນັ້ນ, ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍມີຄຳ
ເຫັນບາງຈຸດທ່ີຈະພິຈາລະນາເຂ້ົາໃນ
ມະຕິ ໂດຍສະເພາະບັນຫາງ ົບປະມານ
ການລົງທຶນຂອງລັດໃນປີ 2023 ເຊິ່ງ
ຕາມລັດຖະບານສະເໜີສະເພາະເບື່ອງ
ແຜນງ ົບປະມານ ປົກກະຕິຈະຈັດສັນ
ທັງໝົດໃນວົງ ເ ງິນ ທັ ງໝົດແມ່ນ 
2.500 ຕື້ກີບ ເຊິ່ງເພີ່ມຈາກ 2.200 
ຕື້ກີບ ໃນປີ 2022 ເພີ່ມຂຶ້ນປະມານ 
23% ເຊິ່ງຕົວເລກນີ້ມັນຕິດພັນຕົວ
ເລກຂາດດຸນງ ົບປະມານ ຂ້າພະເຈົ້າ
ຄິດວ່າ ຈຸດໜຶ່ງທ່ີຜູ້ແທນພວກເຮົາຈະ
ໄດ້ພິຈາລະນານຳກັນວ່າ ຖ້າຍາກເພີ່ມ
ໂຄງການລົງທຶນຂອງລັດ ຖ້າມີຄວາມ
ຈຳເປັນກໍຕ້ອງນຳມາພິຈາລະນາຂາດ

ດຸນງ ົບປະມານຂາດດຸນງ ົບປະມານ 
2,16% ສ່ວນມື້ກອງປະຊຸມຍົກສູງ
ຄຸນນະພາບສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 
ມີຜູ້ແທນບາງທ່ານໄດ້ຍົກຂ້ຶນເຂົາເຈົ້າ
ເຫັນວ່າເປັນຄຳເຫັນທີ່ມີເຫດຜົນ ຄື
ສ່ວນປະເທດທ່ີກຳລັງພັດທະນາແມ່ນ
ມີຄວາມຕ້ອງການລົງທຶນນັ້ນ ໂຕເລກ
ຜ່ານມາມີ 4-5% ໝາຍວ່າຕ້ອງການ
ລົງທຶນມີຄວາມຈຳເປັນຕ້ອງຍອມຮັບ
ການຂາດດຸນໃນອັດສ່ວນທ່ີສົມເຫດ
ສົມຜົນ ຜ່ານມາແມ່ນ 4-5%  ເຊິ່ງ
ດຽວນີ້ຖ້າວ່າ 2,16% ຖືວ່າຕ່ຳ ທີ່ຈິງ
ກໍຖືວ່າງາມແລ້ວ ຕົວເລກຂາດດຸນຕ່ຳ
ແຕ່ຖ້າວ່າອີງໃສ່ຄວາມຮຽກຮ້ອງຕ້ອງ
ການພັດທະນາປະເທດກໍຈຳເປັນທ່ີຈະ
ຕ້ອງພັດທະນາຕົວເລກທ່ີຂາດດຸນ 
ແລະ ສົມເຫດສົມຜົນ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກ
ຕ້ັງບັນຫາຂ້ຶນຕອນນີ້ເລີຍວ່າຂາດດຸນ
ງ ົບປະມານ 2,16% ທີ່ຈິງກໍຕ່ຳຖ້າ
ຫາກວ່າຢາກຕ້ອງການລາຍຈ່າຍຄວນ
ເພີ່ມຕື່ມ ອາດຈະເພີ່ມຂາດດຸນສູງຂຶ້ນ
ເປັນໄປໄດ້ບໍຂ້າພະເຈົ້າຍົກຂຶ້ນ ຖ້າ

ຂາດດຸນສູງຂ້ຶນຈະພາແລ່ນຂ້ຶນອາດ
ຈະມີໜີ້ພາຍໃນ ຫລື ພັນທະບັດເພີ່ມ
ຂຶ້ນນີ້ດ້ານປັດໄຈໜຶ່ງ ແລະ ອີກບັນ
ຫາໜ່ຶງຖ້າຫາກວ່າມີການເກັບລາຍ
ຮັບກັບໜີ້ຕ້ອງຮັບນີ້ ສສຊ ໃໝ່ບາງ
ທ່ານຍົກຂຶ້ນ ເຊິ່ງດຽວນີ້ພວກເຮົາກໍ
ມີໜ້ີຕ້ອງຮັບລວມທັງໝົດປະມານ 
50 ພັນກວ່າຕື້ ຍັງຄ້າງຢູ່ຕາມກວດ
ສອບກວດກາ ຖ້າວ່າໄດ້ໂຕນີ້ ການ
ຂາດດຸນກໍຈະຫລຸດດລົງ ແຫລ່ງລົງ
ທຶນຕ່ືມອັນນີ້ແມ່ນຈຸດໜ່ຶງທ່ີຢາກຂໍ
ແລກປ່ຽນ ເຊິ່ງຕົວເລກທີ່ຈະເອົາເຂົ້າ
ໃນມະຕິສະພານັ້ນແມ່ນໂຕເລກການ
ລົງທຶນລວມພາຍໃນນີ້ 2500 ຕື້ ກັບ
ກາດດຸນ 210 ຕື້ ສະພາແຫ່ງຊາດ 
ແຕ່ຫລາຍທ່ານຍົກຂ້ຶນໃນໂຄງປະ
ກອບການຈັດສັນງ ົບປະມານ 2023 
ຈະພິຈາລະນາເຂ້ົາໃນມະຕິຂອງຄະນະ
ປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວກັບການ
ຮັບຮອງບັນຊີໂຄງການລົງທຶນຂອງ
ລັດທ່ີມັນພົວພັນເຖິງໂຄງປະກອບ
ການລົງທຶນ ເຊິ່ງມີຢູ່ນີ້ທາງດ້ານນິຕິ

ກຳວ່າດ້ວຍການລົງທຶນຂອງລັດ ໂຄງ
ປະກອບການລົງໄດ້ກຳນົດສະເພາະ
ສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ເຊິ່ງທ້ອງຖິ່ນ
ບໍ່ໃຫ້ຫລຸດດ 50% ສ່ວນຜ່ານມາ
ແມ່ນອີງໃສ່ໂຕນີ້ ສ່ວນຂະແໜງການ 
ມີແຕ່ຂອງສຶກສາທິການ ໄດ້ກຳນົດ
ໃນກົດໝາຍ ແຕ່ວ່າຂະແໜງການອື່ນ
ບໍ່ໄດ້ກຳນົດ ສຳລັບຂະແໜງການ ກໍ
ເປັນບັນຫາໜ່ຶງໃນກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້ 
ວັດທະນະທຳ-ສັງຄົມ ໄດ້ສະເໜີວ່າ
ຕາມກົດໝາຍແມ່ນ 8% ແຕ່ປະສານ
ຕົວຈິງແມ່ນ 12% ທຽບໃສ່ໂຕເລກ
ການລົງທຶນລວມ ສະເໜີໃຫ້ເພີ່ມ 
13% ໄດ້ບໍ ແມ່ນກຳມາທິການວັດ
ທະນະທຳ-ສັງຄົມສະເໜີມາ ສຳລັບ
ຂະແໜງການອື່ນ ຍັງບໍ່ໄດ້ສະເໜີ. 

ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ ເປັນຈຸດ
ໜຶ່ງທີ່ຈະໄດ້ພິຈາລະນາ ທີ່ຈະໄດ້ເອົາ
ເຂ້ົາໃນມະຕິການຈັດສັນງ ົບປະມານ
ສຳລັບຂະແໜງການ ສ່ວນ 3 ປະເພດ
ໂຄງການທ່ີລົງທຶນທ່ີຜູ້ແທນຫລາຍ
ທ່ານໃຫ້ຄວາມສົນໃຈທີ່ສຸດ ໃນຈຳ
ນວນ 2500 ຕື້ ຈັດສັນໃຫ້ໂຄງການ
ນີ້ຫລາຍປານໃດ ໂຄງການສືບຕໍ່
ຫລາຍປານໃດ ໂຄງການໃໝ່ຫລາຍ
ປານໃດ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າເປັນຄຳຖາມ
ທີ່ຕັ້ງຂຶ້ນຫລາຍທີ່ສຸດ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດ
ວ່າໂຕເລກໂຄງປະກອບນີ້ ພວກເຮົາ
ອີງໃສ່ຂ້ໍມູນຕົວຈິງເພາະບາງໜ້ີສິນ
ໂຄງການລົງທຶນຂອງລັດທັງໝົດແມ່ນ
ມີເທ່ົາໃດມູນຄ່າໃນການສືບຕ່ໍໂດຍ
ສະເພາະໜ້າວຽກທ່ີປະຕິບັດສຳເລັດ
ແລ້ວເທົ່າໃດ ແລະ ໂຄງການໃໝ່ທີ່
ຈຳເປັນເທ່ົາໃດອີງໃສ່ສັດສ່ວນຂອງ
ຈຳນວນເງິນທ່ີຕ້ອງການໃຊ້ຈ່າຍທັງ
ໝົດ ຈຶ່ງມາກຳນົດໂຄງປະກອບການ
ຈັດສັນເໝາະສົມບໍໂຕນ້ີຂ້າພະເຈ້ົາເຄີຍ
ສະເໜີແລ້ວ ຖ້າວ່າຍັງຫລາຍແທ້ກໍຈັດ
ສັນໃຫ້ໜີ້ ແຕ່ວ່າໜີ້ຫລຸດລົງກໍຈັດສັນ
ໃຫ້ໜີ້ ຫລຸດລົງ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າເປັນ
ບ່ອນອີງບ່ອນໜຶ່ງ ຢາກສະເໜີໃຫ້ລັດ
ຖະບານ ໂດຍສະເພາະ ກໍຄືປະສານ
ແລ້ວຂ້ໍມູນສະຖິຕິຕ່ໍບັນຫາໂຕນີ້ພວກ
ເຮົາກໍຍັງບໍ່ທັນມີພຽງພໍ ມາຄົ້ນຄວ້າວິ
ໄຈວ່າໜ້ີສິນມູນຄ່າການລົງທຶນຕົວ
ຈິງແມ່ນເທົ່າໃດແທ້ ແລະ ໂຄງການ 
ໃໝ່ທ່ີຈຳເປັນທ່ີຈະຕ້ອງໄດ້ຈ່າຍໃນປີ 
2023 ແມ່ນເທົ່າໃດແທ້ ຂໍສະເໜີວ່າ
ຄວນໃຫ້ມີຂ້ໍມູນຈະແຈ້ງຊັດເຈນຕ່ືມ
ເພື່ອຈະສາມາດວິເຄາະວິໄຈຕື່ມ ໃຫ້ພິ
ສູດໄດ້ໂຕເລກຕົວຈິງ ແລະ ໂຕສຸດ
ທ້າຍທ່ີຢາກຈະສະເໜີທ່ີປະຊຸມພິຈາ
ລະນາອີກ ລັດຖະບານກໍໄດ້ລາຍງານ
ແລ້ວປີ 2023 ແລະ ມີບັນຫາໜຶ່ງທີ່
ຕິດພັນກັບແຜນ ປີ 2023 ທີ່ພວກ
ເຮົາຈະຮັບຟັງຕ່ໍໄປກໍຄືຜົນກວດສອບ 
ແລະ ກວດກາ ແຫ່ງລັດທີ່ຈະໄດ້ລາຍ
ງານເຊິ່ງຜົນກວດສອບ ແລະ ກວດກາ
ຈະເປັນແຫລ່ງລາຍຮັບ ຫລື ວ່າຈະ
ເປັນຕົວດັດສົມແຜນງ ົບປະມານປີ 
2023 ອັນນັ້ນຕາມວາລະກອງປະຊຸມ
ຄັ້ງນີ້ ກໍຈະຮັບຮອງເອົາແຜນງ ົບປະ
ມານກ່ອນຈະລາຍງານໂຄງການກວດ
ສອບກວດກາ ດັ່ງນັ້ນວິຊາການລາຍ
ງານເບື່ອງຕົ້ນນີ້ ໂຕຜົນກວດສອບ 
ກວດການີ້ທ່ີຈະເອົາເຂົາໃນແຜນງົບ
ປະມານປີ 2022-2023 ອາດຈະໃຊ້
ຢູ່ໃນມາດຕະການໃຫ້ມັນແຈ້ງວ່າສຳ
ລັບກວດສອບກວດກາທ່ີຈະນຳເຂ້ົາພິ
ຈາລະນາໃນແຜນປີ 2023 ອາດຈະ
ນຳເຂ້ົາໄປພິຈາລະນາດັດແກ້ແຜນງ ົບ
ປະມານ 6 ເດືອນທ້າຍປີ 2023 
ໝາຍຄວາມວ່າຈະຕ້ອງເອົາເຂ້ົາໃນ
ແຜນ 6 ເດືອນທ້າຍປີ ສະນັ້ນ, ກໍເປັນ
ຈຸດໜ່ຶງທ່ີຢາກເໜີແລກປ່ຽນກັບທ່ີປະ

ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າ ເລື່ອງຄູ ຫລືວ່າ
ແພດນີ້ເປັນບັນຫາສຳຄັນ ຈັງຊັ້ນເຮົາ
ຈະແກ້ໄຂຄືແນວໃດ, ບັນຫານີ້ພວກ
ເຮົາໄດ້ແກ່ຍາວຫລາຍແລ້ວຄູກັບແພດ
ໃນຫລາຍປະເທດນີ້ແມ່ນເພ່ິນບໍ່ໄດ້ຖື
ວ່າເປັນພະນັກງານລັດ ໝາຍຄວາມ
ວ່າບໍ່ຈຳເປັນຕ້ອງມີໂກຕ່າ ຈັງຊັ້ນຂ້າ
ພະເຈົ້າເຫັນວ່າພວກເຮົາຈະນຳໃຊ້
ເລື່ອງພະລາກອນໄດ້ບໍ ເພື່ອເຮັດໃຫ້
ບັນດາແພດ ຫຼືວ່າຄູອາຈານດັ່ງກ່າວນີ້ 
ສາມາດຮັບໃຊ້ສັງຄົມໄດ້, ເຮັດແນວ
ໃດເຮັດໃຫ້ຄົນເຫລົ່ານີ້ໆສ້າງເປັນຊັບ
ພະຍາກອນມະນຸດນີ້ເປັນບັນຫາຕ້ົນຕໍ.

ບັນຫາທີສອງ ກ່ຽວກັບເລື່ອງ
ການຊຸກຍູ້ການຜະລິດ. ຫລາຍທ່ານກໍ
ໄດ້ປະກອບຄຳເຫັນໄປແລ້ວນັ້ນ ຂ້າ
ພະເຈົ້າກໍເຫັນດີເປັນເອກະພາບນຳ, 
ແຕ່ວ່າຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າອັນໜ່ຶງການ
ຜະລິດຂອງເຮົາ ເຖິງວ່າມີການຜະລິດ
ຢູ່ ເຮົາມີການສົ່ງອອກ ແຕ່ວ່າການຜະ
ລິດຂອງເຮົາຍັງບໍ່ທັນເປັນຕ່ອງໂສ້, ຍັງ
ບໍ່ມີການຕ່ອງໂສ້ຢ່າງກົມກຽວກັນ. 
ຂ້າພະເຈົ້າຍາກໃຫ້ເຮົາເບິ່ງ ໂດຍສະ
ເພາະແມ່ນວ່າພວກເຮົາຢາກໃຫ້ສຸມ
ໃສ່ເລື່ອງການຜະລິດເຂົ້າ ເພາະວ່າ
ພວກເຮົາເຮັດແມ່ນຊາວກະ ສິກອນ 
ຕົ້ນຕໍລະແມ່ນປູກເຂົ້າ ລະເຂົ້າເຮົາລະ
ແມ່ນເຂົ້າດີ ເພາະວ່າແມ່ນວ່າພວກເຮົາ
ໃຊ້ປຸຍຊີວະພາບ ເຂົ້າມີຄຸນນ ພາບ, 
ແຕ່ການສົ່ງອອກເຂ້ົານີ້ພວກເຮົາບໍ່ທັນ
ໄດ້ເຫັນ ແລະ ຖ້າວ່າພວກເຮົາສາມາດ
ຊຸກຍູ້ໄດດີນີ້ ຈະເປັນລາຍໄດ້ໃຫ້ແກ່
ປະຊາຊົນ. ອັນນີ້ຂ້າພະເຈົ້າຍາກຂໍໃຫ້
ເຮົາເບິ່ງແຕ່ເລີ່ມຕົ້ນ ໜຶ່ງລະແມ່ນການ
ຈັດກຸ່ມການຜະລິດ, ສອງຖ້າວ່າເຮົາ
ຜະລິດແລ້ວ ທາງລັດເຮົານີ້ຈະສະໜອງ
ທຶນໄດ້ຄືແນວໃດ ເພື່ອໃຫ້ບັນດາບໍລິ
ສັດ ຫລືວິສາຫະກິດນີ້ສາມາດໄປຊື້
ເຂົ້ານຳປະຊາຊົນນີ້ໄດ້, ປະຈຸບັນນີ້ໂຄງ
ການຜະລິດກໍຍັງໜ້ອຍ ເງິນທີ່ຈະໄປ
ຊຸກຍູ້ສົ່ງເສີມ ໄປຊື້ເຂົ້ານຳປະຊາຊົນນີ້
ກໍຍັງຍາກ ແລະ ຍັງມີອັນອື່ນໆອີກ. 
ເລື່ອງການນຳໃຊ້ເຕັກໂນໂລຊີ, ເລື່ອງ
ການຊອກຕະຫລາດ ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນ
ວ່າຍັງບໍ່ທັນເປັນກົມກຽວກັນເທື່ອ ຍັງ
ບໍ່ເປັນລະລົບແບບຕ່ອງໂສ້ ຊັ້ນຂໍຝາກ
ໃຫ້ພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງນີ້ເອົາໃຈໃສ່ 
ແລະ ນອກຈາກນີ້ແມ່ນບັນຫາໜຶ່ງທີ່
ສຳຄັນລະແມ່ນກ່ຽວກັບເລື່ອງປຸຍ 
ແລະ ຫົວອາຫານ ເລື່ອງນີ້ໆເປັນບັນ
ຫາທີ່ຕົ້ນຕໍ ແລະ ທີ່ສຳຄັນມະຕິສະພາ
ແຫ່ງຊາດພວກເຮົາໄດ້ອອກແລ້ວ ແຕ່
ວ່າຍັງບໍ່ທັນເຫັນເໜັງຕີງຫຍັງເທື່ອ ຈັງ
ຊັ້ນຂໍໃຫ້ພວກເຮົາເອົາໃຈໃສ່ກັນລອງ
ເບິ່ງ. ອັນຕໍ່ມາແມ່ນກ່ຽວກັບການຊຸກ
ຍູ້ການທາງຜ່ານ ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນພວກ
ເຮົາເຫັນວ່າການປະຕິບັດນ້ີຖືວ່າຫລາຍ
ທ່ານກໍໄດ້ປະກອບຄຳເຫັນໄປແລ້ວ
ນັ້ນກ່ຽວກັບເລື່ອງທາງຜ່ານ ແລະ 
ເຊື່ອມໂຍງ, ແຕ່ວ່າລາຍໄດ້ຈາກທາງ
ຜ່ານນີ້ ພວກເຮົາຍັງບໍ່ທັນເດັ່ນເທື່ອ 
ມາເຖິງປະຈຸບັນນີ້ໆ 10 ເດືອນຜ່ານ
ມານີ້ ພວກເຮົາໄດ້ແຕ່ 15 ຕື້ ຂ້າພະ
ເຈົ້າເຫັນວ່າຍັງໜ້ອຍຢູ່, ພວກເຮົາ
ຕ້ອງເຮັດແນວໃດໃຫ້ເປັນແຫລ່ງລາຍ
ຮັບອັນໃໝ່ໃຫ້ພວກເຮົາໄດ້ ພວກ

ເຮົາຈະສາມາດເປັນ 100 ຕື້ໄດ້ບໍ່, 
ເປັນ 1000 ຕື້ໄດ້ບໍ່ ຈາກບໍລິການ
ທາງຜ່ານນີ້ ພວກເຮົາເຫັນວ່າເລື່ອງ
ບັນຫານີ້ໆຕ້ອງໄດ້ພ້ອມກັນແກ້ໄຂ 
ໂດຍສະເພາະເລ່ືອງບັນດານິຕິກຳທ່ີວ່າ
ໃຫ້ມັນສອດຄ່ອງກັນ ຂໍໃຫ້ພາກສ່ວນ
ກ່ຽວຂ້ອງນ້ີເບ່ິງຄືນບັນດານິຕິກຳຕ່າງໆ
ໃຫ້ມັນກົມກຽວກັນ, ວ່າແນວໃດເຮັດ
ໃຫ້ການບໍລິການໃຫ້ມັນດີຂຶ້ນ. ອັນຕໍ່
ມານີ້ກ່ຽວກັບເລື່ອງ ຂ້າພະເຈົ້າກໍເປັນ
ຫ່ວງອັນໜຶ່ງ ພວກເຮົາກໍໄດ້ລົງຕິດ
ຕາມກວດກາ ໂດຍສະເພາະແມ່ນຢູ່
ບໍລິເວນຕາມຊາຍແດນ, ຕາມຕາຝັ່ງ
ເຈື່ອນນີ້ພວກເຮົາເຫັນວ່າ ໃນແຕ່ລະ
ປີພວກເຮົາມີການສູນເສຍໄປຫລາຍ
ໃນແຕ່ລະແຂວງລະແມ່ນບໍ່ ຕ່ໍາກວ່າ 
20 ແມັດ ແຕ່ລະປີນໍ້າລະກັດເຂົ້າມາ 
ກັດເຂົ້່າມາ ລະພວກເຮົາຈະແກ້ໄຂຄື
ແນວໃດ, ບັນຫານີ້ມີການແກ່ຍາວ
ມາຫລາຍປີແລ້ວ ຂ້າພະເຂົ້າຢາກສະ
ເໜີວ່າເປັນໄປໄດ້ບໍ່ ວ່າພວກເຮົາຈັດ
ສັນງ ົບປະມານແຕ່ລະປີນີ້ 20-30 
ຕື້ສິບໍ່ໄດ້ບໍ ພວກເຮົາລະໃຫ້ມີການ
ເຮັດກັນຕາຝັ່ງເຈື່ອນ, ພວກເຮົາຮັກ
ດິນ ແຕ່ພວກເຮົາບໍ່ສາມາດຮັກສາ
ໄດ້ດິນທ່ີວ່າພວກເຮົາສູນເສຍໄປໃນ
ແຕ່ລະປີ.

ຕ່ໍກັບວຽກງານການເງິນນີ້ 
ໂດຍລວມແລ້ວຂ້າພະເຈົ້າຂໍສະແດງ
ຄວາມຊົມເຊີຍທາງກະຊວງການເງິນ 
ຖືວ່າການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດການເກັບ
ລາຍຮັບນີ້ແມ່ນສາມາດຈັດຕ້ັງປະຕິ
ບັດໄດ້ເກີນແຜນໄດ້ 2 ປີແລ້ວ, ຊັ້ນ
ຂ້າພະເຈົ້ າເຫັນວ່ານີ້ ຖືກຕ້ອງແລ້ວ 
ໂດຍສະເພາະແມ່ນທາງ ທ່ານລັດຖະ
ມົນຕີ ເພິ່ນກໍສະເໜີເລື່ອງການເກັບ
ລາຍຮັບຫັນເປັນທັນສະໄໝ ຂ້າພະ
ເຈົ້າເຫັນດີນຳ, ແຕ່ຂໍໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ນຳ
ກັນ ໂດຍສະເພາະແມ່ນການເກັບອາ
ກອນມູນຄ່າເພີ່ມນີ້ ຍັງບໍ່ທັນເຫັນເດັ່ນ
ຂຶ້ນ ຂ້າພະເຈົ້າໄປກວດເບິ່ງຢູ່ໃນແຕ່
ລະຫ້າງຮ້ານ, ຢູ່ໃນຮ້ານອາຫານດັ່ງ
ກ່າວນີ້ ຍັງບໍ່ໄດ້ມີການມອບພັນທະ
ອາກອນມູນຄ່າເພີ່ມ ພວກນີ້ໆແມ່ນ
ສາມາດເກັບໄດ້ງ່າຍ ສະນັ້ນຂໍໃຫ້ມີ
ການປັບປຸງຕື່ມ. ຕໍ່ມານີ້ເລື່ອງພາສີ 
ເຮົາໄດ້ມີການເກັບລາຍຮັບຢູ່ ແຕ່ວ່າ
ພວກເຮົາຍັງບໍ່ທັນລວມສູນ, ໃຫ້ມັນ
ທຸກສິນຄ້າລະແມ່ນຕ້ອງຜ່ານລະບົບ 
ແລະ ການຈ່າຍແມ່ນຈ່າຍຜ່ານລະບົບ
ທະນາຄານ ໄລຍະຜ່ານມານີ້ແມ່ນຈ່າຍ
ຜ່ານທະນາຄານທຸລະກິດ, ແຕ່ໃນປະ
ຈຸບັບນີ້ຂໍໃຫ້ຈ່າຍຜ່ານທາງລະບົບທະ
ນາຄານກາງ ເພາະວ່າເຮັດແນວໃດ
ໃຫ້ມີການແຈກຍາຍ. ໂຕຕໍ່ມານີ້ແມ່ນ
ເລື່ອງຊັບພະຍາກອນມະນຸດ ຂໍໃຫ້ທາງ
ກະຊວງການເງິນເອົາໃຈໃສ່ ເພາະວ່າ
ຊັບພະຍາກອນມະນຸດນີ້ເປັນບັນຫາທ່ີ
ສຳຄັນຫຼາຍ ໂດຍສະເພາະອ້າຍນ້ອງ
ພະນັກງານ, ເຈົ້້າໜ້າທີ່ຂໍໃຫ້ມີຄຸນນະ
ພາບ, ຂໍໃຫ້ມີຄວາມຮູ້ທາງດ້ານການ
ບັນຊີ, ຂໍໃຫ້ມີຈັນຍາບັນ ອັນນີ້ເປັນ
ບັນຫາທີ່ສຳຄັນຫລາຍ. ອັນສຸດທ້າຍນີ້
ກ່ຽວກັບເລື່ອງການເກັບລາຍຮັບ ຂ້າ
ພະເຈົ້າເຫັນວ່າຂໍໃຫ້ທາງພວກເຮົານີ້
ເບິ່ງຄືນລອງເບິ່ງ ເພາະວ່າໃນປີ 2020 
ນີ້ລະແມ່ນພວກເຮົາໄລ່ເບິ່ ງອັດຕາ
ແລກປ່ ຽນປີ ນີ້ ລ ະ ແມ່ ນປ ະມ ານ 
10,000 ແຕ່ວ່າລາຍຮັບນີ້ລະແມ່ນ
ປະມານ 2,800 ຕື້ໂດລາ, 2023 ນີ້
ລະແມ່ນ 38,000 ຕື້ຢູ່ ແຕ່ວ່າມັນມີ
ຢູ່ປະມານ 2,500 ຕື້ໂດລາ ຈັງຊັ້ນຂໍ
ໃຫ້ພວກເຮົາເບິ່ງຄືນເລື່ອງແຜນລາຍ
ຮັບນີ້ໆ.

ຊຸມ ເພາະວ່າບັນດາຕົວຊີ້ວັດ ວິທີການ
ກຳນົດດ່ັງກ່າວນີ້ຈະໃຫ້ມັນແຈ້ງໃນ
ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດຄັ້ງນີ້ 
ຂ້າພະເຈົ້າຂໍມີຄຳເຫັນສ່ຳນັ້ນ.

[aosk76DDD



;aomu @_{#!}!@}@W@@ PHOUTHEN PASAXON[qf7egsao0v’lt,k-ydltrkcsj’-kf 4

ບົດປະກອບຄຳເຫັນຂອງ
ທ່ານ ປອ. ສຸກສະຫວັນ ໄຊສົມບັດ
ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ ເຂດເລືອກ
ຕັ້ງທີ13ແຂວງສະຫວັນນະເຂດ.

ກ່ອນອື່ນ ຂ້າພະເຈົ້າຂໍສະ
ແດງຄວາມຍິນດີເປັນເອກະພາບຢ່າງ
ສູງ ຕໍ່ກັບບົດລາຍງານຂອງທ່ານຮອງ
ນາຍົກ ວ່າດ້ວຍການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ວາລະແຫ່ງຊາດ, ວ່າດ້ວຍການແກ້ໄຂ
ບັນຫາຢາເສບຕິດໄລຍະ 11 ເດືອນ
ຜ່ານມາແລະທິດທາງແຜນການໃນ
ປີ 2023ຕໍ່ກັບຜົນງານແລະໝາກ
ຜົນ ຄວາມມຸ່ງມະນາພະຍາຍາມຂອງ
ຜູ້ຮັບຜິຊອບກໍຄືເຈົ້າໜ້າທີ່ຂ້າພະເຈົ້າ
ຂໍສະແດງຄວາມຍ້ອງຍໍຊົມເຊີຍຢ່າງ
ຈິງໃຈ ທີ່ເຮັດໜ້າທີ່ຢ່າງບໍ່ຮູ້ອິດ ຮູ້
ເມື່ອຍແລະເຮັດໃຫ້ພວກເຮົາສາມາດ
ກັກແລະຢຶດໄດ້ຜູ້ທີ່ກະທໍາຜິດໄດ້ຢ່າງ
ຫລວງຫລາຍ ດັ່ງທີ່ເປັນຂ່າວຄາວມາ
ນັ້ນກໍຂໍຊົມເຊີຍແຕ່ເຖິງຢ່າງໃດກໍຢ່າ
ເຖິງວ່າເຈົ້າໜ້າທ່ີພວກເຮົາຈະມີການ
ປາບປາມໄດ້ຫລາຍສໍ່າໃດ ແຕ່ຕາມ
ການສັງເກດຕີລາຄານີ້ ກໍເຫັນວ່າສະ
ພາບການແຜ່ລະບາດ ຫລື ວ່າການ
ເພ່ີມຂ້ຶນຂອງຜູ້ກະທາໍຄວາມຜິດຕ່ໍຢ່າ
ເສບຕິດກໍເຫັນວ່ານັບມື້ຫລວງຫລາຍ
ຂຶ້ນເລື້ອຍໆ ເຊິ່ງນໍາເອົາຄວາມຫຍຸ້ງ
ຍາກສັບສົນ, ວຸ້ນວາຍມາໃຫ້ສັງຄົມ
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ຂອງພວກເຮົາ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກຂໍມີຄໍາ
ເຫັນແລກປ່ຽນວ່າຕໍ່ກັບບັນຫານີ້ທາງ
ພາກສ່ວນທ່ີກ່ຽວຂ້ອງພວກເຮົາຈະ
ໃຊ້ມາດຕະການແນວໃດຕື່ມເພື່ອໃຫ້
ບັນຫາດັ່ງກ່າວນັບມື້ຖອຍລົງ ແລະ
ກ້າວໄປເຖິງແກ້ໄຂສິ້ນເຊີງ ແຕ່ມາດ
ຕະການນ້ັນຜ່ານມາພວກເຮົາກໍໄດ້ເວ້ົາ
ແລ້ວວ່າຜູ້ທີ່ຕ້ອງຫາຄ້າຂາຍ ນັບແຕ່
2.000-3.000 ກລາມ ກໍມີໂທດ
ເຖິງຂັ້ນປະຫານຊີວິດ ແຕ່ໃນຄວາມ
ເປັນຈິງແລ້ວ ເຫັນໃນຂ່າວເຈົ້້າໜ້າທີ່
ກໍໄດ້ກັກຫລາຍກໍລະນີ ແຕ່ບໍ່ໄດ້ເຫັນ
ຢູ່ໃນກໍລະນີວ່າໄດ້ລົງວິໄນຄືດ່ັງກ່າວ
ນັ້ນ ຍ້ອນສາເຫດນັ້ນບໍ່ຈິງເຮັດໃຫ້ສະ
ພາບຂອງຢາເສບຕິດບໍ່ມີວັນນັບມື້
ຖອຍລົງ ຍິ່ງນັບມື້ເພີ່ມຂຶ້ນ ແລະ
ຫລາຍຂຶ້ນສັກໃຊ້ ຫລື ວ່າຜູ້ທີ່ເຮັດ

ໜ້າທີ່ນີ້ ຄ້າຂາຍສິ່ງເສບຕິດນີ້ເຂົ້າໃຈ
ວ່າກົດໝາຍມີແລ້ວ ແຕ່ບໍ່ໄດ້ປະຕິບັດ
ຍ່ິງເຮັດໃຫ້ພວກກ່ຽວນີ້ເພ່ີມຈໍານວນ
ໃນການຂົນສົ່ງຜະລິດດ່ັງທ່ີພວກເຮົາ
ຮູ້ກັນ ແລະ ໃນນາມສ່ວນຕົວແລ້ວຕໍ່
ກັບຄໍາຖາມເຈາະຈີ້ມຂອງທ່ານປະ
ທານ ນີ້ໃນຂໍ້ທີໜຶ່ງ ກໍຖືວ່າເຫັນດີ
ແລ້ວໃນທິດທາງແຜນການຂອງກະ
ຊວງ ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ ໃນ
ດ້ານວຽກງານສ້າງ ແລະ ປັບປຸງກົດ
ໝາຍ, ນິຕິກໍາໃຕ້ກົດໝາຍ ທີ່ກ່ຽວ
ຂ້ອງກັບຢ່າເສບຕິດນີ້ເພື່ອເຮັດຈັງໃດ
ໃຫ້ນໍາເຂ້ົາສູ່ການປະຕິບັດຢ່າງເຂ້ັມ
ງວດສຽບຂາດເພື່ອເຮັດໃຫ້ຜູ້ກະທໍາ
ຜິດນັ້ນມີຄວາມເຂັດລາບ.

ສ່ວນຂໍ້ທີ 4 ຕໍ່ກັບຄໍາຖາມ
ເຈາະຈີ້ມຂອງທ່ານປະທານ ເລື່ອງພາ
ຫະນະຫລືວ່າງ ົບປະມານທີ່ສະໜອງ
ໃຫ້ເຈົ້າໜ້າທີ່ທີ່ປະຕິບັດວຽກດັ່ງກ່າວ
ນີ້ຂ້າພະເຈົ້າກໍເຫັນໃຈເພາະວ່າໃນງ ົບ
ປະມານຂອງລັດຖະບານນີ້ກໍມີຈໍາກັດ
ຄັ້ນເປັນໄປໄດ້ ຂ້າພະເຈົ້າກໍຢາກສະ
ເໜີໃຫ້ນໍາໃຊ້ງບົປະມານທ່ີຮິບໄດ້ຈາກ
ຜູ້ກະທໍາຜິດນັ້ນ ເປັນວັດຖຸ ເປັນເງິນ
ແລ້ວສະໜອງໃຫ້ພາກສ່ວນທ່ີກ່ຽວ
ຂ້ອງ ໂດຍສະເພາະເຈົ້າໜ້າທີ່ທີ່ເຮັດ
ວຽກ ຫລື ຮັບຜິດຊອບແກ້ໄຂຄະດີ
ຢາເສບຕິດນີ້ໃຫ້ມີຄວາມວ່ອງໄວ
ແລະ ທ່ວງທັບກັບເວລາ ການມີຄໍາ
ເຫັນຂອງຂ້າພະເຈົ້າກໍຈະມີເທົ່ານັ້ນ.

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ພັທ.
ເນັ່ງສີດາເບຣຍລືມົວສະມາຊິກສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 5 ແຂວງ
ບໍ່ແກ້ວ  ຕໍ່ບົດລາຍງານລັດຖະບານ
ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-
ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ
ແລະແຜນເງິນຕາກ່ອນອື່ນຂ້າພະເຈົ້າ
ຂໍສະແດງຄວາມຊົມເຊີຍ ເປັນເອກະ
ພາບສູງຕ່ໍບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ແລະ
ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ, ແຜນເງິນ
ຕາປີ 2021, 2022, 2023 ແລະ
ການປະກອບຄໍາເຫັນຂອງບັນດາທ່ານ
ສສຊ ໃນນີ້ຂໍອະນຸຍາດແລກປ່ຽນມີຢູ່
3ຈຸດ:

ຈຸດທີໜຶ່ງ ຕໍ່ກັບແຜນພັດທະ
ນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດນີ້ 
ການຍົກລະດັບຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງ
ປະຊາຊົນຢູ່ໃນ 8 ໂຕຊີ້ບອກນີ້ນະ
ໃນນັ້ນບັນລຸແຕ່ 6 ໂຕຊີ້ບອກ ແລະ
ຍັງ 2 ໂຕຊີ້ບອກນີ້ ແມ່ນໃຫ້ຊີ້ບອກ
ວ່າຍັງອ່ີຫຍັງທ່ີຍັງບໍ່ທັນສໍາເລັດຫັນ
ໃຫ້ອະທິບາຍ ແລະ ກໍຊີ້ແຈງເຫດຜົນ
ວ່າ ຍ້ອນອີ່ຫຍັງຈຶ່ງບໍ່ບັນລຸ ຕົວຢ່າງ
ມາຊີ້ບອກທີ 1 ແມ່ນວຽກນີ້, ທີ 2
ແນວນັ້ນເນາະ ເພື່ອໃຫ້ມັນແຈ້ງຕື່ມຢູ່
ໃນບົດລາຍງານ ແລະ ການຂະຫຍາຍ
ກ່ຽວກັບດ້ານເສດຖະກິດຢູ່ໃນ4,4%
ຫັນນາ ຢູ່ໃນແຜນການແມ່ນ 4,5%
ບາດນີ້ສະເລ່ຍແລ້ວຫົວຄົນລະແມ່ນ
1.841 ໂດລາ ແຕ່ວ່າຢູ່ໃນນີ້ຫັ້ນ
ແມ່ນຄິດໄລ່ຕາມຫລັກສູດເທ່ົານັ້ນ,
ແຕ່ໃນຕົວຈິງແລ້ວແມ່ນປະຊາຊົນຢູ່
ເຂດຫ່າງໄກສອກຫລີກ, ເຂດນອກ
ແມ່ນຍັງທຸກຍາກຫລາຍສະເລ່ຍແລ້ວ
ລະແມ່ນບໍ່ບັນລຸ 100 ໂດລາຕໍ່ຄົນຕໍ່
ປີ ຍ້ອນສະພາບເສດຖະກິດຫຍຸ້ງຍາກ
ຂາດເຂີນ ແລະ ບໍ່ມີລາຍຮັບ ອັນນີ້
ແມ່ນເປັນບັນຫາຫຍຸ້ງຍາກ ແລະ ສະ
ເໜີໃຫ້ລັດຖະບານນີ້ໃຫ້ມີນະໂຍບາຍ
ໃນການສົ່ງເສີມການຜະລິດກະສິກໍາ,
ການປູກ, ການລ້ຽງເນາະ ໃຫ້ມັນ
ຫລາຍຂ້ຶນຢູ່ພາຍໃນນ້ີນະເພ່ືອສ່ົງອອກ
ອັນນີ້ລະເປັນທຶນກ່ຽວກັບໃນການລົງ
ທຶນຂອງກະສິກໍານີ້ໆແມ່ນ ຖືວ່າຈໍາ
ກັດບໍ່ມີເງ ື່ອນໄຂ ຢູ່ໃນເຂດຫ່າງໄກ
ສອກຫລີກ.

ຈຸດທີສອງ ຕໍ່ກັບແຜນງ ົບ
ປະມານແຫ່ງລັດປີ 2022-2023 ນີ້
ລະແມ່ນຄາດຄະເນລາຍຮັບຢູ່ໃນປີ
2022ນີ້ແມ່ນຈະຢູ່32,447ຕື້ກີບ,
ບາດນີ້ລາຍຈ່າຍນີ້ແມ່ນຄາດຄະເນວ່າ
ຈະຈ່າຍຢູ່ 34.553ຕື້ກີບ, ແຕ່ຢູ່ໃນ
ນີ້ມີຄໍາໜຶ່ງວ່າ ຢູ່ນີ້ຫັນຈະໄດ້ຫລຸດ
ຜ່ອນກະແສຈ່າຍ ຫລືວ່າຖືກປະຢັດ
ໄດ້ 138 ຕື້ ນີ້ເອົາມາແຕ່ໃສດຽວນີ້
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ເນາະ ເພາະວ່າຕາມການຄິດໄລ່ ບວກ
ລົບຄູນຫານນີ້ລະແມ່ນຖ້າວ່າລາຍ
ຈ່າຍນີ້ຫລາຍກວ່າລາຍຮັບນີ້ນະແມ່ນ
ພວກເຮົາຈະຕິດລົບ ຂາດດຸນຢູ່ໃນ
2.106ຕື້.

ຈຸດທີສາມ ການປະຕິບັດ
ແຜນເງິນຕານີ້ໆແມ່ນຕາມການຕີລາ
ຄາຢູ່ໃນ9 ເດືອນຜ່ານມານີ້ແມ່ນມັນ
ຈະຢູ່ໃນລະດັບທີ17,3%ແລະໝົດ
ປີ 2022 ນີ້ແມ່ນຈະຢູ່ໃນ 22,2%
ແຕ່ມະຕິຮັບຮອງຂອງສະພານີ້ບໍ່ໃຫ້
ເກີນ 5% ເຫັນວ່າຕົວເລກນີ້ຂຶ້ນສູງ
ຫລາຍໃດ໋ ຄັ້ນມາທຽບໃສ່ຫລາຍໃດ໋
ຫລາຍເປີເຊັນແລະອັດຕາແລກປ່ຽນ
ເງິນກີບນີ້ທຽບໃສ່ເງິນໂດລາອ່ອນຄ່າ
ຢູ່ໃນລະດັບ 19,44%, ເງິນບາດນີ້
ແມ່ນ 18,02% ແລະ 2 ຕົວເລກ
ເງິນບາດ ກັບເງິນໂດລານີ້ແມ່ນໃກ້
ຄຽງກັນ, ໃນເມື່ອສະແດງໃຫ້ເຫັນວ່າ
ເງິນກີບນີ້ອ່ອນຄ່າແຮງ ຊັ້ນຈຶ່ງເກີນ

ຮັບ ແລະ ສະເໜີລັດຖະບານນີ້ມີວິທີ
ແກ້ໄຂ ແລະ ມີມາດຕະການບັງຄັບ,
ແກ້ໄຂໃຫ້ເຂ້ົາສູ່ລະບົບຢ່າງເຂ້ັມງວດ
ອັນນີ້ລະແມ່ນຢາກສະເໜີ.

ບາດນີ້ຄໍາສະເໜີຂອງປະຊາ
ຊົນມາເຖິງສະພານີ້ແມ່ນ ອັນທີ 1
ແມ່ນການຊົດເຊີຍທ່ີດິນສໍາປະທານຢູ່
ເຂດສະໜາມບິນສາກົນ ດຽວນີ້ມີຈໍາ
ນວນໜຶ່ງ ຄອບຄົວນີ້ທີ່ວ່າການໄກ່
ເກ່ຍນີ້ບໍ່ລົງລອຍເລື່ອງຄ່າຊົດເຊີຍ ບໍ່
ເປັນເອກະພາບກັນ ຢູ່ຫັ້ນຈະມີ 6
ຄອບຄົວ,7ຄອບຄົວນີ້ລະແມ່ນຈະມີ
ຢາງພາລາ ແລະ ຈະມີນາແດ່, ບາດນີ້
ເວລາມາເວ້ົາກັນນີ້ແມ່ນບໍລິສັດໃຫ້ລາ
ຄານີ້ຕໍ່າເກີນໄປ ແລະ ປະຊາຊົນບໍ່ສາ
ມາດຈະໃຫ້ໄດ້ວ່າຊັ້ນສາເນາະ ປະຊາ
ຊົນມາອາໄສໃສ່ຢາງພາລາແຕ່ລະປີ
ເຂົ້າກິນກໍອາໄສຢູ່ຫັ້ນ ແລະ ຈິດໃຈ
ຂອງປະຊາຊົນແມ່ນຢາກໃຫ້ຊົດເຊີຍ
ແລະ ໃຫ້ໄປຊື້ຢູ່ບ່ອນອື່ນໃຫ້ມັນທົດ
ແທນໄດ້ຈິດໃຈນະ ແລະ ຈຸດທີ 2
ແມ່ນຈຸດຢູ່ ວັດເກົ່າສຸວັນນະພົມຄໍາ
ຈຸດນີ້ກໍຫຍຸ້ງຍາກ ຫຍຸ້ງຍາກວ່າປະຊາ
ຊົນທໍາການຜະລິດແຕ່ພ່ໍແມ່ແຕ່ປູ່ຍ່າ
ມາ ບາດນີ້ບໍລິສັດມາສໍາປະທານຫັ້ນ
ລະແມ່ນໃຫ້ລາຄາຕ່ໍາໃຫ້ແຕ່ໄລຍະໜ່ຶງ
ມີແຕ່90.000ບາດ(ເກົ້າໝື່ນບາດ)
ບ າດນີ້ ມ າປ ະຊ າຊົ ນບໍ່ ເ ຫັ ນ ດີ ວ່ າ
90.000 ບາດ (ເກົ້າໝື່ນບາດ) ໄປ
ຊື້ບ່ອນອ່ືນມັນທົດແທນບໍ່ໄດ້ແລ້ວ
ໃນການຜະລິດນະເນາະທົດແທນບໍ່ໄດ້
ໃນເມື່ອເປັນແນວນັ້ນລະແມ່ນຈຶ່ງຂໍວ່າ
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 ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ສີນາວາ
ສຸພານຸວົງ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ
ເຂດເລືອກຕ້ັງທີ6ແຂວງຫລວງພະບາງ
ຕ່ໍລັດຖະບານກ່ຽວກັບດຳລັດການປະຢັດ.
 ຂ້າພະເຈ້ົາມີຄວາມເຫັນຕ່ໍບັນ
ຫາເລື່ອງການປະຫຍັດຄືກັນ ແຕ່ລະມື້
ເຮົາເວ້ົາເລ່ືອງປະຢັດ ຕ້ອງປະຢັດ ດຽວ
ນີ້ເງ ິນເຟີ້ເກືອບ 40% ແລ້ວ ບໍ່ຕ້ອງ
ບອກໝົດທຸກຄົນປະຢັດຢູ່ແລ້ວ ສັກ
ໜ້າບ່ໍເຖິງຫລັງຢູ່ແລ້ວເລ່ືອງເງນິໃຊ້ຈ່າຍ
ແຕ່ລະມ້ື, ແຕ່ສ່ິງທ່ີເຮົາເຂ້ົາໃຈວ່າຄວາມ
ປະຢັດນ້ີຍັງບ່ໍທັນກົມກຽວກັບສະພາບ

ປະຈຸບັນເທ່ືອ ກໍຍ້ອນວ່າຫຍັງ, ໜ່ຶງໃນ
ການສິ້ນເປືອງຫລາຍທ່ີສຸດໃນປະເທດ
ລາວເຮົາແມ່ນການຊື້ແລະນຳເຂົ້າສິນ
ຄ້າຈາກຕ່າງປະເທດ. ມ້ືວານນ້ີມີຫລາຍ
ທ່ານທ່ີເປັນ ສສຊ ຜູ້ຊົງກຽດທ່ີໄດ້ເວ້ົາ
ກ່ຽວກັບການທົດແທນການນຳເຂ້ົາ ຂ້າ
ພະເຈົ້າຍິນດີທີ່ສຸດກັບຄຳເວົ້ານີ້ ແລະ
ເພ່ືອລົດອັດຕາການນຳເຂ້ົາສິນຄ້າຈາກ
ຕ່າງປະເທດແລະການສູນເສຍເງນິຕາ
ຂອງເຮົານ້ັນ ເຮົາຕ້ອງໄດ້ທົດແທນດ້ວຍ
ວິທີການຜະລິດ ເສີມຂະຫຍາຍການຜະ
ລິດສິນຄ້າພາຍໃນປະເທດ ຂ້າພະເຈົ້າ

ຍົກຕົວຢ່າງໜ່ຶງໃນກອງປະຊຸມສະໄໝ
ສາມັນເທ່ືອທີ 3 ທ່ີຜ່ານມາ ຂ້າພະເຈ້ົາ
ໄດ້ຍົກບັນຫານ້ີຂ້ຶນແລ້ວ ວ່າລາວມີທ່າ
ແຮງທາງດ້ານແຮ່ທາດເວົ້າລວມ, ເວົ້າ
ສະເພາະແມ່ນແຮ່ເກືອກາຣີ ເຊິງເປັນ
ວັດຖຸສຳຄັນ ສ່ວນປະກອບທີ່ສຳຄັນ
ສານຕັ້ງຕົ້ນຂອງປຸ໋ຍເຄມີຫລືວ່າຝຸ່ນເຄ
ມີ. ດຽວນ້ີໃນໂລກພວມຂາດຝຸ່ນເຄມີ
ຢ່າງໜັກໜ່ວງ ມັນແມ່ນໂອກາດທ່ີລາວ
ເຮົາຈະຕ້ອງມີແຜນສ້າງໂຮງງານຜະລິດ
ປຸ໋ຍເຄມີຢູ່ໃນປະເທດເພື່ອນຳໃຊ້ພາຍ
ໃນປະເທດແລະສ່ົງອອກຕ່າງປະເທດ,
ທ່າແຮງຂອງລາວມີເທ່ົາໃດ ຖ້າເຮົາໃຊ້
ວັດຖຸດິບຂອງລາວເຮົາທ່ີມີເຮົາສາມາດ
ຜະລິດແລະສ່ົງອອກປຸ໋ຍເຄມີສະເລ່ຍ
ປີລະແຕ່8ລ້ານໂຕນຫາ10ລ້ານໂຕນ
ຕໍ່ປີ ຂ້າພະເຈົ້າເຄີຍເວົ້າຜ່ານລະ ແລະ
ເຮົາຈະຕິດທ໋ອບຟາຍໜ່ຶງໃນ5ປະເທດ
ທ່ີສ່ົງອອກປ໋ຍເຄມີໃຫຍ່ທ່ີສຸດໃນໂລກ
ຢາກໃຫ້ລັດຖະບານພິຈາລະນາອີກເທ່ືອ
ໜຶ່ງກ່ຽວກັບຄວາມວ່າປະຢັດ ເຮົາ
ຕ້ອງເນ້ັນໃສ່ປະຢັດການນຳເຂ້ົາ ຫລຸດ
ຜ່ອນການນຳເຂ້ົາສິນຄ້າຈາກຕ່າງປະ
ເທດເຂົ້າລາວ ເພື່ອປະຢັດເງິນຕາ
ຂອງພວກເຮົາ.

ກ່ຽວກັບມະຕິຮັບຮອງຢູ່ໃນ 5% ບໍ່
ໃຫ້ເກີນ. ຊັ້ນສະເໜີໃຫ້ ຢາກສະເໜີ
ມາຍັງລັດຖະບານ ແລະ ພາກສ່ວນ
ກ່ຽວຂ້ອງນີ້ ຢາກໃຫ້ຊອກວິທີທາງ
ມາແກ້ໄຂເພ່ືອຮັບປະກັນໃນຄວາມ
ໝ້ັນທ່ຽງຂອງຄ່າເງິນກີບນີ້ໃຫ້ມັນສູງ
ຂຶ້ນຕື່ມ ແລະ ໃຫ້ຫລຸດຜ່ອນໃນການ
ແບກຫາບຫລາຍອັນ ຖືວ່າຍັງເປັນ
ພາລະເນາະ. ອັນທີ 3 ນີ້ໂຕເລກມູນ
ຄ່າໃນການຄ້າເກີນດູນຢູ່ໃນເກືອບ
657,01 ລ້ານໂດລາ ນີ້ນະ, ຖືວ່າຢູ່
ໃນນີ້ຜ່ານລະບົບທະນາຄານມີແຕ່
36,4%, ແລ້ວບໍ່ຜ່ານທະນາຄານ
87,79% ນີ້ມັນສະແດງຢ່າງຈະແຈ້ງ
ວ່າການຄຸ້ມຄອງກົນໄກໃນການບໍ່ທັນ
ເຂົ້າສູ່ລະບົບທີ່ແນ່ນອນ, ຍັງເລື່ອນ
ລອຍຢູ່ນອກລະບົບຫລາຍເຖິງ 80%
ແລະຍ້ອນສາເຫດອີ່ຫຍັງມັນຈຶ່ງບໍ່ທັນ
ເຂົ້າສູ່ລະບົບທະນາຄານນີ້ເນາະ ຢາກ
ໃຫ້ຮູ້ສາເຫດຂອງມັນ ເປັນຫຍັງມັນ
ຈຶ່ງບໍ່ເຂົ້າສູ່ລະບົບທະນາຄານນີ້ ຈະ
ເລື່ອນລອຍຢູ່ເທິງອາກາດນີ້ນະ ລະບໍ່
ເຂ້ົາສູ່ລະບົບມັນຈະພາໃຫ້ລະບົບພວກ
ເຮົານີ້ມີບັນຫາຫຍຸ້ງຍາກເລື່ອງລາຍ

ໃຫ້ທົດແທນລະດັບ 150.000 ເຖິງ
200.000 ບາດ ນີ້ປະຊາຊົນເຫັນດີ
ເອກະພາບ ບໍ່ແມ່ນເຂົາບໍ່ທົດແທນ ຢູ່
ຫ້ັນລະແມ່ນມີພະນັກງານຈໍານວນໜ່ຶງ
ໄປຫາປະຊາຊົນ ລະແມ່ນໃຫ້ປະຊາ
ຊົນນີ້ອັບປະໂຫຍດ, ບໍ່ມີຊ່ອງທາງແກ້
ໄຂ ຊັ້ນອັນນີ້ກໍເປັນບັນຫາຫຍຸ້ງຍາກ
ອັນນີ້ແມ່ນຕົວຈິງໃດ໋ເນາະ ເຮົາກໍໄປ
ແກ້ໄຂຫາກໍມາແຕ່ບໍ່ແລ້ວ ຍັງສືບຕໍ່
ແກ້ໄຂຢູ່ບັນຫານີ້ນະເລື່ອງສໍາປະທານ
ແລະ ນອກຈາກນີ້ກໍຢາກສະເໜີແນວ
ນີ້ນໍາລັດຖະບານກ່ຽວກັບອີກສະພາບ
ຄວາມຫຍຸ້ງຍາກທາງເສດຖະກິດ ໃນ
ປັດຈຸບັນນີ້ ຢາກໃຫ້ລັດຖະບານຄົ້ນ
ຄວ້າກ່ຽວກັບດັດສະນີເພ່ີມເງິນເດືອນ
ນີ້ແລະ ໃຫ້ພະນັກງານ-ລັດຖະກອນ,
ທະຫານ ແລະ ຕໍາຫລວດເນາະ ກໍມີ
ຄວາມຫຍຸ້ງຍາກຫລາຍແລະອັນທີ2
ວ່າເລື່ອງເຂົ້າກິນນີ້ ລາຄາເຂົ້າແຕ່ກີ້
ແມ່ນກ່ອນນີ້ 5 ປີກ່ອນນີ້ແມ່ນທາງ
ເທິງກຳນົດລະແມ່ນ ກິໂລ 1 ພວກ
ເຮົາໃຫ້ແຕ່10.500ດຽວນີ້10.500
ໄປຊື້ເຂົ້າກິນໂລ 1 ບໍ່ໄດ້ແລ້ວເນາະ
ແລະໃຫ້ຂັ້ນເທິງພິຈາລະນາຊ່ວຍເຈົ້າ.
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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ນາງ ວາ
ລີ ເວດສະພົງ ສະມາຊິກ ສະພາ ແຫ່ງ 
ຊາດ  ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງທີ 1 ນະຄອນ
ຫລວງວຽງຈັນ ຕໍ່ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ
 ລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະ
ມານແຫ່ງລັດ ແລະ ແຜນເງິນຕາ.

ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍມີຄວາມເຫັນ
ໃສ່ບົດຂອງກະຊວງແຜນການ ໂດຍ
ສະເພາະແມ່ນໜ້າ 7 ຢາກໃຫ້ເບິ່ງຕົວ
ເລກຄືນ ບໍ່ຮູ້ວ່າເພິ່ນຄອນເວີດເປັນ
ເງິນກີບເປັນເງິນໂດລານີ້ຖືກບໍ່ ເພາະ
ປະກົດວ່າມັນມີ 2 ອັດຕາແລກປ່ຽນ 
ຍົກຕົວຢ່າງວ່າ ການຊ່ວຍເຫລືອຫລ້າ 
2.597,80 ຕື້ເທົ່າກັບ 167,6 ລ້ານ
ໂດລາ, ລະກະ 2.359,49 ຕື້ ເງິນກູ້
ຍືມເທົ່າກັບ 236,01 ລ້ານ ຢາກໃຫ້
ເບິ່ງຕົວເລກຄືນເນາະ ຖ້າວ່າໂຕເລກນີ້
ຜິດມັນຈະໄປກະທົບເປັນໂດມີໂນ ໃນ
ເລື່ອງຂອງຕົວເລກການວາງແຜນ, ຕົວ
ເລກຂອງການຊຳລະໜ້ີທ່ີເປັນເງິນຕາ
ຕ່າງປະເທດ ອັນນີ້ແມ່ນຢາກຂໍໃຫ້ເບິ່ງ
ຄືນ, ອັນນີ້ແມ່ນຂ້າພະເຈົ້າເຫັນນີ້ 
ຍັງບໍ່ໄດ້ເບິ່ງລະອຽດ ລະຢາກຮູ້ວ່າຕົວ
ເລກອື່ນມັນຊິຜິດ ຫລືບໍ່ ຢາກໃຫ້ເອົາ
ໃຈໃສ່ຕ່ືມໃນບົດຂອງກະຊວງແຜນ
ການ. ບາດນີ້ບົດຂອງທະນາຄານກາງ 
ຖືວ່າເປັນບົດທ່ີດີຫລາຍອ່ານເຂ້ົາໃຈ
ງ່າຍ ແລະ ເຫັນພາບທີ່ຈະແຈ້ງ ໃນ
ການແກ້ບັນຫາເປັນລະບົບ, ຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກຂໍຕື່ມໃສ່ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ
ວຽກງານຂອງການຄຸ້ມຄອງເງິນຕາ 
ຕ່ືມໃສ່ໄດ້ບໍວ່າເຮົາຈະຈຳກັດຈຳນວນ
ຮ້ານແລກປ່ຽນ ເພາະວ່າຂະໜາດເສດ
ຖະກິດຂອງເຮົາ, ຂະໜາດການບໍລິ
ການນັກທ່ອງທ່ຽວຂອງເຮົາມັນເກີນ
ຈຳນວນນີ້ມັນເກີນຄວາມຈຳເປັນ ຫລື
ບໍ່ ອັນນີ້ຢາກໃຫ້ມີເປົ້າໝາຍວ່າເຮົາ
ຢາກຈຳກັດລົງຈຳນວນ, ອັນນີ້ແມ່ນ
ຢາກໃຫ້ ບໍ່ຮູ້ວ່າຈະພິຈາລະນາໄດ້ບໍ່ 
ເນື່ອງຈາກວ່າຈຳນວນມັນຫລາຍເກີນ
ໄປແລ້ວເຮົາຄຸມມັນບໍ່ໄດ້ ອັນນີ້ຢາກ
ໃຫ້ທາງທະນາຄານກາງເບິ່ງຕື່ມ. ບາດ
ນີ້ຂ້າພະເຈົ້າຈະຂໍເຂ້ົາໃນພາກຂອງຂ້າ
ພະເຈົ້າສົນໃຈໃນເລື່ອງພັນທະບັດ 
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ເຫດຜົນທ່ີຜ່ານມາຄືມື້ກີ້ນີ້ອອກພັນ
ທະບັດ 5.000 ຕື້ ເຫດຜົນກໍຄືເພື່ອ
ດູດປະລິມານ M2 ຢູ່ໃນຕະຫລາດທີ່
ຄິດວ່າມັນເກີນ, ແຕ່ວ່າຜ່ານມາໃນ
ການຂາຍພັນທະບັດນີ້ 4.614 ຕື້ 
ຮອດວັນທີ 15 ເດືອນ 11 ໄດ້ປະມານ 
92,28%, ຄຳຖາມຂ້າພະເຈົ້າກໍຄື 
ຢາກຮູ້ວ່າ ປະລິມານເງິນທີ່ມັນເກີນ
ໃນຕະຫລາດ ປະລິມານ M2 ທີ່ທາງ
ລັດຖະບານຄາດວ່າມັນເກີນແລ້ວຈຶ່ງ
ເລີ່ມດູດເຂົ້ານີ້ນ່າ ຢາກຮູ້ວ່າມັນມີ
ສ່ວນເກີນຫລາຍປານໃດ, ເກີນຢູ່ຈຸດ
ໃດ ເຊັ່ນວ່າ: ເກີນຢູ່ບຸກຄົນ, ເກີນຢູ່
ທຸລະກິດ ຫລື ເກີນຢູ່ສະຖາບັນການ
ເງິນ ໂຕນີ້ສຳຄັນຫລາຍທ່ານປະທານ 
ເພ່ືອເຮົາມາວິເຄາະການວາງແຜນຕ່ໍໄປ
ວ່າ ເຮົາຈະອອກພັນທະບັດຕື່ມ ຫລື
ວ່າເຮົາຈະບໍ່ອອກພັນທະບັດຕື່ມ, ໂຕ
ນີ້ແມ່ນມີຜົນສຳຄັນທີ່ສຸດ ອັນນີ້ແມ່ນ
ຂ້າພະເຈົ້າຢາກໃຫ້ທະນາຄານກາງ
ຊ່ວຍເວ້ົາໃຫ້ຟັງແດ່ວ່າມັນເກີນນັ້ນ 
ເກີນຢູ່ຈຸດໃດແດ່, ຢາກຮູ້ປະລິມານ
ທີ່ເກີນໄປ. ສະນັ້ນ ຖ້າວ່າເປັນຄືຂ້າພະ
ເຈົ້າຄິດ ຖ້າວ່າມັນເກີນເປັນການດູດ
ປະລິມານ M2, ຖ້າມັນອອກຈາກສະ
ຖາບັນການເງິນ ເອົາເງິນຝາກມາຊື້
ພັນທະບັດ ໂຕນີ້ແຮ່ງຊິກະທົບແຮງໄປ
ຕື່ມອີກ, ໃນເລື່ອງຂອງສະພາບຄ່ອງ
ຂອງສະຖາບັນການເງິນແຮ່ງໜັກກວ່າ
ໃນທີ່ຜ່ານມາ ອັນນີ້ແມ່ນຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກໃຫ້ເບິ່ງຄືນໃນເລື່ອງຂອງໂຕນີ້. 
ສະນ້ັນການດູດເຂ້ົາກໍບ່ໍຢາກໃຫ້ມີການ
ຜະລິດອອກ ອັນນີ້ແມ່ນຢາກໃຫ້ຂໍ
ການທົບທວນເບິ່ງຄືນວ່ານະໂຍບາຍ
ການຫັນການອອກພັນທະບັດນີ້ມັນສິ
ບໍ່ເປັນລັກສະນະງູກິນຫາງບໍ່ ເອົາໂຕ
ນີ້ມາຖົມໂຕນີ້ ຍົກຕົວຢ່າງ: ຢາກໃຫ້
ທາງທະນາຄານກາງທົບທວນຄືນ ແລະ 
ໃຫ້ເອົາດາຕ້າມາວິໄຈຄັກແນ່ວ່າຜົນ
ໄດ້ກັບຜົນເສຍນີ້ມັນແນວໃດ ເຮົາ
ເຮັດມາແລ້ວສະພາບກໍບໍ່ໄດ້ຕາມທ່ີ
ເຮົາຄາດຫວັງໄວ້ ອັນນີ້ແມ່ນສຳຄັນ
ແທ້ໆແມ່ນຢາກຮູ້ປະລິມານເງິນເກີນ
ໃນຕະຫລາດນັ້ນ ອັນນີ້ແມ່ນສຳຄັນ
ຫລາຍທ່ານປະທານ.

ຂໍ້ທີສອງມາແມ່ນ ຖ້າເປັນ
ດັ່ງຂ້າພະເຈົ້າຄິດ ເປັນຫ່ວງວ່າການ
ອອກພັນທະບັດເລື້ອຍໆແບບນີ້ມັນ
ຈະເປັນລັກສະນະງູກິນຫາງ ມັນຕິດ
ພັນກັບການເພີ່ມໜີ້ສາທາລະນະ ອັນ
ນີ້ມັນຈະເພີ່ມໄປເລື້ອຍໆ ລະເຮົາຈະ
ດັດສົມກັນແນວໃດ. ອັນນີ້ແມ່ນຄຳ
ຖາມທ່ີຂ້າພະເຈົ້າຢາກໃຫ້ທະນາຄານ
ກາງຊ່ວຍອະທິບາຍຕື່ມ ຖ້າເປັນໄປ
ໄດ້ໃຫ້ ສສ ພວກເຮົາຮູ້ນຳແດ່, ບາດ
ນີ້ໃນແງ່ຂອງບົດລາຍງານນີ້ເຫັນວ່າ
ເຮົາມີການເກີນດຸນ ແຕ່ເງິນກໍບໍ່ໄດ້
ຜ່ານຊຳລະເຂ້ົາທະນາຄານຄືກັນກັບຂ້າ
ພະເຈົ້າມີຄຳເຫັນເທື່ອແລ້ວນີ້ ອັນນີ້ກໍ
ຂໍຊົມເຊີຍທ່ີວ່າທະນາຄານກາງກໍເຫັນ
ໃນທິດທາງດຽວກັນ, ບາດນີ້ພວກເຮົາ
ມີການປັບປຸງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການ
ຄຸ້ມຄອງເງິນຕາແລ້ວ ຢາກຮູ້ວ່າເມື່ອ
ໃດເຮົາຈະໃຊ້ ເພາະວ່າອັນນີ້ມັນສຳຄັນ 
ຕິດພັນກັບວຽກເຮົາຈະແກ້ໄຂບັນຫາ
ໂຕນີ້ທ່ານປະທານ ເພາະວ່າໃນໃບແຈ້ງ
ການ ຫລືລະບຽບການຕ່າງໆທີ່ ທຫລ 
ໄດ້ອອກມາຜ່ານມາຫ້ັນບາງອັນມັນ
ຈະມາຂັດກັບກົດໝາຍສະບັບປັບປຸງ
ນີ້ຫລືບໍ່, ລະມື້ໃດເຮົາຈະເຮັດນິຕິກຳ
ໃຕ້ກົດໝາຍໃນບົດລາຍງານກໍເຫັນ
ວ່າກຳລັງຈະເຮັດ 25 ສະບັບ ແຕ່ຢາກ
ໃຫ້ເລັ່ງໜ້ອຍໜຶ່ງວ່າ ໃຫ້ການປະຕິ
ບັດກົດໝາຍໂຕນີ້ໃຫ້ປາກົດຜົນເປັນ
ຈິງໄວໆ, ເນື່ອງຈາກວ່າມັນຕິດພັນກັບ
ວຽກງານຂອງການເງິນ ວຽກງານ
ການເງິນນີ້ກໍຄືຂ້າພະເຈົ້າໄດ້ເວົ້າ ເປັນ
ໜ່ຶງໃນເສົາຄໍ້າຫລັກຂອງເສດຖະກິດ
ມະຫາພາກ, ຫາກຖ້າແກ້ບັນຫາໂຕນ້ີໄດ້ 
ບັນຫາອ່ືນໆກໍຈະແກ້ໄປຕາມໆກັນໄດ້ 
ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າບໍ່ວ່າຈະເປັນເລື່ອງ
ເງິນເຟີ້ ເຖິງວ່າປັດຈຸບັນນີ້ກໍເດືອດ
ຮ້ອນກັນທົ່ວໜ້າ, ແຕ່ກໍເຂົ້າໃຈວ່າມັນ
ມີປັດໄຈພາຍນອກມາມີບົດບາດທ່ີສຳ
ຄັນ, ແຕ່ວ່າໃນຂະນະດຽວກັນປັດໄຈ
ພາຍໃນຂອງພວກເຮົາກໍຕ້ອງແກ້ໃຫ້
ມັນໄປຕາມທິດສະດີທີ່ຄວນເປັນ ແລະ 
ບັນຫາສຳຄັນແມ່ນຕົວຈິງທ່ີເກີດຂ້ຶນ 
ເອົາຂໍ້ມູນດັ່ງກ່າວມາວິໄຈ, ວິເຄາະ 
ຄັກແນ່ ໂຕນີ້ແມ່ນຂ້າພະເຈົ້າຢາກສະ
ເໜີຕື່ມ. ບາດນີ້ຢາກສະເໜີວ່າແທນ
ທີ່ສິອອກພັນທະບັດຫັ້ນນ່າ ໃນມະຕິ
ສະພາສະບັບເລກທີ 55, ວັນທີ 8 
ເດືອນ 7 ຫວ່າງແລ້ວນີ້ ທ່ານປະທານ 
ເຮົາໄດ້ບອກວ່າໜີ້ຕ້ອງຮັບ ສະພາໄດ້
ກຳນົດຄັກແນ່ວ່າ ໜີ້ຕ້ອງຮັບທີ່ລັດ
ຖະບານໄດ້ປ່ອຍກູ້ ແລະ ຄໍ້າປະກັນ
ໃຫ້ບັນດາລັດວິສາຫະກິດ ແລະ ວິສາ
ຫະກິດເອກະຊົນໃນໄລຍະຜ່ານມານັ້ນ 
ຕາມຂໍ້ຕົກລົງເລກທີທໍ່ນັ້ນທໍ່ນີ້, ລົງ
ວັນທີທໍ່ນັ້ນທໍ່ນີ້ ພວກເຮົາເກັບຄືນມາ
ໄດ້ຫລາຍປານໃດແລ້ວ ຢູ່ໃນບົດລາຍ
ງານບໍ່ປາກົດເຫັນໂຕເລກວ່າ ລັດຖະ
ບານເກັບຄືນມາໄດ້ຫລາຍປານໃດ
ແລ້ວ, ຖ້າວ່າເກັບຄືນມາໄດ້ໂຕນັ້ນ 
ເອົາໂຕນີ້ໄປຖົມໂຕແທນທ່ີວ່າຊິອອກ
ພັນທະບັດນີ້ ເຮົາສິໃຫ້ງູກິນຫາງສິບໍ່ດີ
ກ່ອນບໍ ອັນນີ້ແມ່ນທັດສະນະຂ້າພະ
ເຈ້ົາຄິດວ່າວິທີການແກ້ໄຂບັນຫາແມ່ນ 
ການບໍລິຫານສິນຊັບຂອງເຮົາທ່ີມີຢູ່
ໃນມື ຖ້າວ່າເຮົາບໍລິຫານໃນທັດສະ
ນະຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າຖ້າເຮົາບໍລິຫານ
ໄດ້ ກໍຄິດວ່າເຮົາບໍ່ຄວນຈະກໍ່ໜີ້ເພີ່ມ
ຂຶ້ນອີກເນາະເຈົ້າ ເວລາໝົດ.

ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ສຸກສໍາ
ລານ ໄຊຍະແສງ ສະມາຊິກ ສະພາ 
ແຫ່ງ ຊາດ  ເຂດ ເລືອກ ຕັ້ງທີ 17 ແຂວງ
ອັດຕະປື ຕໍ່ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດຖະ
ບານ ກ່ຽວກັບແຜນພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ, ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງ
ລັດ ແລະ ແຜນເງິນຕາ.

ຂ້າພະເຈົ້າຂໍມີຄຳເຫັນຢູ່ບາງ
ຈຸດ ແລະ ເອກະພາບກັບບັນດາຄຳ
ເຫັນ ສສຊ ແຕ່ລະທ່ານ ທີ່ມີຄຳເຫັນ
ແລ້ວນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າສັງເກດເຫັນຢູ່ໃນ
ແຜນບົດລາຍງານແຜນພັດທະນາເສດ
ຖະກິດ-ສັງຄົມໃນປີ 2022 ນັ້ນ ແລະ
ສັງເກດເຫັນວ່າ GNI ຫລຸດຄາດ
ໝາຍ ປະຕິບັດໄດ້ພຽງ 1.729 ໂດ
ລາຕໍ່ຄົນ ແລະ ແຜນແມ່ນ 2.003 
ອັນນີ້ບັນຫາສາເຫດ ກໍເປັນບັນຫາ
ແກ່ຍາວມາຖືວ່າຕິດຕໍ່ກັນຫລາຍປີ ສາ
ເຫດນີ້ອາດຈະມາຈາກຫລາຍສາເຫດ
ທັງປັດໄຈພາຍໃນ ແລະ ພາຍນອກ, 
ແຕ່ຂ້າພະເຈົ້າແລກປ່ຽນບັນຫາໜ່ຶງ 
ທີ່ເຫັນວ່າເປັນບັນຫາຕົ້ນຕໍນີ້ ລາຍຮັບ
ຫົວຄົນ ການຜະລິດພາຍໃນນີ້ ພວກ
ເຮົາຍັງຂາດການສົ່ງເສີມການຜະລິດ
ພາຍໃນນີ້ ຄືຜູ້ແທນແຕ່ລະຄົນມີຄຳ
ເຫັນນັ້ນ. ສ່ວນການຜະລິດພາຍນອກ
ສົ່ງອອກ ພວກເຮົາກໍມີທ່າແຮງ, ຖືວ່າ
ພາກການລົງທຶນຖືວ່າຊິບໍ່ມີບັນຫາ, 
ພວກເຮົາກໍມີສິນຄ້າຫລາຍໆຢ່າງສົ່ງ
ອອກແລ້ວດຽວນີ້, ແຕ່ວ່າພາກປະຊາ
ຊົນພາກຄົວເຮືອນນີ້ ເປັນລາຍຮັບ
ຂອງປະຊາຊົນນີ້ມັນບໍ່ທັນໄປ. ບັນຫາ
ດ່ັງກ່ າວມັນກໍ ຕິດພັນການແກ້ໄຂ
ຄວາມທຸກຍາກຢູ່ໃນຊົນນະບົດນັ້ນ
ຕື່ມ ແລະ ຢາກໃຫ້ລັດຖະບານເອົາໃຈ
ໃສ່ ເພາະບັນຫາດັ່ງກ່າວຜ່ານມາລັດ
ຖະບານເຮົາໄດ້ລົງທຶນຫລາຍໃດ໋, ບໍ່
ແມ່ນວ່າເຮົາມາກຳນົດແຕ່ໃນວາລະ
ແຫ່ງຊາດນີ້ ພັກ-ລັດໄດ້ລົງທຶນໃສ່
ວຽກງານດັ່ງກ່າວນີ້ຫລາຍ. ການກໍ່ສ້າງ
ໂຄງລ່າງພື້ນຖານ ເປັນເສັ້ນທາງ, ໄຟ
ຟ້າ, ຊົນລະປະທານ ຫລືວ່າສູນສົ່ງ
ເສີມການຜະລິດແຕ່ລະແຂວງລະເມືອງ 
ແຕ່ເປັນຫຍັງການຜະລິດຂອງພວກ
ເຮົາຍັງບໍ່ທັນໄປ, ຍັງອາໄສປັດໄຈນຳ
ເຂົ້າມາຈາກພາຍນອກມາ ແລະ ມັນ
ເປັນສາເຫດໜຶ່ງຂອງເງິນເຟີ້ ອັນນີ້
ແມ່ນສະເໜີລັດຖະບານ ຢາກໃຫ້
ກວດຄືນບັນດາໂຄງລ່າງຕ່າງໆ ມັນ
ຍັງມີປະສິດຕິພາບປະສິດຕິຜົນໃນ
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ການນຳໃຊ້ໃນລະດັບໃດ? ແລະ ກ່ອນ
ເຮົາພວກສິໄປສູ່ການຜະລິດອັນໃໝ່ນ້ີ, 
ພວກເຮົາອັນເກົ່ານີ້ກໍຫລາຍແລ້ວ ເຮັດ
ແຕ່ປົດປ່ອຍພຸ້ນມານໍ້ ອັນນີ້ແມ່ນຢາກ
ໃຫ້ເບິ່ງຄືນ ເພາະວ່າຢາກໃຫ້ຍູ້ແຮງ
ການຜະລິດພາຍໃນນີ້, ອັນໜຶ່ງພວກ
ເຮົາຕ້ອງໄດ້ຊອກເຫັນທ່າແຮງ ແລະ 
ຂອດຈຳກັດຂອງການຜະລິດຄອບຄົວ 
ມັນເປັນຫຍັງຈຶ່ງບໍ່ໄປບໍ່ມາຜ່ານມານີ້ 
ທັງໆທ່ີພວກເຮົາມີທ່າແຮງຫລາຍໆ
ດ້ານ ພັກ-ລັດກໍໄດ້ລົງທຶນຫລາຍຄື
ຂ້າພະເຈົ້າເວົ້້າ. 

ອັນທີສອງ ນີ້ແມ່ນພວກເຮົາ
ມີດິນ, ມີນໍ້າ, ມີແຮງງານ ກໍມີຄວາມ
ອຸດົມສົມບູນຕ່າງໆ ປະຊາຊົນລາວຈະ
ຕ່າງຈາກປະເທດອື່ນ ແຕ່ວ່າຄວາມອຸ
ດົມສົມຂອງພວກເຮົາຍັງຫລາຍຢູ່ໃນ
ຊົນນະບົດ, ແຕ່ການຜະລິດດັ່ງກ່າວ
ມັນບໍ່ໄປ ອັນນີ້ເຫັນວ່າ ພວກເຮົາທ່າ
ແຮງບໍ່ທັນໄດ້ຖືກນຳໃຊ້ ຄັ້ນຊັ້ນຢາກ
ໃຫ້ສຸມໃສ່ການນຳໃຊ້ທ່າແຮງນີ້ ແລະ 
ຂອດຈຳກັດຂອງປະຊາຊົນນີ້. ຜ່ານ
ມາຊາວກະສິກອນຂອງພວກເຮົາແມ່ນ
ຍັງຂາດທຶນຮ່ອນໃນການຜະລິດແບບ
ຄອບຄົວ ເວົ້້າກັນຢູ່ກອງທຶນສົ່ງເສີມ 
ແຕ່ບໍ່ເຂ້ົາເຖິງຊົນນະບົດຫ່າງໄກສອກ
ຫລີກນີ້ ແລະ ຂາດຄວາມຮູ້ຄວາມສາ
ມາດຄວາມເຂ້ົາໃຈໃນຂະບວນການ
ຜະລິດນີ້ ຖືວ່າໂຕນີ້ເຂົາຍັງບໍ່ທັນເຂົ້າ
ໃຈ, ຍັງຜະລິດແບບເດີມໆຢູ່ວ່າຊັ້ນ
ສາ, ເຮັດພໍໃຜພໍມັນ, ເຮັດຕາມມີຕາມ
ເກີດຢູ່ ອັນນີ້ແມ່ນພວກເຮົາຕ້ອງໄດ້
ຫັນໃສ່ ເລັ່ ງສົ່ ງ ເສີມການຜະລິດນີ້  
ແລະ ຂອດຕ່ໍມາສະເໜີລັດຖະບານ 
ຕ້ອງໄດ້ເລັ່ງສົ່ງເສີມອຸດສາຫະກຳຜະ
ລິດປຸງແຕ່ງ ໂດຍຈະແມ່ນປະເພດອາ
ຫານສັດ ຫລືວ່າຝຸ່ນຊີວະພາບ, ຝຸ່ນ
ບົ່ມຕ່າງໆ ເພື່ອຫລຸດຜ່ອນການນຳເຂົ້າ
ຝຸ່ນເຄມີ ເພາະຫລາຍປະເທດເຂົາກໍຢາກ
ຫລຸດແລ້ວ, ໃຊ້ທ່າແຮງຂອງທ້ອງຖິ່ນ
ນີ້ເປັນຫລັກ, ຕ້ອງໄດ້ສຸມໃສການ
ກວດກາຄຸນນະພາບອາຫານສັດທ່ີນຳ
ເຂົ້າ ຫລືວ່າຝຸ່ນເຄມີທີ່ນຳເຂົ້ານີ້ຕື່ມ. 
ບັນຫາດັ່ງກ່າວນີ້ ລາຍງານມື້ ກ່ອນ
ກະວ່າເຮັດມີຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ ຕ້ອງ
ໄດ້ລົງທຶນກວດກາ ເພາະວ່າເຮົາໃຊ້
ຂອງເຂົາເຮົາບໍ່ຮູ້ວ່າເຮົາໃຊ້ໄດ້ເຕັມປະ 
ສິດຕິພາບສ່ຳໃດ ອັນນີ້ຕ້ອງໄດ້ ເພື່ອ
ບໍ່ເປັນການເອົາປຽບກັນ ຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກສະເໜີຄືແນວນັ້ນ ຕໍ່ບັນຫາການ

ປ່ອຍສິນເຊື່ອ MSME ນີ້ ໃຫ້ທາງ
ຫົວໜ່ວຍຄອບຄົວນີ້ ໃຫ້ປະຊາຊົນ
ໄດ້ເຂົ້າເຖິງແຫລ່ງທຶນ ແລະ ສົ່ງເສີມ
ຄວາມຮູ້ການຜະລິດຂອງຊາວກະສິ
ກອນ ແລະ ການສົ່ງເສີມການຕະ
ຫລາດຂອງເຂົາເຈົ້າຕ້ອງໄດ້ເຮັດ ເຮັດ
ຄວບຄູ່ກັນໄປຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ. ຜູ້ແທນ
ຫລາຍຄົນກໍໄດ້ມີຄວາມເຫັນໄປແລ້ວ 
ແລະ ຄຽງຄູ່ກັບການສົ່ງເສີມນີ້ ກໍຢາກ
ສະເໜີໃຫ້ຂ້ຶນບັນຊີສິນຄ້ານຳເຂ້ົານີ້ 
ອັນໃດສາມາດນຳເຂົ້າໄດ້, ອັນໃດ
ພວກເຮົາຜະລິດພາຍໃນທ່ີສາມາດ
ກຸ້ມກິນໄດ້ແລ້ວ ກໍຢາກໃຫ້ຈຳກັດ
ການນຳເຂົ້າ ເພື່ອສົ່ງເສີມພາຍໃນ, 
ຢາກໃຫ້ກວດຄືນເພາະບໍ່ ທັນມີຈະ
ແຈ້ງເລື່ອງສິນຄ້ານຳເຂ້ົາວ່າອັນໃດເຮົາ
ກຸ້ມ, ອັນໃດເຮົາບໍ່ກຸ້ມ ອັນນີ້ແມ່ນ
ຢາກໃຫ້ເຮັດຄວບຄູ່ກັນໄປ.

ບັນຫາສຸດທ້າຍ ແມ່ນເລື່ອງ
ການຂຶ້ນໃບສຳມະໂນຕາດິນນີ້. ຫລາຍ
ທ່ານກໍໄດ້ມີຄຳເຫັນໄປແລ້ວ ແຜນກໍ
ມີ ແຜນປີ 2022 ກໍບໍ່ສາມາດຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດໄດ້ 2023 ນີ້ກໍຂຶ້ນຫລາຍ
ກ່ວາເກົ່າ ອັນນີ້ຫລາຍທ່ານກໍມີຄວາມ
ເຫັນ, ຂ້າພະເຈົ້າຊິເວົ້າເລື່ອງສາເຫດ
ທີ່ເຫັນຢູ່ທ້ອງຖິ່ນນີ້ ສາເຫດປະຕິບັດ
ບໍ່ໄດ້ນີ້ແມ່ນສ່ວນທ່ີເຫລືອຢູ່ໃນແຜນ
ນີ້ບໍ່ເປັນແຜນສະເລ່ຍ ແລະ ແມ່ນມັນ
ເຫລືອແຕ່ເຂດຫຍຸ້ງຍາກ ເຂດຫ່າງໄກ
ສອກຫລີກ ເຂດຊົນນະບົດ, ມັນບໍ່
ງ່າຍຄືເຮົາເຮັດໃນເຂດຕົວເມືອງ ມັນ
ຈະເຮັດງ່າຍປະຊາຊົນເຂົາຕ່ືນໂຕແລ້ວ, 
ສ່ວນຊົນນະບົດເພ່ິນບໍ່ຢາກເອົາໃຈໃສ່
ປານໃດໃນການຂ້ຶນທະບຽນທ່ີດິນ 
ເພາະເພິ່ນບໍ່ເຄີຍເດ, ປະໂຫຍດທ່ີເພິ່ນ
ຈະໄດ້ຮັບເພິ່ນກະບໍ່ເຂົ້າໃຈ ເລື່ອງສິໄປ
ຊື້ໄປຂາຍໄປແລກໄປປ່ຽນຫຍັງກັບ
ທະນາຄານ ເຂົາເຈົ້າກະບໍ່ສົນໃຈ ອັນ
ນີ້ບາງເທື່ອເຮົາອາດຈະແນມເຫັນ, ແຕ່
ວ່າການປະຕິບັດໂຕຈິງ ເຂົາບໍ່ໃຫ້ການ
ຮ່ວມມືວ່າຊັ້ນຊາ ອັນນີ້ຊິແກ້ແນວໃດ 
ເຮົາຍັງຊິຖືແຜນເກົ່ານີ້ວ່າ, ສິສູ້ຊົນປະ
ຕິບັດນິກະລອງໆຄິດເບິ່ງວ່າແຜນນີ້ຖ້າ
ມັນປະຕິບັດບໍ່ໄດ້ ມັນຫລຸດຫລື່ນກັນ
ຫລາຍນິນະ, ແຜນມັນກະບໍ່ຢາກສັກ
ສິດປານໃດ ອັນນີ້ແມ່ນຢາກໃຫ້ພິຈາ
ລະນາຄືແນວນັ້ນ ແລະ ຕໍ່ມາບົດສະ
ຫລຸບຂອງກະຊວງການເງິນ ກະຮຽກ
ຮ້ອງໃຫ້ມີການຂ້ຶນໃບທະບຽນຕາດິນ
ສົມບູນໃຫ້ໄວ ແລະ ສຳເລັດການກຳ
ນົດລາຄາທ່ີດິນແບບເປັນເຂດໃຫ້ສຳ
ເລັດ ເພາະໂຕນີ້ມັນຕິດພັນກັບການ
ສ້າງຖານລາຍຮັບການຂ້ຶນທະບຽນ
ຕາດິນກັບການກຳນົດລາຄາ ເພາະວ່າ
ມັນຈະເປັນຖານລາຍຮັບໜ່ຶງທ່ີຈະໄດ້
ເກັບຈາກການໂອນກຳມະ ສິດຊື້-ຂາຍ
ດິນ ໂອນກຳມະສິດທີ່ດິນ ເພາະຜ່ານ
ມາລາຍຮັບສ່ວນນ້ີເປັນລາຍຮັບຫລາຍ, 
ການໂອນສິດຂອງເຂົາເຈົ້າ ພວກເຮົາ
ບໍ່ໄດ້ຫຍັງເລີຍ ໂອນສິດຈາກຜູ້ໜຶ່ງໄປ
ຫາຜູ້ໜຶ່ງ ດິນຕອນດຽວ 3-4 ເທື່ອ
ໂອນ ລັດກະບໍ່ໄດ້ຫຍັງ, ບາງເທື່ອກໍມີ
ແຕ່ນາຍບ້ານຢ້ັງຢືນໃຫ້ເລັກໆນ້ອຍໆ 
ອັນນີ້ຂ້າພະເຈົ້າຢາກມີຄຳເຫັນຄືແນວ
ນັ້ນ ຄຳເຫັນຂ້າພະເຈົ່້າມີພຽງນັ້ນ.
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j  ປີເກົ່າຫຍັບຍ່າງຍ້າຍ      ປີໃໝ່ວຽນມາ
ປວງ ປະຊາຊົນລາວ      ທົ່ວເໜືອກາງໃຕ້
ແສນສຸກໃຈໂຮຮ້ອງ       ສະຫລອງກັນມ່ວນຊື່ນ
 ຄຶກຄື້ນ ໄປທົ່ວລ້າ     ປະຊາ ຊ້ອຍ ຊື່ນ ບານ  

j ວັນນີ້ທົ່ວເຂດແຄ້ນ       ແດນຕ່າງທາງ ໄກ
ໃຜກໍແສນສຸກສັນ        ພໍ່າກັນພຽງພ້ອມ
ປີໃໝ່ສາກົນເຂົ້າ        ມາເຢືອນຢາມຮອດ
ພົບຈອດຂວບອີກຄັ້ງ     ສະຫລອງຕ້ອນຮັບເອົາ ທ່ານເອີຍ!

j ສາທຸເນີ! ປີໃໝ່ນີ້        ຂໍອ່ວຍພອນໄຊ
ຂໍໃຫ້ຫລາຍຄົນມີ        ເຫື່ອແຮງຫັນຫ້າວ
ເງ ິນຄຳທອງຂອງໃຊ້       ໄຫລມາແໜ້ນອັ່ງ
ສຸກສົມຫວັງມ່ວນແມ້ງ     ລວຍລົ້ນຮັ່ງມີ
 
j ສຸກຂີສົມມາດມຸ້ງ     ພະໄມຄິດປອງໝາຍ
ຊີບຊີວາຍືນຍາວ     ດັ່ງ ດຽວ ໂດຍ ດ້າມ
ເຕົ່າທີ່ຄົນຂານເວົ້າ     ພັນວັດສາຂວບຮອດ
ອາຍຸຍືນລື່ນລົ້ນ      ຄົນເວົ້າຊ່າລື

j ແບມືມາໃຫ້ທ່ານໄດ້     ບາຍນັບເງ ິນຄຳ
ລວຍຊັບສິນຖວາຍທານ    ຊື່ສຽງໄກກ້ອງ
ຢ່າໄດ້ໝອງມົວເສົ້າ     ໂສກາອຸກອັ່ງ
ມີພະລັງແກ່ນເຂັ້ມ     ສະເໝີຊ້າງຄູ່ເມືອງ ທ່ານເອີຍ!
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ແປ ແລະ ຮຽບຮຽງໂດຍ: ສາວແວ່ນ
1. ຫລັງຈາກຕື່ນນອນ
ຫລັງຈາກທ່ີຮ່າງກາຍບໍ່ໄດ້

ດື່ມນ້ຳພຽງພໍເລີຍ ໃນເວລານອນເປັນ
ເວລາເກືອບ 6-8 ຊົ່ວໂມງ (ເວລາ
ນອນປົກກະຕິ), ຄວນດື່ມນ້ຳທັນທີ
ຫລັງຕ່ືນນອນ ເພ່ືອເຮັດໃຫ້ຮ່າງກາຍສົດ
ຊື່ນ, ຕື່ນໂຕ, ຫລຸດອາການວິນຫົວ, 
ມຶນໆ, ງ ົງໆ ຍ້ອນຂາດນໍ້າເປັນເວລາ
ດົນ ດັ່ງນັ້ນ, ຫລັງຈາກຕື່ນນອນຄວນ
ດື່ມຢ່າງໜ້ອຍ 1 ຈອກ (200 ຊີຊີ) 
ເພື່ອເພີ່ມນໍ້າ ແລະ ເຮັດໃຫ້ຮ່າງກາຍ
ສົດຊື່ນ.

ຄໍາແນະນໍາສໍາລັບການດ່ືມ
ນ້ໍາຫລັງຈາກຕື່ນນອນ ຄວນດື່ມນ້ໍາ
ທັນທີຫລັງຈາກຕ່ືນນອນໂດຍບໍ່ຕ້ອງ
ຖູແຂ້ວ ເພາະເຊື້ອແບັກທີເລຍໃນປາກ
ທີ່ເຮົາດື່ມໄປພ້ອມກັບນໍ້າ ຈະຊ່ວຍ
ໃຫ້ການເຮັດວຽກຂອງລະບົບຍ່ອຍ
ອາຫານດີຂຶ້ນເຊັ່ນດຽວກັນ.

2. ໃນ ລະ ຫວ່າງ ຫລື ຫລັງ 
ຈາກ ການ ອອກ ກໍາ ລັງ ກາຍ 

ການອອກກໍາລັງກາຍເຮັດ
ໃຫ້ຮ່າງກາຍສູນເສຍນ້ໍາ ຜ່ານທາງ
ເຫື່ອຫລາຍກວ່າປົກກະຕິ ດັ່ງນັ້ນ, 
ຮ່າງກາຍບໍ່ຄວນຂາດນ້ໍາ ທັງໃນເວລາ
ທີ່ອອກກຳລັງກາຍ ຫລື ຫລັງຈາກ
ອອກກໍາລັງກາຍ ຄວນດື່ມນ້ໍາເລັກ
ນ້ອຍໃນລະຫວ່າງການອອກກໍາລັງ
ກາຍເປັນປະຈໍາ ຢ່າປ່ອຍໃຫ້ຮ່າງກາຍ
ຂາດນໍ້າຕະຫລອດການອອກກຳລັງ
ກາຍ ແຕ່ທ່ານບໍ່ຄວນດື່ມນ້ໍາຈອກ
ໃຫຍ່ ຫລື ກິນໝົດຕຸກໃນບາດດຽວ 
ເນ່ືອງຈາກວ່າ ມັນສາມາດເຮັດໃຫ້ເກີດ
ອາການເຈັບສຽບໄດ້. ການດື່ມນ້ໍາໃນ
ລະຫວ່າງການອອກກໍາລັງກາຍ ນອກ
ຈາກຊ່ວຍປັບປຸງປະສິດທິພາບການ
ອອກກໍາລັງກາຍດີຂຶ້ນແລ້ວ ຍັງຊ່ວຍ
ຫລຸດຜ່ອນຄວາມສ່ຽງຕ່ໍການເກີດອາ
ການວິນຫົວ ແລະ ໜ້າມືດ ໃນ ລະ 
ຫວ່າງ ການ ອອກ ກໍາ ລັງ ກາຍໄດ້ ເຊັ່ນ
 ດຽວ ກັນ. 

3. ກ່ອນກິນອາຫານ
ດື່ມນ້ຳກ່ອນອາຫານ 30 ນາ

ທີ ຈະຊ່ວຍກະຕຸ້ນໃຫ້ຮ່າງກາຍຮູ້ວ່າ 
ກໍາລັງຈະເລີ່ມກິນອາຫານ ເພື່ອເຮັດ
ໃຫ້ລະບົບຍ່ອຍອາຫານພ້ອມທ່ີຈະ
ເຮັດວຽກຢ່າງມີປະສິດທິພາບ ນອກ
ນັ້ນ, ການດື່ມນໍ້າກ່ອນກິນອາຫານຍັງ

ສາມາດເຮັດໃຫ້ເຮົາຮູ້ສຶກອີ່ມໄວ, ມີ
ຄວາມຢາກອາຫານນ້ອຍລົງ ສະນັ້ນ, 
ຈຶ່ງເປັນວິທີທ່ີດີສໍາລັບຜູ້ທ່ີກໍາລັງຫລຸດ
ນ້ຳໜັກ ແຕ່ບໍ່ຄວນດື່ມນ້ໍາຫລາຍ
ກ່ອນທີ່ຈະກິນອາຫານ ເພາະອາດຈະ
ເຮັດໃຫ້ເກີດອາການເຈັບສຽບກະເຈັບ.

4. ກ່ອນທີ່ຈະອາບນໍ້າ
ການດ່ືມນ້ໍ າກ່ອນອາບນ້ໍ າ 

ເໝາະສຳລັບຄົນທ່ີມັກອາບນ້ຳອຸ່ນ 
ເນື່ອງຈາກການອາບນ້ໍາອຸ່ນຈະເຮັດ
ໃຫ້ເລືອດໄຫລຜ່ານຜິວຫນັງເພ່ີມຂ້ຶນ 
ແລະ ເລືອດທີ່ສົ່ງໄປສະໝອງໜ້ອຍ
ລົງ ແລະ ອາດຈະມີຄວາມສ່ຽງຕໍ່ການ
ເປັນວິນ ຫລື ໜ້າມືດຈາກຄວາມດັນ
ເລືອດຕ່ຳໄດ້ ເຊິ່ງອັນຕະລາຍຫລາຍ 
ການດື່ມນ້ໍາໜຶ່ງ ຫລື ສອງຈອກກ່ອນ
ທີ່ຈະອາບນ້ໍາ ສາມາດຊ່ວຍຫລຸດ
ຄວາມສ່ຽງຄວາມດັນຫລຸດລົງໃນເວ
ລາອາບນ້ໍາອຸ່ນ ເພື່ອປ້ອງກັນບໍ່ໃຫ້
ເກີດອາການມືດໃນເວລາອາບນໍ້າ.

5. ກ່ອນຈະໄປນອນ
ການດື່ມນ້ໍາກ່ອນນອນ ສາ

ມາດຫລຸດຄວາມສ່ຽງການຂາດນ້ໍາ
ໃນເວລານອນ ແຕ່ກ່ອນເຂົ້ານອນບໍ່
ຄວນດື່ມນໍ້າຫລາຍ ເພາະອາດຈະໄປ
ລົບກວນຮ່າງກາຍທ່ີຕ້ອງລຸກຂ້ຶນໄປ
ຖ່າຍເບົາໃນເວລານອນເລື້ອຍໆ ດັ່ງ
ນັ້ນ ເຮົາຄວນດື່ມກ່ອນເຂົ້ານອນບໍ່
ເກີນ 1 ຈອກ ຫລື ຖ້າດື່ມນ້ຳພຽງ 1 
ຈອກ ແລ້ວຍັງເຮັດໃຫ້ເຮົາລຸກຂຶ້ນ
ຍ່ຽວກາງຄືນ ແນະນໍາໃຫ້ດື່ມພຽງແຕ່
ເຄິ່ງຈອກ.

6. ເມື່ອຮູ້ສຶກບໍ່ສະບາຍ, ມີ
ອາການໄຂ້

ໃນຊ່ວງເວລາທີ່ເປັນໄຂ້, ບໍ່
ສະບາຍ, ອຸນຫະພູມຮ່າງກາຍຈະສູງ
ຂຶ້ນ ການດື່ມນ້ໍາຊ່ວຍຫລຸດອຸນຫະ
ພູມຮ່າງກາຍ ແລະ ຂັບໄລ່ຄວາມຮ້ອນ
ອອກທາງປັດສະວະ ເຮັດໃຫ້ອາການ
ໄຂ້ຫາຍໄວ ແລະ ຍັງຊ່ວຍໃຫ້ລະບົບ
ພູມຕ້ານທານຂອງຮ່າງກາຍເຮັດວຽກ
ໄດ້ດີຂຶ້ນ; ແຕ່ທ່ານບໍ່ຄວນດື່ມນ້ຳທັງ
ໝົດເທື່ອດຽວ ຄວນດື່ມເທື່ອລະນ້ອຍ 
ແລະ ຫລາຍເທື່ອ.

7. ຮູ້ສຶກເມື່ອຍ
ຖ້າຮູ້ສຶກອ່ອນເພຍ, ເມື່ອຍ, 

ເບື່ອ ແລະ ໂມໂຫງ່າຍ ອາດຈະເປັນ
ສັນຍານຂອງອາການຂາດນ້ໍາ ສະນັ້ນ, 
ການດື່ມນ້ຳ 1 ຈອກ ສາມາດຊ່ວຍ
ຫລຸດອາການເຫລົ່ານີ້ໄດ້ ໂດຍການ
ດ່ືມນໍ້າໃຫ້ພຽງພໍກັບຄວາມຕ້ອງການ
ຂອງຮ່າງກາຍໃນແຕ່ລະມື້ເປັນປະຈຳ 
ເພ່ືອປ້ອງກັນບໍ່ໃຫ້ຮ່າງກາຍເຂ້ົາສູ່ພາ
ວະຂາດນ້ໍາ ຄວນດື່ມນ້ຳປະມານ 2-3 
ລິດ ແລະ ບໍ່ຄວນດື່ມນ້ຳໃນປະລິມານ
ຫລາຍໃນຄັ້ງດຽວ, ຄວນກິນຊ້າໆ 
ແລະ ດື່ມເລື້ອຍໆຕະຫລອດມື້.

8. ເມື່ອເບິ່ງແຍງຄົນເຈັບ ຫລື 
ຕ້ອງຢູ່ໃນພ້ືນທ່ີທ່ີເຕັມໄປດ້ວຍຄົນ
ເຈັບບໍ່ເຊື່ອຕ້ອງເຊື່ອ ການດື່ມນ້ໍາຊ່ວຍ
ປົກປ້ອງຮ່າງກາຍ ຈາກການຕິດເຊື້ອ
ຈາກຄົນເຈັບທີ່ຢູ່ອ້ອມຂ້າງ ເນື່ອງຈາກ
ການດ່ືມນ້ໍາຊ່ວຍສົ່ງເສີມການເຮັດ
ວຽກຂອງລະບົບພູມຕ້ານທານ. ນອກ
ນັ້ນ, ການດື່ມນ້ໍາເລື້ອຍໆ ໃນເວລາທີ່
ຢູ່ກັບຄົນເຈັບ ຍັງຊ່ວຍຫລຸດຄວາມ
ກົດດັນ ແລະ ຄວາມອິດເມື່ອຍຈາກ
ການດູແລຄົນເຈັບເຊັ່ນກັນ.

ວັນທີ 1 ມັງກອນ 2023 
ເປັນມື້ທໍາອິດຂອງປີໃໝ່ສາກົນ ຖືກໍາ
ນົດເອົາ ເຊິ່ງສິ່ງທີ່ມັນແຕກຕ່າງຄົງມີ
ແຕ່ພຽງເງື່ອນໄຂຂອງການເວລາ ແຕ່
ທ່າອ່ຽງການດໍາລົງຊີວິດ ແລະ ເສດ
ຖະກິດຄົງຈະຝືດເຄືອງຄືເກົ່າ ຖ້າວ່າ
ເສດຖະກິດບໍ່ຟື້ນຕົວ ຫລື ຟື້ນຕົວໄດ້
ຊ້າ ດັ່ງນັ້ນ ປີໃໝ່ 2023 ຄົງຈະໃໝ່
ແຕ່ການເວລາທ່ີມັນໝູນວຽນເຮັດ
ໜ້າທີ່ຂອງມັນເປັນປົກກະຕິ ຄົນເຮົາ
ກໍເຊັ່ນດຽວກັນ ຕ້ອງໄດ້ເຮັດໜ້າທີ່ຄື
ເກົ່າ ແຕ່ຕ້ອງໄດ້ປ່ຽນວິທີເຮັດ.

ປີໃໝ່ ໜ້າທີ່ເກົ່າ ຫລື ໃໝ່ 
ອາດສໍາຄັນ ແຕ່ການໃຊ້ຊີວິດໃຫ້ຢູ່
ລອດຈາກບັນຫາເສດຖະກິດຝືດເຄືອງ
ນັ້ນ ອາດມີຄວາມສໍາຄັນກວ່າ, ສະ
ພາບເສດຖະກິດເຂ້ົາຍາກໝາກແພງ
ມັນຮຽກຮ້ອງໃຫ້ຄິດກ່ອນຈ່າຍ, ບໍ່
ຈ່າຍພຽງເພື່ອຮັກສາໜ້າ, ເຫັນຊ້າງຂີ້
ຕາມຊ້າງ... ຄໍາເວົ້າເຫລົ່ານີ້ ຕ້ອງໄດ້
ຫັນມາເຕືອນສະຕິ, ນົກນ້ອຍສ້າງຮັງ
ໃຫ້ເໝາະສົມກັບຕົວເອງ ບໍ່ດັ່ງນັ້ນ 
ຈະເປັນທາດຂອງວັດຖຸ, ຜູ້ຂຽນໄດ້ນັ່ງ
ຟັງຄູ່ສົນທະນາທ່ານໜຶ່ງເລົ່າສູ່ຟັງ ຂະ
ນະນັ່ງກິນກາເຟວ່າ: ລາວມີໝູ່ບາງຄົນ
ທີ່ມີເຮືອນຫລັງໃຫຍ່, ຄອບຄົວລູກ
ເມຍອົບອຸ່ນສົມບູນ, ມີລົດຄັນງາມຂີ່ 
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ແຕ່ເສຍຢ່າງດຽວຍັງໜັກໃຈ ເພາະ
ເປັນໜີ້ທະນາຄານ! ດັ່ງນັ້ນ ຄົນເຮົາ
ຈຶ່ງບໍ່ອາດສາມາດເອົາວັດຖຸທ່ີເຫັນ
ດ້ວຍຕາມາຕັດສິນສະເໝີໄປວ່າ ຄົນ
ທ່ີມີເຮືອນງາມຢູ່-ຂ່ີລົດຫລູຫລາແລ້ວ
ຈະມີຄວາມສຸກແທ້ຈິງ ເພາະໜີ້ຖ້ວມ
ຫົວຢູ່.

ພະພຸດທະເຈົ້າສາສະດາຂອງ
ສາສະໜາພຸດ ສອນວ່າ ການເປັນໜີ້ 
ເປັນທຸກທີ່ສຸດໃນໂລກ, ບຸກຄົົນໃດ
ເປັນໜີ້ສິນທັງຢືມເງິນໝູ່ພວກ; ທະ
ນາຄານຕ່າງໆ ຍ່ອມເກີດຄວາມທຸກ
ໜີບໍ່ມົ້ມ ເພາະຜ່ານມາເຫັນວ່າ ບາງກໍ
ລະນີຖືກທະນາຄານມາຍຶດເອົາຊັບສິນ

ຄືນກໍມີ ດັ່ງນັ້ນ ການໃຊ້ຊີວິດສໍາລັບປີ
ໃໝ່ 2023 ຜູ້ຂຽນຄິດວ່າຍິ່ງຕ້ອງໄດ້
ລະວັງການໃຊ້ຈ່າຍປະຄັບປະຄອງບໍ່
ໃຫ້ຊີວິດລໍາບາກເປັນໜີ້ຖ້ວມຫົວ.

ປີໃໝ່ 2023 ຈະມາເຖິງນີ້ 
ສິ່ງທ່ີຄວນພັດທະນາໃຫ້ຫລາຍຂ້ຶນຄື
ສະຕິປັນຍາ ເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາຊີວິດ
ເສດຖະກິດຝືດເຄືອງ, ທ່ານຜູ້ອ່ານຢ່າ
ລືມວ່າ ສຸພາສິດຊາວພຸດສອນໄວ້ດີ
ແລ້ວວ່າ ຕົນເປັນທີ່ເພິ່ງແຫ່ງຕົນ, ເບິ່ງ
ຄົນອື່ນໄດ້ບາງຄັ້ງຄາວ ແຕ່ໃຜກໍຕາມ
ທ່ີສ້າງຕົວເຂ້ັມແຂງເປັນທ່ີເພ່ິງຂອງ
ຕົນເອງໄດ້ ຜູ້ນັ້ນຊື່ວ່າເປັນຜູ້ມີທີ່ເພິ່ງ
ອັນປະເສີດ.

 ຄົນຂໍທານ ເຄາະປະຕູເຮືອນຈານເຈີດ ແລະ ເວົ້າ
ອອກມາວ່າ: “ຂໍເງິນແດ່ທ້ອນ”
ເຈີດ:  “ຂ້ອຍບໍ່ມີເງ ິນ” 
ຂໍ ທ ານ:  “ຊັ້ນ... ອາຫານກໍ່ໄດ້”
ເຈີດ:  “ຂ້ອຍບໍ່ມີອາຫານເຫລືອ”
ຂໍ ທານ:  “ຊັ້ນ ຂ້ານ້ອຍຂໍເສື້ອ ຫລື ໂສ້ງເກົ່າກໍ່ໄດ້”
ເຈີດ:  “ເສື້ອ-ໂສ້ງ, ເກົາ ຫລື ໃໝ່ ຂ້ອຍກໍ່ບໍ່ມີ”
ຂ ໍ ທານ:  “ຖ້າເປັນແນວນັ້ນ... ທ່ານຕ້ອງມາກັບ
  ຂ້ານ້ອຍ ແລ້ວພາກັນໄປຂໍທານນໍາກັນເທາະ”

ltskpIj;,0=
# ໂດຍ: ບ່າວກະບື

 A beggar knocked at Chan Chert’s door 
and said, “Please give me some money”
Chert:  “I have no money”
Beggar: “You can give me some food”
Chert:  “There is no food left”
Beggar: “Then give me an old shirt or pants”
Chert:  “I have no shirt no pants-old or 
  new”.
  “In that case,” said the beggar, 
  “You must come with me and 
  we can go begging together”.

COMRADES IN ALMS

# By: BAOKBU
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ມາດຕາ 7 ການຮ່ວມມືສາກົນ
 ລັດ ສົ່ງເສີມ ການພົວພັນ ຮ່ວມມືກັບ ຕ່າງປະເທດ, ພາກພື້ນ ແລະ ສາ

ກົນ ດ້ວຍການແລກປ່ຽນບົດ ຮຽນ, ຂໍ້ມູນ ຂ່າວສານ, ເຕັກນິກ, ເຕັກໂນໂລຊີ, 
ການຄົ້ນຄວ້າທາງດ້ານວິທະຍາສາດ, ການສຶກສາ, ການສ້າງ, ບໍາລຸງຊັບພະຍາ
ກອນມະນຸດ ເພື່ອພັດທະນາວຽກງານຄຸ້ມຄອງ ອາວຸດ ແລະ ວັດຖຸລະເບີດ ໃຫ້
ມີຄວາມກ້າວໜ້າ ແລະ ທັນສະໄໝ ບົນພື້ນຖານຫຼັກການເຄົາລົບ ເອກະລາດ, 
ອຳນາດອະທິປະໄຕ ແລະ ຜືນແຜ່ນດິນອັນຄົບຖ້ວນ, ບໍ່ແຊກແຊງກິດຈະການ
ພາຍໃນ ຊຶ່ງກັນ ແລະ ກັນ, ສະເໝີພາບ, ຕ່າງຝ່າຍຕ່າງໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດ
ແລະ ປະຕິບັດສົນທິສັນຍາ ທີ່ ສປປລາວ ເປັນພາຄີ.

ພາກທີ II 
ການຄຸ້ມຄອງອາວຸດ

ໝວດທີ 1 
ປະເພດອາວຸດ

ມາດຕາ 8 ປະເພດອາວຸດ
ປະເພດອາວຸດ ມີ ດັ່ງນີ້:
1. ອາວຸດເສິກ;
2. ອາວຸດກິລາ;
3. ອາວຸດພື້ນເມືອງ.

ມາດຕາ 9 ອາວຸດເສິກ
 ອາວຸດເສິກ ແມ່ນ ປືນ, ລູກກະສູນ, ລູກລະເບີດ, ພາຫະນະ ຫຼື ລະບົບ

ພາຫະນະ ແລະ ອາວຸດເສີກ ທຸກຊະນິດ ເປັນຕົ້ນ ປືນສັ້ນ, ປືນເຫຼັກຍາວ, ປືນກົນ, 
ປືນຄົກ, ປືນໃຫຍ່, ລູກສອນໄຟ, ຣາດາ, ລົດສູ້ຮົບ, ເຮືອບິນສູ້ຮົບ, ເຮືອບິນບໍ່ມີ
ຄົນຂັບ ແລະ ເຮືອສູ້ຮົບ.
ມາດຕາ 10 ອາວຸດກິລາ

ອາວຸດກິລາ ແມ່ນ ປືນອັດລົມ, ປືນແວ໋ງ ສັ້ນ-ຍາວ, ປືນສັ້ນ, ປືນເຫຼັກ
ຍາວ, ປືນລູກຊອງ ແລະ ລູກກະສູນ ທີ່ມີ ຂະໜາດ, ຄວາມແຮງ ແລະ ດາບ, ທະ
ນູ, ໜ້າເກັກ,  ຫຼາວ ແລະ ອາວຸດກິລາອື່ນ ຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້ໃນລະບຽບການ. 
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ພວກເຮົາກໍເຫັນວ່າ ເພ່ືອປະຕິບັດຕາມ
ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທ່ີດິນຫັນແມ່ນພວກ
ເຮົາຈະສືບຕໍ່ໃນການສຳຫລວດ, ວັດ
ແທກ, ເກັບກຳຂໍ້ມູນຕົວຈິງຕື່ມ ແລະ
ຈະສະເໜີ. ດຽວນີ້ແມ່ນຂໍ້ມູນໃນການ
ລົງໄປເກັບກໍາ ຫລື ເຮັດທົດລອງ ແມ່ນ
ໄດ້ສັງລວມທັງໝົດ, ໄດ້ມີການເອກະ
ພາບກັນໃນສອງກະຊວງນ້ີ ເພ່ືອສະເໜີ
ລັດຖະບານພິຈາລະນາໃນການສະເໜີ
ຕ່ໍສະພາແຫ່ງຊາດໃນການດັດແກ້ກົດ
ໝາຍມາດຕາ 14 ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ
ທ່ີດິນນ້ັນ ເຊ່ິງໄດ້ກຳນົດໃນການຮັບຮູ້
ໃນການອອກໃບສິດນຳໃຊ້ທ່ີດິນ, ໃບ
ຢັ້ງຍືນການນຳໃຊ້ທີ່ດິນ, ແຕ່ບໍ່ແມ່ນ
ໃບຕາດິນ. ໃນຄວາມຕ້ອງການຂອງ
ປະຊາຊົນແມ່ນຢາກໄດ້ໃບຕາດິນ ຊ້ັນ
ອັນນີ້ພວກເຮົາຈຶ່ງວ່າເພ່ືອຈະສາມາດ
ອອກໃບຕາດິນໄດ້ມັນຕ້ອງໄດ້ດັດແກ້
ມາດຕາດັ່ງກ່າວນັ້ນຕື່ມ ແລະ ພ້ອມ
ກັນນ້ັນຄຽງຄູ່ກັນກັບການສະເໜີດັດ
ແກ້ກົດໝາຍນ້ັນ ທາງເບ້ືອງກະຊວງຊັບ
ພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສິ່ງແວດ
ລ້ອມ ແລະ ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າ
ໄມ້ ສະເໜີວ່າພວກເຮົາຄວນຈະຮັບຮູ້
ສິດຂອງປະຊາຊົນທ່ີຢູ່ໃນປ່າ 3 ປະເພດ
ປ່ານ້ີໄດ້ດຳລົງຊີວິດມາກ່ອນ ແລະ ຈັດ
ສັນທ່ີດິນຄືນໃໝ່ເຂດທ່ີວ່າເປັນປ່າສາ
ມາດເປັນດິນປ່າໄມ້ເນາະ ກໍມີຈຳນວນ
ໜ່ຶງທ່ີເປັນດິນປ່າໄມ້ບ້ານ, ປ່າໄມ້ເມືອງ
ຫລື ປ່າໄມ້ແຂວງຄຸ້ມຄອງ ທີ່ສາມາດ
ທົດແທນເນື້ອທ່ີດິນດ່ັງກ່າວນີ້ເພ່ືອຈະ
ສາມາດໄດ້ເນື້ອທີ່ດິນ 70% ຕາມ
ແຜນແມ່ບົດຈັດສັນທ່ີດິນແຫ່ງຊາດ, 
ອັນນ້ີກໍແມ່ນແຜນການໜ່ຶງທ່ີພວກເຮົາ
ຈະສືບຕໍ່ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ. ສ່ວນດິນທີ່ບໍ່
ມີເງ ື່ອນໄຂຫັ້ນແມ່ນພວກເຮົາຈະສະ
ເໜີຕັດອອກ. ອັນນັ້ນແມ່ນຄຳຖາມຂໍ້
ທີໜຶ່ງ ກ່ຽວກັບດິນປ່າໄມ້.

ຂ້ໍທີສອງ ກ່ຽວກັບການຊົດເຊີຍ
ຜົນກະທົບທາງລົດໄຟນີ້ ກໍແມ່ນບໍ່ໄດ້
ຕິດພັນໂດຍກົງກັບກະຊວງຊັບພະຍາ
ກອນທຳມະຊາດ ແລະ ສ່ິງແວດລ້ອມ,
ແຕ່ວ່າພວກເຮົາກະນອນໃນສ່ວນໜ່ຶງ
ທ່ີໄດ້ຮັບຜິດຊອບໃນວຽກງານປະເມີນ
ຜົນກະທົບຕໍ່ສິ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງ
ຄົມ ແລະ ຕິດຕາມການຊົດເຊີຍຫັນ
ສຳລັບໂຄງການລົດໄຟນ້ີກະແມ່ນທ່ານ
ລັດຖະມົນຕີກະຊວງໂຍທາທິການ
ແລະ ຂົນສ່ົງ ກໍໄດ້ຕອບໄປແລ້ວ ແລະ
ທາງເບື້ອງກະຊວງກະສິກຳກໍໄດ້ຕອບ
ໄປມ້ືເຊ້ົານ້ີ, ຄັນຊ້ັນ ບັນຫາໃນການຊົດ
ເຊີຍຜົນກະທົບນີ້ໃນດຳລັດ 84 ແມ່ນ
ພວກເຮົາໄດ້ກຳນົດໃຫ້ສ້າງຕ້ັງຄະນະ
ກຳມະການຊົດເຊີຍ ແລະ ພື້ນຟູຊີວິດ
ການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນຢູ່ໃນຂ້ັນ
ແຂວງ ຊິແມ່ນເຈົ້າແຂວງເປັນປະທານ
ໂດຍກົງໃນການຊົດເຊີຍ. ບັນຫາອັນ
ທີ 1: ຫລັກໆທີ່ພວກເຮົາພົບເຫັນ 1)
ອັດຕາການຊົດເຊີຍ; 2) ງ ົບປະມານ
ໃນການຊົດເຊີຍ ກະມີຕ່ອງໂສ້ກັນໃນ
ການຊົດເຊີຍ. ຕົວຢ່າງ: ໂຄງການຊົດ
ເຊີຍໄຟຟ້າ ເວລາລົງໄປກວດກາເຫັນ
ຕົວຈິງຫັນ ບໍລິສັດບ່ໍສາມາດສະໜອງ
ງບົປະມານໃຫ້ກັບພາກລັດໃນການຊົດ
ເຊີຍໄດ້ທັນເວລາເຮັດໃຫ້ການຊົດເຊີຍ
ຊັກຊ້າ ຫລືວ່າພັກ-ລັດເຮົາ ບ່ໍສາມາດສະ
ໜອງ ອັນນ້ີກະຂໍໂທດເບ້ືອງໄຟຟ້າຢູ່ນ້ີ.
ຕົວຢ່າງ: ໂຄງການໄຟຟ້າ ຂາຍໄຟຟ້າ
ແຕ່ເຮົາບໍ່ສາມາດສະໜອງງ ົບປະມານ
ຈາກການຂາຍໄຟຟ້າໃຫ້ໄດ້ ບໍລິສັດກະ

ເປັນອັນບ່ອນອີງໃນການຕ່ໍລອງວ່າບ່ໍມີ
ງບົປະມານໃນການຊົດເຊີຍ ຫລື ພ້ືນຟູຊີ
ວິດການເປັນຢູ່ ຄັນຊ້ັນມັນກໍເປັນຕ່ອງ
ໂສ້ກັນເຮັດໃຫ້ອັນໜ່ຶງພວກເຮົາບໍ່ສຳ
ເລັດໃນການຊົດເຊີຍຫັ້ນ. ອັນທີ 2:
ມານີ້ເນາະໃນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການ
ຈັດສັນພູມລຳເນົາ ກໍແມ່ນກຳນົດພາລະ
ບົດບາດອີກວ່າ ຄະນະຊີ້ນຳໂຄງການ
ຈະແມ່ນກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ເບື້ອງ
ພະແນກກະສິກຳຢູ່ຂັ້ນແຂວງ, ພວກ
ເຮົາໄດ້ສົມທົບກັນກຳລັງປັບປຸງດຳລັດ
84 ເພ່ືອໃຫ້ມັນສອດຄ່ອງກັບກົດໝາຍ
ຫັ້ນ, ແຕ່ວ່າໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ຕົວຈິງພວກເຮົາຈະເຮັດແນວໃດໃຫ້
ມັນສາມາດຈັດຕ້ັງປະຕິບັດໄດ້ຢ່າງ
ສອດຄ່ອງຫັ້ນ.

ຄຳຖາມທີສາມ ກ່ຽວກັບການ
ອະນຸມັດໂຄງການລົງທຶນ ຢາກໃຫ້ສຶກ
ສາເບ່ິງພ້ືນທ່ີຕົວຈິງຄັກແນ່ ໃຫ້ມີຂ້ໍມູນ
ໂດຍສະເພາະເຂດທຳການຜະລິດຂອງ
ປະຊາຊົນ, ເຂດທຳມາຫາກິນຂອງເຂົາ
ເຈົ້າ ຜ່ານມາກໍເຄີຍມີການອະນຸມັດ
ແລະ ມາຊອກເນ້ືອທ່ີຕາມຫລັງ. ອັນນ້ີ
ກໍເຫັນດີເປັນເອກະພາບນຳທ່ານຜູ້ແທນ
ທ່ີໄດ້ຍົກຂ້ຶນ ກໄໍດ້ມຫີລາຍໂຄງການທ່ີ
ພວກເຮົາອະນຸມັດໂຕເລກ ແລ້ວໄປຊອກ
ຫາເນື້ອທ່ີດິນຕາມຫລັງແຕ່ບໍ່ໄດ້ຈັດ
ສັນຫລື ມີໂຄງການຊ້ຳຊ້ອນ ກະແມ່ນ
ເຫດຜົນໜ່ຶງທ່ີເກີດຂ້ຶນ. ຈາກບັນຫາດ່ັງ
ກ່າວເບື້ອງລັດຖະບານຈະສືບຕ່ໍໃນ
ການແກ້ໄຂບັນຫາດັ່ງກ່າວ. 

ອັນທີສີ ່ ການອອກໃບຕາດິນ.
ອັນນ້ີກໍເປັນບັນຫາທ່ີໄດ້ລາຍງານຫລາຍ
ຄັ້ງ ກ່ຽວກັບການກຳນົດຄາດໝາຍ
300.000 ຕອນ ໃນປີ 2022 ແລະ
400.000 ຕອນ ໃນປີ 2023. 2022
ພວກເຮົາສຳເລັດແຕ່ 100.000 ກວ່າ
ຕອນ ຖືວ່າພວກເຮົາບ່ໍໄດ້ບັນລຸ ໄດ້ 30
ກວ່າເປີເຊັນ, ລະມາປີ 2023 ພວກ
ເຮົາກຳນົດ 400.000 ຕອນ ພວກ
ເຮົາກໍໄດ້ລົມກັນຢູ່ພາຍໃນເບ້ືອງລັດຖະ
ບານ ແລະ ກອງປະຊຸມຄະນະປະຈຳກໍ
ໄດ້ມີການຊ້ີແຈງຈຳນວນໜ່ຶງ. ເຫດຜົນ
ເປັນຫຍັງທ່ີພວກເຮົາຈ່ຶງເອົາຕົວເລກດ່ັງ
ກ່າວນີ້ ຄາດໝາຍຂອງພວກເຮົາລະ
ແມ່ນປີ 2025 ພວກເຮົາຢາກໃຫ້ສຳ
ເລັດທັງໝົດ ການຮັບຮູ້ສິດຂອງປະຊາ
ຊົນໃນການອອກໃບຕາດິນ ໝາຍຄວາມ
ວ່າ 1,6 ລ້ານຕອນ ຕ້ອງໄດ້ສຳເລັດໃນ
ຂອບເຂດທົ່ວປະເທດ ຄັນຊັ້ນໃນຕົວ
ເລກດ່ັງກ່າວຈຶ່ງໄດ້ມາຫານໃຫ້ແຕ່ລະ
ປີເພື່ອສາມາດຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ. ພວກ
ເຮົາມາຄົ້ນຄວ້າເບິ່ງທ່າແຮງຈະຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດມັນມີຄວາມສ່ຽງ ແລະ ທ້າ
ທ້າຍສຳລັບພວກເຮົາໃນການຈັດຕ້ັງປະ
ຕິບັດເພ່ືອຈະບັນລຸໂຕເລກດ່ັງກ່າວ, ແຕ່
ວ່າພວກເຮົາຢາກໃຫ້ສຳເລັດກະເລີຍຢືນ
ຢັນວ່າເອົາຕົວເລກທ່ີສູງນ້ີໄວ້ ກະຊິສຸມ
ໃສ່ໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ. ໃນນ້ີ, ອັນ
ທີ 1: ພວກເຮົາໄດ້ສະເໜີທາງກະຊວງ
ການເງິນໃນການຈັດສັນງ ົບປະມານ
ເພ່ີມເຕີມໃຫ້ແກ່ຂະແໜງທ່ີດິນ 20 ຕ້ື
ເພ່ີມໃນການອອກໃບຕາດິນ, ຜ່ານມາ
ພວກເຮົາບໍ່ທັນໄດ້ລົງທຶນໂດຍກົງໃນ
ວຽກງານດ່ັງກ່າວ ໝາຍຄວາມວ່າພວກ
ເຮົາຍັງເອົາມັນຍຳມັນຢູ່ໄປສຳຫລວດ,
ໄປວັດແທກໄດ້ເງິນມາລະໄປອອກໃບ
ຕາດິນຕໍ່ ອັນນີ້ແມ່ນງ ົບປະມານເບື້ອງ
ກະຊວງຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ ແລະ
ສ່ິງແວດລ້ອມ ທ່ີໄດ້ຮັບຈາກການແບ່ງ
ໃນແຕ່ລະປີກໍບໍ່ຫລາຍ 1,5 ຕື້ ແມ່ນ
ພວກເຮົາຫານທັງໝົດ 18 ແຂວງ ກະ
ໄດ້ຈຳນວນໜ້ອຍຫລາຍ. ຜ່ານມາການ

ປະຕິບັດກໍແມ່ນໄດ້ມີການສະໜັບສະ
ໜູນຂອງທ້ອງຖ່ິນ ທັງທ່ານເຈ້ົາແຂວງ
ກໍໄດ້ມີການໃຫ້ຢືມກ່ອນ ລວມທັງການ
ປະກອບງົບປະມານໃນການຈັດຊ້ືອຸປະ
ກອນກໍຄືການຢືມ ແລະ ການອອກໃບ
ຕາດິນຫ້ັນກ່ອນ, ອັນນ້ີກໍເຮັດໃຫ້ວຽກ
ງານພວກເຮົາສາມາດຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ໄດ້ໃນຕົວເລກໃນຜ່ານມາຫ້ັນ. ສະນ້ັນ,
ໃນປີ 2023 ຖ້າພວກເຮົາມີງບົປະມານ
ພຽງພໍ ປັດຈຸບັນພວກເຮົາມີໜ່ວຍງານ
ອອກໃບຕາດິນທ່ີພວກເຮົາໄດ້ມີການ
ເຝິກອົບຮົມ, ມີອຸປະກອນທີ່ໄດ້ຈັດຊື້
ຈາກໂຄງການທ່ີພວກເຮົາໄດ້ກູ້ຢືມແລ້ວ
ຫ້ັນ ຄາດໝາຍວ່າພວກເຮົາຈະສູ້ຊົນໃຫ້
ໄດ້ຕາມຄາດໝາຍ. ອັນນ້ີກໍແມ່ນຮຽກ
ຮ້ອງໃຫ້ມີການປະກອບສ່ວນທາງເບ້ືອງ
ພັກ-ລັດ, ຂະແໜງການ, ພາກທຸລະກິດ
ມີສ່ວນຮ່ວມໃນການອອກໃບຕາດິນ
ໃນການສຳຫລວດ, ໃນການຈັດສັນ
ແລະ ປະຊາຊົນປະກອບສ່ວນໃນການ
ອອກໃບຕາດິນນ້ີຕ່ືມມັນຈ່ຶງຈະສຳເລັດ.
ຮຽກຮ້ອງໃຫ້ບັນດາທ່ານຜູ້ແທນນີ້ໄດ້
ປະກອບສ່ວນໃນວຽກງານດ່ັງກ່າວຕ່ືມ
ເພ່ືອໃຫ້ພວກເຮົາບັນລຸຄາດໝາຍດ່ັງ
ກ່າວນ້ີ ທັງເປັນການໂຄສະນາ, ທັງເປັນ
ການຊຸກຍູ້ຢູ່ໃນທ້ອງຖ່ິນກໍຄືຢູ່ໃນແຂວງ
ທີ່ຜູ້ແທນໄດ້ສະໝັກຢູ່ຫັ້ນລະ ຊຸກຍູ້
ວຽກງານດ່ັງກ່າວໃຫ້ພວກເຮົາບັນລຸຕ່ືມ
ຮ່ວມກັບງບົປະມານທ່ີພວກເຮົາໄດ້ຮັບ
ການຊ່ວຍເຫລືອຈາກສາກົນ ອັນນັ້ນ
ແມ່ນວຽກງານອອກໃບຕາດິນ.

ສຳລັບວຽກງານຈັດສັນທ່ີດິນ
ມ້ືກ້ີກໍໄດ້ເວ້ົາໄປແລ້ວໃນຄຳເຫັນຜູ້ແທນ
ວ່າ ແຂວງປັດຈຸບັນແຜນການຈັດສັນ
ທີ່ດິນຂັ້ນແຂວງ ແຜນຈັດສັນທີ່ດິນ
ແລະ ຄຸ້ມຄອງສ່ິງແວດລ້ອມຮອບດ້ານ
ຊ່ືເຕັມຂອງມັນ. ຂ້ັນແຂວງນ້ີພວກເຮົາ
ເກືອບວ່າສຳເລັດໃນທົ່ວປະເທດ 18
ແຂວງ, ແຕ່ວ່າຍັງ 1 ແຂວງ ຍັງຖ້າສະ
ພາປະຊາຊົນຮັບຮອງ ຄືສິແມ່ນແຂວງ
ວຽງຈັນ ແລະ ແຜນດ່ັງກ່າວນ້ີການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດຕົວຈິງແມ່ນພວກເຮົາຍັງ
ການອະນຸມັດໂຄງການຄືຜູ້ແທນເວ້ົາມາ
ກະເອກະພາບນຳວ່າຍັງບໍ່ທັນໄປຕາມ
ແຜນທັງໝົດ, ຄະຊ້ັນລະພວກເຮົາເບ້ືອງ
ລັດຖະບານ ກໍສຸມໃສ່ເຮັດແນວໃດໃນ
ການຊຸກຍູ້ໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດຕົວ
ຈິງທັງສູນກາງ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ໃຫ້ປະ
ຕິບັດຕາມແຜນຫັນ ແລະ ໄປພ້ອມກັນ
ຫັນອັນໃດທ່ີມັນບໍ່ສອດຄ່ອງເພາະວ່າ
ການກຳນົດແຜນມີການກຳນົດໄປແຕ່
ລະໄລຍະ, ພວກເຮົາຈະມີການປັບປຸງ
ຄືນໃຫ້ມັນສອດຄ່ອງກັບສະພາບຕົວ
ຈິງໃນການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດຫ້ັນ. ອັນນ້ັນ
ແມ່ນຕອບຄຳເຈາະຈ້ີມຈຳນວນໜ່ຶງຂອງ
ຜູ້ແທນແຕ່ມື້ວານນີ້ຮອດມື້ນີ້ ຜ່ານມາ
ກໍບ່ໍຮູ້ວ່າສາມາດຕອບໄດ້ໝົດບ່ໍ ແຕ່ວ່າ
ລາຍລະອຽດບັນດາຄຳຖາມຕ່າງໆພວກ
ເຮົາກໍໄດ້ບັນທຶກຈະຕອບເປັນລາຍລັກ
ອັກສອນຕື່ມໃຫ້ແກ່ຜູ້ແທນ. 

ເລີຍ ບັນຫາທີຂ້າພະເຈົ້າຢາກຂໍມີຂໍ້ສົງ
ໃສກ່ຽວກັບແຜນໃນປີ 2022 ຄື
ແຜນຈັດເກັບລາຍຮັບ ເຊ່ິງວ່າໄດ້ກຳ
ນົດໃນຂໍ້ທີ 3 ໜ້າທີ 4 ຂ້າພະເຈ້ົາ
ຍັງມີຂ້ໍສົງໃສບ່ອນວ່າ ການທ່ີພວກ
ເຮົາສັງລວມຢູ່ໃນນ້ີວ່າ ຜ່ານການສູ້ຊົນ
11 ເດືອນ ແລະ ແຜນໝົດປີຈະໄດ້ 28
ພັນຕ້ືຫັນ ຂ້າພະເຈ້ົາຍັງສົງໄສລາຍການ
ທີ 3 ຕົວເລກທີ່ພວກເຮົາຈະຮັບຮອງ
ຫລື ບ່ໍຮັບຮອງ ຫລື ວ່າໂຕເລກຢູ່ໃນນ້ີ

ພວກເຮົາຈະເບິ່ງຢູ່ວ່າກ່ຽວກັບບັນຫາ
ລາຍການທີ 3 ມີຢູ່ປະມານ 5-6 ລາຍ
ການກ່ຽວກັບການມອບເງິນຄ້ຳປະກັນ
ລ່ວງໜ້າຂອງບັນດາບໍລິສັດຂຸດແຮ່ທາດ
ຕ່າງໆນ້ີເປັນລາຍຮັບບໍ ໄປເປັນລາຍຮັບ
ປີ 2022 ບໍ່ ຫລືບໍ່ແມ່ນ, ຖ້າອີງໃສ່ກົດ
ໝາຍ ມາດຕາ 6 ຂອງກົດໝາຍວ່າ
ດ້ວຍງ ົບປະມານຫັ້ນ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ
ຖ້າເຮົາມາຕີຄວາມໝາຍຢູ່ ມາດຕາ 6
ຫັ້ນມັນບໍ່ແມ່ນລາຍຮັບເທື່ອ ເພາະວ່າ
ມັນເປັນຄ້ຳປະກັນລ່ວງໜ້າ ຄັນຖ້າວ່າ
ຫາກວ່າກິດຈະການເຫລົ່ານີ້ຫາກບໍ່ໄດ້
ເຂົາເຈົ້າຂຸດບໍ່ໄດ້ ຄົ້ນບໍ່ເຫັນທາດແຮ່
ເງນິຄ້ຳປະກັນລ່ວງໜ້າຈະໄດ້ສ່ົງຄືນບໍ?
ຄັນວ່າສົ່ງຄືນເຮົາມາຈົດໃສ່ລາຍຮັບນີ້
ຂ້ໍສະຫລຸບສຸດທ້າຍຜ່ານການຈັດຕ້ັງປະ
ຕິບັດ ມັນຈະບໍ່ສອດຄ່ອງກັບຕົວເລກ
ທ່ີໃສ່ໃນນ້ີ, ສັງເກດຢູ່ໃນເງນິໂດລາປະ
ມານ 33 ລ້ານໂດລາ, ເງິນກີບ 177
ຕື້ກວ່າ ເກືອບ 178 ຕື້ ຄັນຖ້າມາຈຳ
ກັດຄວາມວ່າ ຄັນຖ້າວ່າມັນບ່ໍແມ່ນລາຍ
ຮັບຄົງທີ່ ຫລື ລາຍຮັບປີ 2022 ຕົວ
ເລກນ້ີໜ້າຈະບ່ໍແມ່ນຈະບ່ໍໄດ້ຄາດໝາຍ,
ຂ້າພະເຈ້ົາຢາກຕ້ັງຂ້ໍສັງເກດຢູ່ນ້ີ ຄັນຖ້າ
ວ່າແມ່ນກໍຂໍຄຳອະທິບາຍວ່າແນວໃດ?
ຄັນວ່າມັນມີບັນຫາຈັ່ງຊີ້ນີ້ ມັນຊິເກີດ
ໂດມີໂນຄືທັງ ດຣ. ວາລີ ໄດ້ສະເໜີຫ້ັນ
ມັນຊິຕ່ໍເນ່ືອງໄປຮອດປີ 2023, ຄັນກໍ
ລະນີບໍ່ແມ່ນລາຍຮັບ ເຮົາໄປເປັນພາກ
ລາຍຈ່າຍແລ້ວເຮົາຊິເປັນໜີ້ ສຸດທ້າຍ
ມາການດຸນດ່ຽງງ ົບປະມານປີ 2023
ຈະເກີດບັນຫາຕື່ມ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກສະ
ເໜີແນວນ້ັນຢາກຂໍແລກປ່ຽນ ຂໍຄຳອະ
ທິບາຍຈາກກະຊວງການເງນິຕ່ໍລາຍຈ່າຍ.
ລາຍຈ່າຍນີ້ຂ້າພະເຈົ້າຂໍສືບຕ່ໍຄຳເຫັນ
ຕາງໜ້າຄະນະປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ
ສະເໜີຫ້ັນເງນິ 700 ຕ້ື ຮ່ວງກອງທຶນ
ທາງ ດຽວນ້ີເດືອນ 12 ປີ 2022 ແລ້ວ
ຍັງບ່ໍທັນໄດ້ຈ່າຍມັນຄາອັນໃດ, ຄາບັນ
ຊີໂຄງການບໍ ຫລື ຄາຫຍັງ ຄັນຕາມກົດ
ໝາຍແລ້ວຕາມນັ້ນແລ້ວ ມະຕິຂອງ
ກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້ຮັບຮອງ
ແລ້ວກໍຕ້ອງຈ່າຍ ອັນນ້ີຢາກໃຫ້ຄ້ົນຄວ້າ
ເພາະວ່າເດືອນ 12 ແລ້ວ ເພາະວ່າມັນ
ຊິໝົດແລ້ວເດ ການປິດບັນຊີງ ົບປະ
ມານປີນີ້ມັນຊິປິດແນວໃດໄດ້ ຫລື ຈະ
ໄປປິດໃນປີໃດເງິນງ ົບປະມານກອງ
ທຶນທາງ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກມີຄຳເຫັນຄື
ແນວນັ້ນຕໍ່ບັນຫາ 2022. 

ປີ 2023 ຂ້າພະເຈົ້າຢາກສະເໜີ
ວ່າຕົວເລກໂຕຜາທ່ີໄດ້ສະເໜີມາກໍເຫັນ
ດີເປັນເອກະພາບນຳ ແຕ່ສິ່ງທີ່ຂ້າພະ
ເຈ້ົາຢາກຕ້ັງຂ້ໍສັງເກດຢູ່ວ່າສຳຄັນທ່ີສຸດ
ກ່ຽວກັບການພະຍາກອນ ກ່ຽວກັບບັນ
ຫາເລ່ືອງອັດຕາເງນິເຟ້ີ ແລະ ອັດຕາແລກ
ປ່ຽນສຳຄັນຫລາຍ ເພາະວ່າໂດຍສະເພາະ
ເລ່ືອງພະຍາກອນອັດຕາແລກປ່ຽນມີອິດ
ທິພົນຫລາຍຕ່ໍເສດຖະກິດມະຫາພາກ
ເປັນຕ້ົນຄວາມອາດສາມາດໃນການໃຊ້
ໜີ້, ການຊຳລະໜີ້ຕ່າງປະເທດ ແມ່ນຢູ່
ເງ ິນກີບເຮົາອາດຈະໄດ້ອັດຕາແລກ
ປ່ຽນເຮົາຄຸມບ່ໍໄດ້ ມັນສິມີບັນຫາໄດ, 
ເຂ້ົາໃຈວ່າຄວາມເປັນຫ່ວງເປັນໃຍຂອງ
ລັດຖະບານກ່ຽວກັບຄວາມອ່ອນໄຫວ
ຄັນຖ້າປະກາດ, ແຕ່ວ່າພວກເຮົາເວ້ົາໄດ້
ໜ່ຶງກໍເປັນການປົກປ້ອງ, ເຕືອນສະຕິ
ຂອງສັງຄົມເຮົາໃນການດຳເນີນກິດ
ຈະການຕ່າງໆເຖິງແມ່ນວ່າພວກ
ເຮົາຈະເອົາໄປຕີໃສ່ເງ ິນ M2 ກໍດີໃນ
ປີ 2023 ທີ່ມັນໃກ້ຄຽງກັນທີ່ມັນສາ
ມາດເພ່ິງພາກັນໄດ້ແຕ່ຢ່າລ່ືມວ່າເງິນ
M2 ຕາມສະຫລຸບໃນເດືອນ 11 
ປີນ້ີ M2 ເຮົານ້ີ 39 ເກືອບ40% 

ແຕ່ວ່າປີ 2023 ພວກເຮົາກຳນົດ
ແຕ່ 26% ຢູ່ບໍລະ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດ
ວ່າຊິຍາກ. ດັ່ງນັ້ນ, ຄິດວ່າເຮັດແນວໃດ
ກໍແລ້ວແຕ່ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກໃຫ້ຕັ້ງບັນ
ຫານ້ີເປັນປະເດັນທ່ີສຳຄັນຫລາຍທ່ີສຸດ.

 ລະຕ່ໍມານ້ີກ່ຽວກັບເລ່ືອງ 2023
ຢາກໃຫ້ສະເໜີວ່າ ຈັດຮ່ວງງບົປະມານ
ລາຍຈ່າຍບໍລິຫານປົກກະຕິໃຫ້ແກ່ດ່ານ
ສາກົນ ເພາະວ່າໄປຫລາຍດ່ານບ່ໍມີເງນິ,
ຄ່ານ້ຳປະປາກະບໍ່ມີ, ຄ່າໄຟຟ້າກະບໍ່ມີ,
ທ່ີພັກອາໄສສ້ອມແປງບ່ໍເວ້ົາເຖິງ ຂໍໃຫ້
ຈັດແທ້ ຈັດຢູ່ບໍລິຫານພາກປົກກະຕິກໍ
ໄດ້ ຂໍໃຫ້ສະເໜີຈັງຊັ້ນ ນັ້ນແມ່ນບັນ
ຫາໜຶ່ງຂ້າພະເຈົ້າຢາກມີຄຳເຫັນ. 

ບັນຫາທີສອງ ກ່ຽວກັບການພ້ືນ
ຟູສ້ອມແປງເສ້ັນທາງ. ຄິດວ່າພວກເຮົາ
ຜູ້ແທນຫລາຍຄົນ ອັນນີ້ແມ່ນຄວາມ
ເດືອດຮ້ອນຂອງປະຊາຊົນຈະແມ່ນກໍ
ລະນີໃດກໍຢ່າ ທາງນີ້ຈະເປັນທາງເທດ
ສະບານ, ທາງຊົນນະບົດກໍແລ້ວແຕ່
ພວກເຮົາຂາດການສ້ອມແປງ ຕົວຢ່າງ
ວ່າຄັນວ່າຢູ່ໃນເມືອງເປັນຫຍັງພວກເຮົາ
ບ່ໍພາກັນພ້ືນຟູກອງສ້ອມແປງຂອງແຂວງ
ຂຶ້ນມາ ຄືກອງສ້ອມແປງຂອງນະຄອນ
ຫລວງກໍມີປະສິດທິພາບ ຜ່ານມາເພ່ເລັກ
ເພ່ໜ້ອຍເຮົາກໍສ້ອມແປງໄດ້, ແຕ່ເຮົາ
ຕ້ອງໄປທະລາຍເລື່ອງກຳແພງທ່ີພວກ
ເຮົາສະກັດກັ້ນກັນໄວ້ນີ້ບັນດາບໍລິສັດ
ລັດຂອງພວກເຮົາ ໂດຍທີ່ວ່າຖ້າບໍ່ໄດ້
ປະມູນ, ຈັດຊື້ ຖືກຕ້ອງຕາມລະບຽບ,
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ກົດໝາຍ ຕົວນັ້ນລະເປັນກຳແພງໃຫ້
ເຂ້ົາເຈ້ົາບ່ໍສາມາດດຳເນີນການໄດ້, ເຮົາ
ຄືບໍ່ປົກປ້ອງອັນນີ້ ສ້າງລະບຽບຂຶ້ນມາ
ເພ່ືອຄຸ້ມຄອງໃຫ້ເຂົາເຈ້ົາສາມາດດຳເນີນ
ໄດ້ ເງິນກອງທຶນທາງຂອງພວກເຮົາກໍ
ມີ, ແຕ່ວ່າສຳຄັນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ໂຕນີ້ຄວນເບິ່ງບັນຫາມັນ ຂ້າພະເຈົ້າ
ຢາກສະເໜີວ່າຄວນພ້ືນຟູກອງສ້ອມ
ແປງທາງຂອງແຂວງ ບັນພະບຸລຸດຂອງ
ເຮົາກໍເຮັດມາລະເດ່ແຕ່ເຮົາຊິໄປຍຸບເປ່
ເພ່ມັນ ຄິດວ່າພື້ນຄືນກໍຍັງໄດ້ ບ່ອນທີ່
ມີເງ ື່ອນໄຂຟື້ນຄືນໄດ້ ກອງສ້ອມແປງ
ນະຄອນຫລວງກໍຍັງ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າ
ແນວນັ້ນ.

ບັນຫາທີສາມ ຂ້າເຈົ້າຢາກເວົ້າ
ເສີມກ່ຽວກັບການອອກໃບຕາດິນ.
ອອກໃບຕາດິນນີ້ແລ້ວຄືກັນ ສສຊ
ແຂວງສະຫວັນນະເຂດ ໄດ້ສະເໜີນັ້ນ
ຂ້າພະເຈ້ົາຢາກເພ່ີມເຕີມວ່າດິນສາມປະ
ເພດປ່າຫັນ ເປັນຫຍັງເຮົາຈ່ຶງບ່ໍອອກໃຫ້
ເຂົາເຈົ້າໄດ້, ບັນດາບໍລິສັດສຳປະທານ
ຕ່າງໆທ່ີລົງທຶນພວກເຮົາກໍຫັນປ່ຽນປ່າ
ໃຫ້ເຂົາເຈົ້າໄດ້, ແຕ່ປະຊາຊົນເຮົາຜູ້ຢູ່
ອາໄສມາແຕ່ດຶກດຳບັນແຕ່ປູ່ສັງກະສາ
ຍ່າສັງກະສີເຮົາກໍຄວນມີວິທີການອອກ
ເຖິງວ່າຂ້ັນແກ້ກົດໝາຍເຮົາກະຕ້ອງແກ້
ຫລື ສະພາແຫ່ງຊາດເຮົາກໍມີໜ້າທີ່ຮັບ
ຜິດຊອບໃນການແກ້ໄຂບັນຫາດ່ັງກ່າວ
ນີ້ ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າຢາກໃຫ້ມີການແກ້
ໄຂບັນຫານີ້.
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ຄໍາເຫັນຂອງທ່ານ ສົມພອນ 
ສິອຸດົມພັນ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ 
ເຂດເລືອກຕັ້ງທີ 6 ແຂວງຫລວງພະ
ບາງ ປະກອບຄໍາເຫັນ.

ຂໍມີຄໍາຄິດຄໍາເຫັນແລກປ່ຽນ
ຕ່ໍກັບການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງ
ຊາດ ແລະ ການແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບ
ຕິດມີ 2-3 ບັນຫາຄືດັ່ງນີ້: 

ໃນດ້ານພ້ືນຖານຂ້າພະເຈົ້າ
ກໍເຫັນດີເປັນເອກະພາບຕ່ໍກັບບົດລາຍ
ງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວກັບວຽກນີ້ 
ແລະ ມີຄວາມເປັນເອກະພາບສູງຕໍ່ກັບ
ຄໍາເຫັນຂອງຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ຕໍ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງ
ຊາດດັ່ງກ່າວ ໃນທີ່ນີ້ຂ້າພະເຈົ້າກໍຢາກ
ມີຄໍາເຫັນແລກປ່ຽນບາງຈຸດຄືແນວນີ້: 

1. ຂ້າພະເຈົ້າມີຄວາມເຫັນ
ດີຢູ່ບ່ອນວ່າ ລັດຖະບານກໍໄດ້ສະຫລຸບ 
ຄະນະປະຈໍາກໍໄດ້ມີຄໍາເຫັນ ວ່າອັນທີ່
ເປັນບັນຫາຄ້າງຄາຕ້ົນຕໍອັນໜ່ຶງຂອງ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດວາລະແຫ່ງວ່າ
ດ້ວຍການແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບຕິດ 
ແມ່ນບັນຫາການສ້າງຄວາມຮັບຮູ້  
ຄວາມເຂ້ົາໃຈໃຫ້ແກ່ແຕ່ລະພາກສ່ວນ 
ການສ້າງສະຕິຕ່ືນຕົວເຂ້ົາຮ່ວມຂອງ
ທຸກພາກສ່ວນໃນສັງຄົມ ກໍຄືຂອງປະ
ຊາຊົນບັນດາເຜົ່າ ພວກເຮົານີ້ເຮັດມັນ
ບໍ່ທັນໄດ້ເລິກເຊິ່ງ ຈາກນັ້ນ ຈຶ່ງພາໃຫ້
ມີການຈັດຕ້ັງຢູ່ ຂ້ັນຮາກຖານນີ້ຈໍາ
ນວນບໍ່ໜ້ອຍປະຊາຊົນກໍບໍ່ໜ້ອຍ ຍັງ
ຢາກໂຍນຄວາມຮັບຜິດຊອບໃນການ
ແກ້ໄຂບັນຫາຢາເສບຕິດໃຫ້ແກ່ເຈົ້າ
ໜ້າທີ່ຕໍາຫລວດ, ໃຫ້ແກ່ອົງການປົກ
ຄອງທ້ອງຖິ່ນ ໂດຍສະເພາະຂັ້ນເມືອງ, 
ຂັ້ນແຂວງ ພວກຂ້າພະເຈົ້າລົງໄປຕິດ
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ຕາມກວດກາ ກໍໄດ້ຮັບຄໍາສະເໜີ
ຫລາຍຈາກປະຊາຊົາວ່າ ບ່ອນໃດກໍ
ຢາກໃຫ້ເຈົ້າໜ້າທີ່ຕໍາຫລວດ ບ່ອນ
ໃດກໍຢາກໃຫ້ອົງການປົກຄອງທ້ອງ
ຖິ່ນຂັ້ນເມືອງ,  ຂັ້ນແຂວງລົງໄປເປັນ
ຜູ້ແກ້ ສ່ວນເຂົາເຈົ້ານັ້ນຍັງຄິດຈົ່ງຈຽມ
ກັນ, ຢ້ານກັນ ສະນັ້ນ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກ
ສະເໜີໃຫ້ທາງລັດຖະບານເອົາໃຈໃສ່ 
ຕໍ່ກັບບັນຫານີ້ຕື່ມອີກ ໂດຍທຸ້ມງ ົບປະ
ມານໃສ່ລົງໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ຜົນຮ້າຍ
ແຮງຂອງຢາເສບຕິດ ເນື້ອໃນຂອງ
ວາລະແຫ່ງຊາດ ໃຫ້ມັນກວ້າງຂວາງ
ເລິກເຊິ່ງກວ່າເກົ່າ.

2. ກ່ຽວກັບການບໍາບັດຜູ້
ຕິດຢາເສບຕິດ ພວກເຮົາກໍໄດ້ຄິດຄົ້ນ
ຫລາຍວິທີ ໃນການບໍາບັດຜູ້ຕິດຢາ
ເສບຕິດນີ້ ນັບທັງສ້າງສູນບໍາບັດຢູ່ຂັ້ນ
ພາກ, ຂັ້ນແຂວງ ລະກໍມີບາງເຂດ 
ບາງເມືອງ ກໍໄດ້ພາກັນສ້າງຂຶ້ນ ແຂວງ
ພວກຂ້າພະເຈົ້າ ກໍໄດ້ເອກະພາບກັນ
ວ່າ ບ້ານນີ້ກໍຄວນເຮັດສະຖານທີ່ສໍາ
ລັບບໍາບັດ ເພາະວ່າພວກເຮົາຕ້ອງເຂົ້າ
ໃຈວ່າຜູ້ຕິດຢາເສບຕິດນີ້ໄປຂັງລ້າໆ 
ແລ້ວຈະໃຫ້ມັນດີນີ້ເປັນໄປໄດ້ຍາກ 
ສະນັ້ນ, ການຈະໃຫ້ຜູ້ທີ່ຕິດຢາເສບ
ຕິດ ອອກຈາກຢາເສບຕິດແທ້ໆນີ້ມັນ
ຕ້ອງມີການບໍາບັດປິ່ນປົ່ວຖືກຕາມ
ຫລັກວິຊາການຄັກແນ່ ຄັນຢາກໄດ້
ແນວນັ້ນມັນກໍຕ້ອງມີງ ົບປະມານທ່ີ
ສົມເຫດສົມຜົນ ຂ້າພະເຈົ້າຢາກສະ
ເໜີວ່າ ທຶນທີ່ພວກເຮົາຈະໄດ້ນີ້ແມ່ນ
ຢາກໃຫ້ສຸມໃສ່ເບິ່ງບັນຫານີ້ຕື່ມ ຜ່ານ
ການລົງຕິດຕາມກວດການັ້ນ ພວກ
ຂ້າພະເຈົ້າເຫັນວ່າຢູ່ຄ້າຍຄຸ່ມຂັງນີ້ກໍຍັງ
ຄ້າງຄາຫລາຍອັນ ຄ້າຍຂຸ່ມຂັງຫລວງ

ພະບາງນີ້ກໍຍັງຕິດໜ້ີຕິດສິນເລ່ືອງໄຟ
ຟ້າກໍຍັງມີ ຢາປົວພະຍາດກໍບໍ່ມີ ເຮັດ
ແນວໃດພວກເຮົາຈະສາມາດບໍາບັດ
ໄດ້, ຂ້າພະເຈົ້າຄິດວ່າໃຫ້ສົ່ງເສີມໃຫ້
ມີການສ້າງຫ້ອງບໍາບັດນ້ອຍຢູ່ບ້ານ
ນັ້ນ ເຊິ່ງເອົາທຶນຮອນຂອງປະຊາຊົນ
ຄອບຄົວຜູ້ຕິດຢາເສບຕິດນັ້ນມາຊ່ວຍ 
ແຕ່ສໍາຄັນອັນໜ່ຶງກໍຕ້ອງມີການຊ່ວຍ
ໜູນຈາກພາກລັດພວກເຮົາ ກໍຄືວິຊາ
ການ ໂດຍສະເພາະກໍແມ່ນວິຊາການ
ແພດ ກໍຄືງ ົບປະມານ ສໍາລັບການຊື້ຢາ
ມາບໍາບັດປິ່ນປົວດັ່ງກ່າວນີ້.

3. ຢາກມີຄໍາເຫັນກ່ຽວກັບ
ບັນຫາໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ຕ່ໍກັບເຝິກອົບ
ຮົມຫັດແອບກໍາລັງພວກເຮົານີ້ ຄື
ພວກເຮົາຮູ້ແລ້ວວ່າຜູ້ຄ້າຢາເສບຕິດນີ້
ມັນມີຄົບໃດພາຫະນະເຂົາເຈົ້າ ມີທັງ
ອາວຸດ, ມີທັງພາຫະນະ,  ມີທັງໄຫວ
ພິກ ເພາະເຂົາຈະປອງຫລັກພວກເຮົາ
ເດ໋ະ ສະນັ້ນ, ຖ້າພວກເຮົາບໍ່ເອົາໃຈ
ໃສ່ເຝິກອົບຮົມເຈົ້າໜ້າທີ່ພວກເຮົາ ຕໍ່
ໄປຈະມີອັນຕະລາຍຫລາຍສໍາລັບເຈົ້າ
ໜ້າທີ່ ບົດຮຽນໄລຍະຫລັງໆ ພວກ
ເຮົາກໍມີແລ້ວ ຫລວງພະບາງກໍສູນເສຍ
ກໍາລັງເຈົ້າໜ້າທ່ີໄປຢູ່ເມືອງວຽງຄໍານັ້ນ 
ອັນນ້ີພວກເຮົາຢາກໃຫ້ເອົາໃຈໃສ່ແທ້ໆ.

4. ກ່ຽວກັບທຶນຮອນ ພວກ
ເຮົາກໍຮູ້ວ່າມັນມີຄວາມຕ້ອງການ ສະ
ນັ້ນທຶນພວກເຮົາ ດຽວນີ້ມັນມີທຶນ
ຂອງລັດ, ງ ົບປະມານຂອງລັດ ມັນມີ
ການຊ່ວຍເຫລືອຈາກສາກົນ, ມັນມີ
ເງິນກອງທຶນ ນອກຈາກນັ້ນບັນດາ
ເມືອງກໍມີທຶນໃນວຽກງານປ້ອງກັນ
ຊາດ-ປ້ອງກັນຄວາມສະຫງົບ ແຕ່ວ່າ
ຈະໄປໃສ່ໝົດ ອັນນີ້ກໍເປັນໄປບໍ່ໄດ້ 
ນອກຈາກນັ້ນກໍແມ່ນຄວາມຕ່ືນຕົວ
ປະກອບສ່ວນຂອງປະຊາຊົນ ຜູ້ໃດມີ
ຄວາມຕື່ນຕົວກໍປະກອບສ່ວນ ຂ້າພະ
ເຈົ້າຢາກສະເໜີວ່າຄັນພວກເຮົາເຮັດ
ເປັນວາລະແຫ່ງຊາດໃນຕໍ່ໜ້າ ຢາກຂໍ
ໃຫ້ມັນເປັນພັນທະຂອງທຸກຄົນໃນສັງ
ຄົມ ຈະໄດ້ບໍ່ ໝາຍຄວາມວ່າປີໜ່ຶງນີ້
ເຮົາກໍານົດຈະເອົາຈັກພັນ ເພື່ອປະ
ກອບສ່ວນເຂົ້າໃນວຽກ ຖ້າວ່າທຸກ
ຄົນບໍ່ປະກອບສ່ວນນີ້ມັນຈະບໍ່ສໍາເລັດ 
ຂ້າພະເຈົ້າຢາກມີຄໍາເຫັນແລກປ່ຽນ
ບາງບັນຫາຄືແນວນັ້ນ.

ຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ, ທັງເປັນຫົວໜ້າ
ກອງເລຂານຸການຂອງກອງປະຊຸມ ມີ
ຄວາມຍິນດີ ແລະ ຖືເປັນກຽດແຈ້ງ
ມາ ຍັງບັນດາທ່ານ ພະນັກງານ, ທະ
ຫານ, ຕຳຫລວດ, ນັກຮຽນ, ນັກສຶກ
ສາ, ປັນຍາຊົນ, ກຳມະກອນ, ຊາວຜູ້
ອອກແຮງງານ, ພໍ່ແມ່ພີ່ນ້ອງ, ປະຊາ
ຊົນລາວບັນດາເຜົ່າໃນທ່ົວປະເທດ 
ແລະ     ພ່ີນອ້ງຊາວລາວທ່ີອາໄສຢູຕ່່າງປະ
ເທດ  ຮບັຊາບ ກຽ່ວກບັຜນົສຳເລດັຂອງ
ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 
ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ດັ່ງນີ້:

I. ກອງປະຊຸມສະໄໝສາມັນ
ເທື່ອທີ 4 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ 
IX ໄດ້ເລີ່ມໄຂຂຶ້ນໃນຕອນເຊົ້າຂອງ
ວັນຈັນ ວັນທີ 5 ທັນວາ 2022 ແລະ 
ໄດ້ດໍາເນີນມາເຖິງຕອນບ່າຍຂອງວັນ
ສຸກ ວັນທີ 30 ທັນວາ  2022 ເຊິ່ງ
ໄດ້ໃຊ້ເວລາດໍາເນີນກອງປະຊຸມທັງ
ໝົດ 20 ວັນ. ໃນກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້
ນອກຈາກການເຂ້ົາຮ່ວມຂອງສະມາ
ຊິກສະພາແຫ່ງຊາດແລ້ວຍັງມີການນຳ
ຂັ້ນສູງຂອງພັກ-ລັດ, ຄະນະລັດຖະ
ບານ, ອົງການຈັດຕັ້ງພັກ-ລັດ ແລະ 
ແຂກຖືກເຊີນເຂ້ົາຮ່ວມຢ່າງພ້ອມພຽງ.

II. ກອງປະຊຸມສະໄໝສາ
ມັນເທື່ອທີ 4 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ຊຸດທີ IX ໄດ້ພິຈາລະນາຮັບຮອງ
ເອົາບັນຫາສໍາຄັນພ້ືນຖານຂອງປະເທດ
ຊາດ ໂດຍໄດ້ອອກເປັນມະຕິກອງປະ
ຊຸມ ຈໍານວນ 21 ສະບັບ ດັ່ງນີ້: 

1) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ 
ບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວ
ກັບບົດສະຫລຸບຂາດຕົວການຈັດຕ້ັງ
ປະຕິບັດງ ົບປະມານແຫ່ງລັດປີ 2021; 
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນງ ົບປະມານ
ປີ 2022 ແລະ ທິດທາງການສ້າງ
ແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ ປີ 2023;

2) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ
ບົດລາຍງານຂອງລັດຖະບານ ກ່ຽວ
ກັບການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນພັດທະ
ນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ ປະ
ຈຳປີ 2022 ແລະ ແຜນການ ປະຈໍາ
ປີ 2023; 

3) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ
ບົດລາຍງານການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນ
ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 
2022 ແລະ ແຜນການເຄື່ອນໄຫວ
ວຽກງານປະຈໍາປີ 2023 ຂອງອົງ
ການກວດສອບແຫ່ງລັດ; ບົດລາຍ
ງານຜົນການກວດສອບບົດສະຫລຸບ
ຂາດຕົວ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດແຜນ
ງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ ປະຈໍາປີ 2021;

4) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ
ການແຕ່ງຕັ້ງນາຍົກລັດຖະມົນຕີ ແຫ່ງ 
ສປປລາວ ຜູ້ໃໝ່; 

5) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ
ບົດລາຍງານການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນ
ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 
2022 ແລະ ແຜນການ ປະຈໍາປີ 
2023 ຂອງອົງການກວດກາແຫ່ງ
ລັດ; ຜົນການກວດກາຕາມຜົນການ
ກວດສອບ ປີ 2020;

6) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ

ບົດລາຍງານຂອງສານປະຊາຊົນສູງ
ສຸດ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ
ແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະ
ຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນການ ປະຈໍາ
ປີ 2023;

7) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ
ບົດລາຍງານຂອງອົງການໄອຍະການ
ປະຊາຊົນສູງສຸດ ກ່ຽວກັບການຈັດຕັ້ງ
ປະຕິບັດແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກ
ງານ ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນການ 
ປະຈໍາປີ 2023; 

8) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ
ບົດລາຍງານການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນ
ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນ
ການ ປະຈໍາປີ 2023;

9) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາບົດ
ລາຍງານຂອງຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ກ່ຽວກັບແຜນການສ້າງ ແລະ 
ປັບປຸງກົດໝາຍ ແຕ່ປີ 2023-2025;

10) ມະຕິກອງປະຊຸມສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາ
ກົດໝາຍ ຈໍານວນ 12 ສະບັບ (ຈໍາ
ນວນ 12 ມະຕິ).

ຮ່າງກົດໝາຍສ້າງໃໝ່ 3 ສະ
ບັບ ຄື:

(1) ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ 
ໜັງສືຜ່ານແດນ;

(2) ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ 
ການທາງນໍ້າ;

(3) ຮ່າງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ 
ຫໍພິພິທະພັນ.

ກົດໝາຍປັບປຸງ 9 ສະບັບ ຄື: 
(1) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ທະ

ນາຍຄວາມ;
(2) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ທະ

ບຽນສານ;
(3) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ການ

ກັນ ແລະ ຄວບຄຸມພະຍາດຕິດຕໍ່;
(4) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ວິສາ

ຫະກິດ;
(5) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ວິທະ

ຍາສາດ ແລະ ເຕັກໂນໂລຊີ;
(6) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ອົງ

ການໄອຍະການທະຫານ;
(7) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ທຸລະ

ກຳທາງເອເລັກໂຕຣນິກ;
(8) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ການ

ກວດສອບແຫ່ງລັດ;
(9) ກົດໝາຍວ່າດ້ວຍ ການ

ກວດກາລັດ.
ໃນການດຳເນີນກອງປະຊຸມ

ສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 ຂອງສະພາ
ແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ນີ້ ສະພາແຫ່ງ
ຊາດໄດ້ສະເໜີໃຫ້ 19 ພາກສ່ວນ ຂຶ້ນ
ຊີ້ແຈງຕ່ໍຄໍາຊັກຖາມກ່ຽວກັບບັນຫາ
ທີ່ພົ້ນເດັ່ນຂອງສັງຄົມ ເຊິ່ງສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ແລະ ສະມາຊິກສະພາແຫ່ງຊາດ 
ໄດ້ຍົກຂຶ້ນຢູ່ໃນກອງປະຊຸມ ປະກອບມີ 
ທ່ານນາຍົກລັດຖະມົນຕີ, ຮອງນາຍົກ
ລັດຖະມົນຕີ, ກະຊວງແຜນການ ແລະ 
ການລົງທຶນ, ກະຊວງການເງິນ, ທະ
ນາຄານແຫ່ງ ສປປລາວ, ກະຊວງອຸດ
ສາຫະກຳ-ການຄ້າ, ກະຊວງຖະແຫລງ
ຂ່າວ, ວັດທະນະທຳ ແລະ ທ່ອງທ່ຽວ, 
ກະຊວງກະສິກຳ-ປ່າໄມ້, ກະຊວງພະ
ລັງງານ ແລະ ບໍ່ແຮ່, ກະຊວງແຮງງານ 
ແລະ ສະຫວັດດີການສັງຄົມ, ກະຊວງ
ສຶກສາທິການ ແລະ ກິລາ, ກະຊວງຍຸ
ຕິທຳ, ອົງການກວດກາແຫ່ງລັດ, ອົງ

ການກວດສອບແຫ່ງລັດ, ສານປະຊາ
ຊົນສູງສຸດ, ອົງການໄອຍະການປະຊາ 
ຊົນສູງສຸດ, ກະຊວງການຕ່າງປະເທດ, 
ກະຊວງໂຍທາທິການ ແລະ ຂົນສົ່ງ,  
ກະຊວງສາທາລະນະສຸກ, ກະຊວງປ້ອງ
ກັນປະເທດ ແລະ ກະຊວງເຕັກໂນ
ໂລຊີ ແລະ ການສື່ສານ.  

III. ຄຽງຄູ່ກັບການພິຈາລະ
ນາ ແລະ ຮັບຮອງເອົາບັນຫາສໍາຄັນ
ດັ່ງກ່າວມາຂ້າງເທິງນັ້ນ, ໃນໄລຍະດຳ
ເນີນກອງສະໄໝສາມັນເທື່ອທີ 4 
ຂອງ ສະພາແຫ່ງຊາດ ຊຸດທີ IX ມີປະ
ຊາຊົນບັນດາເຜົ່າສົ່ງຄຳຄິດຄຳເຫັນ
ຜ່ານໂທລະສັບສາຍດ່ວນ (156) 
ຫລາຍກວ່າ 610 ສາຍ 331 ເລື່ອງ
ເຊິ່ງພົວພັນເຖິງການພັດທະນາເສດຖະ
ກິດ-ສັງຄົມ, ການຄຸ້ມຄອງບໍລິຫານ
ລັດ, ການພັດທະນາທີ່ມີຜົນກະທົບຕໍ່
ສັງຄົມ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ຕໍ່ກັບຄໍາ
ຄິດເຫັນຂອງປະຊາຊົນທ່ີສົ່ງມາທາງ
ໂທລະສັບສາຍດ່ວນດັ່ງກ່າວ ກອງເລ
ຂານຸການກອງປະຊຸມໄດສ້ັງລວມ ແລະ 
ມອບໃຫ້ກຳມາທິການທ່ີກ່ຽວຂ້ອງ 
ເພ່ືອປະສານສົມທົບກັບບັນດາພາກ
ສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ຄົ້ນຄວ້າແກ້ໄຂໃຫ້
ຖືກຕ້ອງສອດຄ່ອງຕາມກົດໝາຍ 
ແລະ ລະບຽບການ.

ອີກເທື່ອໜຶ່ງ ຕາງໜ້າຄະນະ
ປະຈຳສະພາແຫ່ງຊາດ, ຂ້າພະເຈົ້າຂໍ
ຂອບໃຈມາຍັງບັນດາທ່ານພະນັກງານ, 
ທະຫານ, ຕຳຫລວດ, ນັກຮຽນ, ນັກ
ສຶກສາ, ປັນຍາຊົນ, ກຳມະກອນ, 
ຊາວຜູ້ອອກແຮງງານ, ພໍ່ແມ່ພີ່ນ້ອງ, 
ປະຊາຊົນລາວບັນດາເຜົ່າທຸກຊັ້ນຄົນ 
ໃນທົ່ວປະເທດ ແລະ ພີ່ນ້ອງຊາວລາວ
ທີ່ອາໄສຢູ່ຕ່າງປະເທດ ທີ່ໄດ້ຕິດຕາມ
ການດຳເນີນກອງປະຊຸມສະໄໝສາ
ມັນເທື່ອທີ 4 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ 
ຊຸດທີ IX ແລະ ຂໍຂອບໃຈທຸກພາກ
ສ່ວນ ທີ່ສະໜັບສະໜູນທາງດ້ານວັດ
ຖຸປັດໄຈຊຸກຍູ້ກອງປະຊຸມຄັ້ງນີ້. 

ຂໍສະແດງຄວາມຂອບໃຈ 
ແລະ ຊົມເຊີຍຢ່າງຈິງໃຈ ມາຍັງພາກ
ສ່ວນສື່ມວນຊົນທຸກສຳນັກຂ່າວລວມ
ທັງໂທລະພາບແຫ່ງຊາດ, ວິທະຍຸກະ
ຈາຍສຽງແຫ່ງຊາດ ແລະ ສື່ສິ່ງພິມປະ
ເພດຕ່າງໆ ທີ່ໄດ້ຕິດຕາມຢ່າງໃກ້ຊິດ
ເພື່ອເກັບກຳຂ່າວ ແລະ ເຜີຍແຜ່ຢ່າງ
ທັນການກ່ຽວກັບການດຳເນີນກອງປະ 
ຊຸມໃນຄັ້ງນີ້ ໃຫ້ແກ່ສັງຄົມໄດ້ຮັບຊາບ
ຢ່າງທົ່ວເຖິງ.
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ຮອງເອົາບົດລາຍງານການຈັດຕ້ັງປະ
ຕິບັດແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ 
ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນການ ປະ
ຈໍາປີ 2023 ຂອງອົງການໄອຍະການ
ປະຊາຊົນສູງສຸດ; ຮ່າງມະຕິກອງປະ
ຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບ
ຮອງເອົາບົດລາຍງານການຈັດຕ້ັງປະ
ຕິບັດແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ 
ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນການ ປະ
ຈໍາປີ 2023 ຂອງສະພາແຫ່ງຊາດ; 
ຮ່າງມະຕິກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ 
ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານ
ຂອງຄະນະປະຈໍາສະພາແຫ່ງຊາດ ກ່ຽວ
ກັບການປັບປຸງແຜນການສ້າງ ແລະ 
ປັບປຸງກົດໝາຍ 5 ປີ ຂອງສະພາແຫ່ງ
ຊາດ ຊຸດທີ IX ໃນໄລຍະປີ 2023-
2025.

ກອງ ປະ ຊຸມ , ຍັງ ໄດ້ພິ ຈາ ລະ 
ນາ ແລະ ຮັບ ຮອງເອົາ ການ ສະ ເໜີ ຂອງ

 ປະ ທານ ປະ ເທດ ກ່ຽວ ກັບ ກາ ນ ພິ ຈາ
 ລະ ນາ ໃບ ຄຳ ຮ້ອງ ຂໍ ພັກ ການ-ຮັບ ອຸດ
 ໜູນ ບ ຳ ນານ ຂອງ ທ່ານ ພັນ ຄຳ ວິ ພາ 
ວັນ ນາ ຍົກ ລັດ ຖະ ມົນ ຕີ  ແຫ່ງ ສ ປ ປ 
ລາວ ແລະ ເລືອກ ຕັ້ງ ນາ ຍົກ ລັດ ຖະ ມົນ
 ຕີ ແຫ່ງ ສ ປ ປ ລາວ ຕາມ ການ ສະ ເໜີ 
ຂອງ ປະ ທານ ປະ ເທດ  ເຊິ່ງກອງ ປະ ຊຸມ 
ໄດ້ ເລືອກຕັ້ງເອົາ ທ່ານ ສອນ ໄຊ ສີ ພ ັນ 
ດອນ ຮອງ ນາ ຍົກ ລັດ ຖະ ມົນ ຕ ີ ເປັນ 
ນາ ຍົກ ລັດ ຖະ ມົນ ຕີ ແຫ່ງ ສ ປ ປ ລາວ 
ຄົນ ໃໝ່ ດ້ວຍ ຄະ ແນນ ສ ຽງ ເຫັນ ດີ 
98,67%, ບໍ່ ເຫັນ ດີ 1,32% ແລະ 
ບໍ່ ອອກ ສ ຽງ 0%. ພ້ອມນັ້ນ, ຍັງ ໄດ້
 ພິ ຈາ ລະ ນາ ແລະ ຮັບ ຮອງຮ່າງ ມະ ຕິ 
ກອງ ປະ ຊຸມ ສະ ພາ ແຫ່ງ ຊາດ ວ່າ ດ້ວຍ 
ການ ຮັບ ຮອງ ເອົາ ບົດ ລາຍ ງານ ຂອງ ລັດ
 ຖະ ມົນ ຕີ ກ່ ຽວ ກັບ ການ ຈັດ ຕັ້ງ ປະ ຕິ 
ແຜ ນ ພັດ ທະ ນາ ເສດ ຖ ະ ກິ ດ-ສັງ ຄົ ມ 
ແຫ່ງ ຊາດ ປະ ຈຳ ປີ 2022 ແລະ ແຜນ

 ການ ປະ ຈ ຳ ປ ີ 2023 ດ ້ວຍ ຄະ ແນນ 
ສຽງເຫັນດີ 98,67%,  ບໍ່ເຫັນ ດີ 
1,32% ແລະ ບໍ່ ອອກ ສ ຽງ 0%.

ວາລະພິທີປິດ, ທ່ານ ປອ. 
ໄຊສົມພອນ ພົມວິຫານ ໄດ້ຂຶ້ ນກ່າວ
ສູນທອນພົດ  ເພື່ອ ອັດກອງປະຊຸມຢ່າງ
ເປັນທາງການ ເຊິ່ງ ເນື້ອ ໃນ ຂອງ ສູນ 
ທອ ນ ພົດໄດ້ ຍົກໃຫ້ເຫັນ ເຖິງ ຜົນ ສຳ 
ເລັດ  , ຄວາມ ເອົາ ໃຈ ໃສ່ ແລະ ການ ມີ 
ສ່ວນ ຮ່ວມ ຢ່າງ ຕັ້ງ ໜ້າ ຂ ອງສະພາ
ແຫ່ງຊາດ, ຄະ ນະ ລັດ ຖະ ບານ, ອົງ ການ
 ທ່ີ ກ່ຽວ ຂ້ອງ ກໍ ຄື  ບັນ ດາ ສ ສ ຊ ແລະ  
ທຸ  ກ ພາກ ສ່ວນ ທ່ີ ກ່ຽວ ຂ້ອງ  ໃນ ການ ຈັດ
 ກອງ ປະ ຊຸມ ຄ້ັງ ນ້ີ  ເຮັດ ໃຫ ກ້ອງ ປະ ຊຸມ 
ປິ ດ ລົງໄດ້ ດ້ວຍ ຜົນ ສຳ ເລັດ ອັນ ຈົບ ງາມ
ຕາມ ລະ ດັບ ຄາດ ໝາຍ ທີ່ ວາງ ໄວ້. 

(ນາງ ປາ ກາ ລັກ ພົມ ມີ ໄຊ)

ປີ 2023 ຂອງອົງການກວດສອບ
ແຫ່ງລັດ; ບົດລາຍງານຜົນການກວດ
ສອບບົດສະຫລຸບຂາດຕົວ ການຈັດ
ຕ້ັງປະຕິບັດແຜນງ ົບປະມານແຫ່ງລັດ 
ປະຈໍາປີ 2021; ຮ່າງມະຕິກອງປະຊຸມ
ສະພາແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງ
ເອົາບົດລາຍງານການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດ
ແຜນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານ ປະ
ຈໍາປີ 2022 ແລະ ແຜນການ ປະຈໍາ
ປີ 2023 ຂອງອົງການກວດກາແຫ່ງ
ລັດ; ບົດລາຍງານຜົນການກວດກາ
ຕາມຜົນການກວດສອບ ປີ 2020; 
ຮ່າງມະຕິກອງປະຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ 
ວ່າດ້ວຍການຮັບຮອງເອົາບົດລາຍງານ
ການຈັດຕ້ັງປະຕິບັດແຜນການເຄື່ອນ
ໄຫວວຽກງານ ປະຈໍາປີ 2022 ແລະ 
ແຜນການ ປະຈໍາປີ 2023 ຂອງສານ
ປະຊາຊົນສູງສຸດ; ຮ່າງມະຕິກອງປະ
ຊຸມສະພາແຫ່ງຊາດ ວ່າດ້ວຍການຮັບ


